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GLASILO O B Č I N S K I H O R G A N I Z A C I J SZDL CELJE, LAŠKO, SLOVENSKE 
KONJICE, ŠENTJUR. ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

ZNANOSTI 
To je ugotovitev, ki jo lah-

ko 'zavestno zapišemo na os-
novi podatkov o stanju in ra-
zvoju raziskovalne dejavnosti 
v celjski občini. Kratek pre-
gled tega stanja je pripravit 
oddelek za gospodarstvo in 
(Hružbene službe pri skupščini 
občine Celje. V teh dneh so 
se začele namreč razprave o 
tezah o idejiiopolitičnih vpra-
šanjih znanosti v samouprav-
ni socialistični družbi. Teze 
so pripravljene za plenum 
CK ZKS. danes popoldne pa 
bo v Celju ena takih razprav 
na pobudo medobčinskega 
sveta ZKS Celje. 

Zakaj moramo s večjo po-
zornostjo spremljati razvoj 
raziskovalne dejavnosti na 
celjskem območju? 

že samo podatek, da sta 
na celotnem celjskem območ-
ju samo dve raziskovalni in-
stituciji registrirani v razvi-
du raziskovalnih zavodov in 
raziskovalnih enot pri sekre-
tariatu za prosveto in kultu-
ro. iz Celja -¡M niti ena, pre-
cej pove. Pregled razvojnih 
služb, sektorjev in raziskoval-
nih prizadevanj v večjih celj-
skih delovnih organizacijah 
I Zavod za napredek gospo-
darstva. železarne štore. Cin-
karna, EMO. Libela, Klima, 
Aero. Etol, Toper,' Savinja, 
Zlatarna. Vodna skupnost Ni-
^o. Kovinotehna m Merx) pa 
kaže. da čakajo gospodarstvo 
na področju raziskovalne de-
iivnosti še mnoge naloge. 
Ses je, da imajo ponekod v 
^črtu razširitve razvojnih 
Jelkov, da snujejo razisko-
valno dejavnost in da tudi 
poudarjajo potrebnost in po-
^embnost organiziranega in 

načrtnega znanstveno razi-
skovalnega in razvojnega de-
la. Vendar pa obenem, ugo-
tavljajo težave s kadri, s sti-
muliranjem in nagrajevanjem 
raziskovalcev, ^ organizacijo 
takih služb itd. 

Na področju razvojnega m 
raziskovalnega dela je v celj-
ski občini zaposlenih 158 lju-
di. Od tega 3 magistri, 54 jih 
ima visokošolsko izobrazbo, 
16 višjo, SO srednjo, 15 pa je 
visokokvalificiranih delavcev. 

Pri kadrovskem sestavu ra-
zvojnih služb pa moramo do-
dati, da med njimi ni niti 
enega ekonomskega strokov-
iijaka. Kaj to pove? Razvoj-
no in raziskovalno delo v de-
lovnih organizacijah je usmer-
jeno predvsem k tehnološkim 
in proizvodnim izboljšavam. 
Raziskav na ekonomskem po-
dročju (tržišče!) JM ni. Ali 
pa so bolj naključne. 

Že samo zaradi tega bežne-
ga pregleda o stanju razisko-
valne dejavnosti v celjski ob 
čini, drugje bistvenih spre-
memb najbrž ne bi zaznali, 
bi se morala današnja raz-
prava o znanosti na seji med-
občinskega sveta ZKŠ Celje 
lotiti poleg tez tudi še nekaj 
drugega. Tega, kako na celj-
skem območju spodbuditi 
večja prizadevanja združene-
ga dela na področju razvoj-
nega in raziskovalnega dela 
in kako bolj povezati kadre 
— raziskovalce na območju. 

Združeno delo, znanost in 
politika se morajo konkretno 
zavzeti za vse večjo vlogo ra-
ziskovalnega delci v proizvod-
nji in v našem življenju. 

J. VOLFAND 

O SOCIALNI STRUKTURI 
Danes dopoldne se bo v Na-

rodnem domu v Celju sestal 
fia razširjeni seji medobčinski 
svet ZKS Celje. Pripravljal 

o informaciji , ki so jo o 
Pî'&ciloiîu srednjeročnega pro-

grama regionalnega razvoja 
srednjega in višjega šolstva 
pripravili člani delovne sku-
pine sveta osmih občin. Nato 
bo ocenil socialni sestav ZK 
v občinah celiskega območja. 

OBISK 
MITJE RIBIČIČA 

Na povabilo občinskega 
komiteja ZK v Slovenskih 
Konjicah je predvčerajš-
nj im t ja dopotoval član 
predsedstva ZK Jugoslavi-
je Mitja Ribičič. V sprem-
stvu konjiških družbeno 
političnih delavcev si je 
ogledal industri jske obrate 
v tovarni Konus, k je r se 
je tudi raz-govarjal s samo-
upravnimi organi tega pod-
jet ja. Ti so ga sezaianili s 
finačnimi in kadrovskimi 
problemi v tovarni, k je r 
so med drugim povedali, 
da zapirajo nekatera trži-
šča zaradi nelikvidno.5ti 
Tarejo jih tudi zamrzaije-
ne cene in visoka cena su-
rovin na svetovnem trži-
šču. 

Mitja Ribičič se je v na-
daljevanju pogovora zani-
mal še o socialnem stanju 
tamkajšnjega delavca. Za-
nimalo ga je tudi, kako 
daleč so že z ustavnim; 
amandma.ji, z njihovo ures-
ničitvijo in je bil s pojas-
nilom zadovoljen. Na kon-
cu je dejal, na j se zaveda-
jo da žive v s rednjem ča-
su, ki ter ja od nas vseh 
veliko odpovedovanja in 
pa.metnega .premisleka. 

Mitja Ribičič se je iz 
Konjic odpeljal v Zreče,, 
k jer si je z zanimanjem 
ogledal Kovaško industr i jo 
Zreče in tudi tu imel po-
govor z vodilnimi in sa-
moupravnimi organi. Se-
znanili so ga s parolo, ki 
jim je pomagala jz ne-
vzdržnega stanja pred leti 
— pomagaj &i sam. Mitja 
Ribičič je bil navdušen 
nad njihovimi izdelki, ki 
So si že utrli pot na sve-
tovna tržišča. Kovaška in-
dustr i ja 1ша še velike na-
črte, ki jih bo realizirala v 
petih letih v tovarni in 
kra ju samem. Težave ima-
jo z delovno siio, î i jo mo-
ra jo prositi, da bo ostala 
doma, iz drugih krajev pa 
privabiti strokovnjake, ka-
terim mora jo tudi nuditi 
vse najboljše. 

V popoldanskem času je 
imel visoki gost predava-
n je za komuniste konjiške 
občine. Govoril je o med 
narodnih odnosih ter polo-
žaju Jugoslavije v svetu. 

Z. S. 

Vroči junij,ski dnevi so zvabili na celjski bazen tudi Dareta Černigoja, 21, iz Celja. 
Dare dela v popoldanskem času v CETiS-u, dopoldne pa si privošči malo kopanja v bazenu. 
Tokrat, v torek, je bit prvič. Ni še skočil v vodo, bila je le premrzla. Dare pozdravlja nov 
kiosk tik ob kopališču, kjer točijo samo brezalkoholne pijače, ker meni, da je to prepo-
trebno. Pozdravlja tudi čudovito vodo, ki je čista in prijetno hladna in upa, da bo celo se-
zono tako. Meni le. da bi v Celju moral biti še en bazen in pa, da bi bil tudi zimski bazen. 
Kadar je v Celju prevelika gneča, odide Dare v Rimske Toplice ali pa v Radeče. Zaenkrat 
tega še ni, ni pa rečeno, da ne bo že jutri. 

Zdravstvo 

TEMELJI TRDNI? 
Problemi socialnega ia¿u-

kovanja so med drugim raz-
krili tudi rak rano naše druž-
be — neizenačeno zdravstve-
no zavarovanje delavcev in 
kmetov. Dolga leta smo jo 
prikrivali, zdaj pa se je po-
kazala politična, ekonomska 
in zdravstvena nuja, da se 
zaceli. 

V vseh dosedanjih razpra-
vah, ki so bila v preteklem 
mesecu na našem ob;iiočju v 
zvezi z zdravstvenim varst-
vom kmetov in delavcev, ni 
bilo v nobeni občini dileme 
o združitvi. Z odprtimi roka-
mi so pozdravljali ta korak 
v Konjicah, Žalcu, Laškem 
Šent jur ju . Povsod so bih za 
to, da se kmetom priznajo v 
zdravstvenem varstvu enake 
pravice kot delavcem, cesto-
krat se je res pojavila skrb, 
kako bomo izpeljali ta eko-
nomski ukrep, ki ni majhen, 
a je spričo pomem])nosti de-
janja stopila v pozabo. Skrb 
pa ni ostala osamljena. Pri-

kradla se je še ena^ p n ka-
teri bodo zavarovanci, če ne 
bo odstranjena, začutili naj-
bolj negativne posledice. Ali 
bo zdravstvo zmoglo poveča-
no dejavnost ali ne? Bo kos 
dodatni obremenitvi? Posledi 
ce dvomov, ki se pojavl jajo, 
bodo najbol j občutili tako de-
lavci in kmetje , tore j tudi 
tisti, ki so s kmetom priprav-
ljeni enakovredno seči v žep. 

V dosedanjih razpravah je 
bilo zdravstvo vedno priprav 
Ijeno, da v nastali situaciji 
pomaga. Z racionalnostjo, 
boljšo organizacijo, ' večjo 
storilnostjo in požrtvovalnost-
jo. Ni pa nikoli pozabilo pri-
staviti, da se mora pri tem 
okrepiti splošna ambulantna 
služba in specialistična. To pa 
bo ter ja lo dodatne materialne 
stroške. In kadre. Morda je 
prav pomanjkanje zdravstve-
nih delavcev .še najbol j za-
skrbljujoče. Na našem ob-
močju pa je ta problem še 
po.sebno pereč, ker že danes 

trpe zavarovanci gnečo po 
^čakalnicah in dolgo čakanje 
za sprejem pri speiiiaiistii. 
število bolnikov se bo ob 
združitvi povečalo, res, da 
minimalno, ker kmet ni tiste 
vrste bolnik, da bo vsak dan 
stal pri zdravniku (poišče ga 
le v največji nuj i ) , pa ven-
dar. Pomankanje kadrov, ki 
ga bodo zadovoljile le dobro 
organizirane medicinske šole, 
predstavl ja jo v zdravstveni 
službi našega območja naj-
večji problem. Zato ostaja to 
vprašanje ob združitvi zdrav 
.stvenega varstva kmetov in 
delavcev odprto in prikrito, 
zato ga s s trahom postavlja-
mo na stranski tir. Razmisli-
mo, ka j bomo naredili za re-
šitev tega vprašanja in sku-
ša jmo zapreko odstraniti že 
zdaj, da nam ne bo poka/.al 
zobe tedaj, ko ne bomo na 
njo pripravljeni. Bojazen, da 
si ne bomo ozkega grla zdrav-
stva še bolj zadrgnili, ostaja. 

ZDENKA STOPAR 

Spet je pred vami tednik na štiriindvajsetih straneh — 2 ria-
gradno križanko Tehnomercatorja, z veliko reportažo o nedavnem 
obisku srbskih gostov na celjskem območju, skratka, z mnogo za-
nimivega branja. Prepričajte se! 

Vaš časnik bo v poletnih mesecih nekoliko spremenjen. »Lažji«, 
bo. Nekatere rubrike bomo opustili in jih nadomestili z novimi. Da-
nes končujemo intervjuje s predsedniki delavskih svetov. K vpraša-
njem samoupravljanja in uveljavljanja ustavnih dopolnil pa se bomo 
še vrnili — pogovarjali se bomo z delavci o njihovem položaju, o sa-
moupravljanju, o odnosih, o osebnih dohodkih in o vsem drugem, 
kar vas bo zanimalo. 

Vanes ne pozabite prebrati odgovorov na 7iaša javna vprašanja. 
Odgovore sta poslala Milan Vujicič, komandant celjske garnizije in 
Bojan štih, upravnik SLG Celje. Prispevek Alojza Pavliča pa preberite 
prihodnjič. 

Ne pozabite na Vašo zgodbo za vroče poletje. — Skrivnostni 
tujec. Ste zadovoljni z njo? 

UREDNIK 



Z A L E T E L S E JE V A V T O M O B I L 
IVAN POLICNIK, 48, iz Gornjega grada, je vozil z 

osebnim avtomobilom iz Sentruperta proti Mozirju. V 
vasi Parižlje je nenadoma pripeljal s stranske na predno-
stno cesto kolesar ALOJZ NAJVTÄT, 48, s Polzele, in se 
z letel v avtomobil. Pri padcu se je teže telesno poškodo-
v¡a. 

Z B A N K I N E N A T R A V N I K 
LADISLAV ZIMSEK, 32, iz Pe-iovnika, je vozil z mo-

pedom iz Celja proti Zagradu. Zapeljal je z asfalta na le-
v j neutrjeno bankino in od tu na travnikj kjer je padel. 
D jibil je lažji ptretres možganov in druge poškodbe. 

Z A M A N JE D V I G A L R O K O 
RUDI ZIDANSKI, 17, iz Stor, je v soboto popoldne 

stotpil kot dežurni premikač na križišče ceste z železni-
škim industrijskim tirom v obratu železarne Store. Z 
dvigom desne roke je zaustavljal voznika osebnega avto-
mobila FRANCA CAUSA, 41, iz Stor. ki je vozil iz smeri 
S/etine proti železniški postaji. Cauš je hotel Zidanskega 
obvocnti in s tem izsiljeval prednost lokomotivi, ki je pri. 
hi jala po železniškem tiru. Nanjo ga je hotel opozoriti Zi-
d^.nski. Caušu ni uspelo obvoziti premikača. Zadel ga je 
s prednjim delom vozila in zbil po cesti. V bolnišnici so 
ugx>tx>vili, da se je mladenič teže poškodoval. 

Z B E N C I N S K E Č R P A L K E 
JAKOB GRADIČ, 50, iz Stremskega pri Rimskih Top-

liriah, je pripeljal z osebnim avtomobilom do bencinske 
cr-alke v Sianpetru, ko je od tu nenadoma privozil mo-
podist ANTON SATLER, 21, iz Kal. Mopedásta je sila trče-
nja vrgla na pokrov avtomobila. Zdrobil je vetrobransko 
steklo in padel na tla. Dobil je lažje poškodbe. 

N E N A D O M A P R E D A V T O M O B I L 
MILAN 2ЕГР1С, iz Kamnjeka, je vozil z osebnim avto-

mobilom iz Celja proti Levcu. V neposredni bližini želez-
Г škega prehoda v Medilogu je nenadoma pritekel na ce-
F išče pešec IVAN VREčAR. Žeplč -e močno zaviral, ven-
dar nesreče ni uspel preprečiti. Zadel je Vrečarja, katere, 
v-a je vrglo na železniški tir. Vrečair je bil hudo poškodo-
van. 

O B A P O S R E D I N I C E S T E 
BORIS KORUN, iz Tmave, je voail z osebnim avtomo-

bilom iz Sentruperta proti Orli vasi po sredini ceste, nje-
mu nasproti pa je pripeljal prav lako po srédini vc^ îeča 
mopedist MILIVOJ JARNOVIC, iz Šoštanja. Trčila sta na 
ovinku. Jarnovič je dobil lažje poškodbe. 

V J A R E K I N N A S T R E H O 
JANE'Z JAZBINSEK, 21. iz Rifnika, je vozil z osebnim 

avtomobilom iz Celja proti Šentjurju s približno 80 kilo-
metri na uro. V Vrbnem ga je v dvojnem ovinku zaneslo 
na levo stran v jarek. Avtomobil ,ie udaril ob propust, 
se odbil na travnik in obstal na strehi. Voznika je med 
tem vrglo iz vozila, tako da je ostal nepoškodovan. Avto-
mobil je bil pyopolnoma uničen, saj je škode za 20.000 di-
narjev. 

P R E Č K A N J E 
MARIJA KRANJC, iz Andraža nad Polzelo, je nena-

doma prečkala Celjsko cesto v Velenju sedem metrov 
stran od prehoda za pešce. V tem trenuitku je pripeljal 
z osebnim avtomobilom ALOJZ SAJE iz Velenja, ki se je 
u.m.ikal na levo, vendar nesreče ni то,ге1 preprečiti. Kranj-
čeva se je pri trčenju laže poškodovala. 

V Z A P R T O S M E R 
VALENTIN VOSNJAK, 59. Iz Drešinie vasi, je pripe-

ljal z osebnim avtomobilom po Pokopališki ulici na Mari-
borsko cesto, ker je imel odprto smer. Promet na križi-
šču je urejal miličnik. Iz Vojnika je pripeljal mopedist 
JOŽE ROSER. 47, s Klanca pri Dobrni, in zapelial v za-
prto smer. Trčil je v zadnji blatnik avtomobila in padel. 
V bolnišnici so ugotovili, da si je zlomil levo ključnico. 

T E S N O P R E H I T E V A N J E 
KRISTA KORTJN, iz Velenja, je hodila po skrajni 

desni strand Prešernove ceste v Velenju, ko je za njo pri-
peljal s to'vomim avtomobilom SLA'̂ TKO BÓVHA, 38, iz 
?5ela pri Podčetrtku, in jo med tesnim prehitevanjem zbil 
po cesti. Konmovo so zaradi težjih poškodb odpeljali v 
bolnišnico. 

I Z S I L J E V A L JE P R E D N O S T K O L E S A R J U 
AVGUST BUH, 57, iz Tmovelj, je vozil skozi križišče 

Ceste v Tmovlje in Štefanove ulice v Celju in to narav-
nost. Za njim je pripeljal z osebnim avtiim.obilom DU-
ŠAN KLADNIK, 21, iz Celja, ki je v K r i ž i š č u hotel zaviti 
na desno. Pri tem je izsiljeval prednost kolesarju. Buh se 
je teže poškodoval. 

GIMNAZIJA CELJE 
r a z p i s u j e 

VPIS UČENCEV V 1. razred 
za šolsko leto 1972/73 

v 1. razred bo sprejetih 230 učencev, ki so uspešno 
dokončali osnovno šolo in niso starejši cd 18 let. 
Prednost za sprejem imajo kandidati z boljšim uč-
nim uspehom. 
Kandidati naj pošljejo na gimnazijo Celje v roku 
od 20. do 30. junija 1972: 
1. prijavo (obr. 1,20 DZS) kolkovano z 1.— din 
2. originalno spričevalo o uspešno dokončani osnov 
ni šoli. 
v prijavi navedite, katerega od tujih jezikov (fran-
coski, ruski, nemški)) bi se želeli učiti kot drugi 
tuj jezik. 
Spisek sprejetih kandidatov bo objavljen na oglasni 
deski gimnazije od 1. julija 1972 dalje. 

CELJE 
DRAGO KUMER in ZDEN-

KA JERAM, oba iz Celja ter 
JANKO GRABAR, Smarjeta 
in PAVLA 2UCKO, Košnica. 
GORNJI GRAD 

ZDENKO ROP, 26, šofer, 
ANA JAN20VNIK, 24 nor-
mirka, 21aber. 

LAŠKO 
IVAN 2ANDAR, delavec, 

Laško in ANA VODISEK, de-
lavka, Reka; LEOPOLD 
MRAZ, žerjavovodja. Osre-
dek in IVANKA ZELIC, po-
Ijedelka, Breze. 

SLOVENSKE KONJICE 
ANTON SKUTNIK, 44, in 

HERMINA JAKOB, 29, oba 
JZ Paike; FRANC KOLENC, 
22 in NADA PODGRAJSEK, 
19, oba iz Križevca; JURIJ 
GORENSEK, 34, Lipa in 
ANA KRANJC, 34, Tepanje 
ter SREČKO HRIBERNIK, 
22, Draža vas in ZDENKA 
CVAHTE, 18, Jernej pri Lo-
čah. 

CELJE 
34 dečkov in 31 dekUc 

LAŠKO 2 dečka in 1 deklica 

SLOVENSKE KONJICE 
1 deček in 2 deklici 

ŠENTJUR PRI CELJU 
1 deček in 2 deklici 

CELJE 
FEDOR GRADIŠNIK, 82, 

Celje; ALBERT HLADIN, 
58, Celje; MARIJA MARKO-
VIC, 74, Celje; IVAN BLA-
ZINSEK, 36, Vojnik; J02E-
FA POZNAJELSEK, 77, Seš-
če; KAREL KOVAČ, 82, Pe-
čovn.ik; ALOJZIJA REBER-
NIK, 76, Osenca; MARIJA 
KRAMAR, 74, Landek; MAR-

JETA B02AK, 79, Celje; 
BLA2 DOBNIK, 82, Novo 
Celje; KARL VENGUST, 73, 
Celje; MARIJA OSET, 70, 
Šentjur; JANEZ KOCJANC, 
76, Preloge; ALOJZ RECKO, 
62, Javorje in EDVARD VO-
DUŠEK, 32, Celje. 
LAŠKO 

ANA PERTINAC, 70, kme-
tovalka. Breze; J02E NE-
MEC, 34, ključavničar, Re-
čica; ALOJZ KRANJC, 68, 
soc. podpiranec, Tovsto. 
SLOVENSKE KONJICE 

MIROSLOV JERANKO. 61, 
Slov. Konjice. 
ŠENTJUR PRI CELJE 

ANA VENGUST, 71, kme-
tovalka, Razbor; KRISTINA 
REGORSEK. 88, soc. prvdpi-
ranka Nova vas. 
ŠM^R.iE PRI JELŠAH 

IVAN STRUKELJC, 67, 
Lamberg; ELIZABETA PIRŠ, 
roj. Kranjčan. 69, Brecljevo; 
CTRIL GNUS. 68. Vrenska 
gorca in JAKOB SENECIC 
70. Tržišče 
ŽALEC 

J02EFA MILHER, 74, 
kmetovalka, Sp. Gorče; AN-
TON JOST, 62, inv. upokoje-
nec, Ložnica; MARIJA POD-
BEVSEK, 39, poljedelka, 
Podvrh; FERDINAND JUR-
GENC, 56, delavec, Ložnica; 
FRANČIŠKA GOLCAR. 82, 
preužitkarica, Zg. Roje; JO-
2EFA SLOKAN, 82, upoko-
jenka, Dobriša vas in IVAN 
FERLINC, 77, upokojenec, 
Miklavž pri Taboru. 

KINO UNION: 
15. junija še francoski bar-
vni film »Noro srce« 
od 16. do 20. junija ameri-
ši barvni film »Na poti za 
Shiloh« 
od 21. junija dalje nemški 
barvni film »Pekel v Ma-
nitobi 

KINO METROPOL: 
do 18. junija italijansko-

francoski barvni film »Rde-
či krog« 
od 19. do 21. junija ameri-
ški film »Prometna zme-
da« 

DOM IN LETNI KINO: 
15. junija še italijanski 
barvni film »Osami j enee 
iz Nevade« 
od 16. do 18. junija ame-
riški barvni film »Morilec 
na konju« 
od 19. do 20. jomija ame-

riški barvni film »Knez 
bojevnik« 
od 21. junija dalje mehiški 
barvni film »Velika vsta-
ja« 

SLG 
Petek, 16. junija ob 20.00. uri 

Aishil: »Uklenjem Prome-
te j in Beckett, čakajoč na 
Godotta — 1. dejanje, go-
stovanje skupine študen-
to\ AGRFTV iz Ljubljane. 
Predprodaja vstopnic dve 
uri pred pričetkom; rezer-
vacije pot telefonu 29-60 
in 29-64. 

Sobota, 17. junija ob 10.00. 
uri Calderón: »Življenje je 
sen« za 2. šolski abonma 
in izven; ob 17.00. uri »Živ-
ljenje je sen« za abonma 
gledališki amaterji in iz-
ven 

Nedelja, 18. junija ob 19.30. 
uri Lavirrence: »Snaha« — 
gostovanje v Šempetru v 
Savinjski dolini 

D E Ž U R N A L E K A R N A 

Do sobote, 17. jimija je de-
žurna lekarna Center, Vodni-
kova 1, od sobote, od 12. 
ure dalje pa Nova lekarna, 
Tomšičev trg 11. 

S C E L J S K E T R Ž N I C E 
Poleg zelenjave, ki jo je 

bilo tako kot vsak teden, tu-
di v preteklem tednu dovolj, 
je vredno omeninti sadje, ki 
ga je bilo za spoznanje več 

kot prejšnji teden. Lahfeo 
smo že izbirali med češnja, 
mi, jagodami, breskvami ц̂  
borovnicami. Vse sadje je 
bilo astronomsko visoko 
cenah, a bilo je lepo in sq 
ga ljudje kljub temu veliko 
pokupili. Češnje so prodaja. 
11 po 15 dinarjev, jagode o(j 
12 do 20, breskve pa 8 do 
višnje po 10 in borovnice po 
15. 

Solato smo prejšnji teden 
lahko kupovali po 4 ali 8 di. 
narjev, paradižnik po 15, кц. 
mare po 10, špinačo po 10 do 
15. grah po 5. čebulo po 5, 
češnja pa skoraj m bilo. Iz' 
jema je bila ena prodajalka, 
ki je glavico novega česna 
prodajala po 2 dinarja. In ga 
ni prodala. Ljudje so hodili 
mimo nje. 

Cena jajčk na celjski trž-
nici je že nekaj mesecev ena-
ka. Giblje se od 60 do 75 par 
in jajčk je dovolj. 

K O P A L N I B A Z E N I 
Odprti so: Celje, Rimske 

Toplice, Laško, Dobrna, Ve. 
lenje. 

V vsak dom 
NOVI 

TEDNIK 

SPLOŠNO GRADBENO PODJETJE 

» V E G R A D « VELENJE 
r a z p i s u j e 
prosti delovni mesti: 

1. STENODAKTILOGRAFKO 
2. KNJIGOVODJO 

POGOJI: 
pc-d' 1.: ustrezna kvalifikacija in večletne izkušnje. 
Nastop dela 1. 7.1973; 
pod 2.: srednja ekonomska šola, z najmanj 2 leti 
delovnih izkušenj v knjigovodstvu ozir. finančni služ-
bi; znanje nemškega jezika. 
Delovno mesto je na našem gradbenem sektorju 
v ZRN. 
Vs'e potrebne informacije o zaslužku in bivanju 
v ZRN lahko dobite v kadrovski službi podjetja 
oziroma rsâ telefon 85-040. 
Prošnje z opisom dosedanjih zaposlitev in dokazila 
o strokovnosti, sprejme SGP Vegrad Velenje, cd'bor 
za kadrovske in splošne zadeve. 

SGP VEGRAD Velenje 

Mitja (10) 
Umnik 

v današnjem sestavku 
bomo spregovorili nekaj 
več o šolaiiju na gimnazi-
jah in pedagoških gimna-
zijah Prav za šolanje na 
teh srednjih šolah je med 
starši in med mladino do-
sti zmotnih mnenj .in vča-
sih zlasti zelo »praiktici-
stiönih« gledanj. 

Vemo, da je najprimer-
nejša pot in priprava za 
štiidiij na univerzi in viso-
kih šolah prav gimnazija. 
Prav taiko vemo in prizna-
vamo, da je s pomenom, ci-
lji in vsebino gimnazijske-
ga šolanja mladina prema-
lo seznanjena. O tem nam 
govori tudi dokaj neustre-
zna (vsaj v bližnji pretek, 
losti!) struktura dijakov 
na gimnazijah. Ta struktu-
ra nam namreč pove, da 
se na gimnazijo ne vpisu-
jejo najsposobnejši učen-
ci, ampak tudi povsem po-
prečno sposobni in to do-
stikrat, žal, večina. Posle-
dice takšnega vpisovanja 
so kaj kmalu lahko vidne 
— mnogo dijakov odpade, 
se »osuje« že v sami gim-
naziji, dosti pa jih omaga 
na pol poti pri kasnejšem 
visokov>olskein študiju. Ve-
deti moramo, da je gim-
nazija prvenstveno šola, ki 
usposablja za nadaljnji 
študij. Jasno je, da gim-

naziijsko šoliuije ne daje po 
zaključku tudi zaključne 
izobrazbe, na osnovi kate-
re bi se gimnazijski ab-
solvent lahko zaposlil. 
Kljub temu, da bi se ab-
solventi gimnazij sicer lah-
ko zaposlili na mnogih de-
lovnih mestih — m to do-
kaj ustrezno, vendar kaže 
praksa, da so bolj iskani 
n.pr. absolventi nekaterih 
drugih srednjih šol (sred-
nja ekonomska ali admini-
strativna šola). Res je tu-
di, da se na gimnazijo vpi-
suje zelo veiilco deklet. Ve-
lik del fantov se namreč 
usmerja na šolanje v teh-
niških srednjih šolah, če-
prav nameravajo kasneje 
študirati na univerzi oziro-
ma visokjh šolah. Zelo je 
še razširjeno mnenje, da 
tehnišike šole bolje pripra-
vijo svoje dijake n.pr. za 
študij tehnike. Vse tehni-
ške fakultete pa ugotavlja-
jo, da so pri njih najus-
p>ešnejši študenti bivši ab-
solventi gimnazij. Drugače 
je pri študiju na višjh teh--
niških šolah, kjer pa so 
absolventi tehniških sred-
njih šol večinom uspešnej-
ši Od gimnazijcev. Razlika 
je v tem, da višje tehniške 
šole usposabljajo strokov-
njake — praktike, univer-
za pa naj bi usposabljala 

strokovnjake - razisko-
valce. Prav tako ugotavlja-
mo, da je na gimnazijah 
vpisanih premalo nadpo-
prečno nadarjenih otrok iz 
družin z nižjim socialnim 
položajem (delavci, kmet-
je ipd.) Vzrok za to je 
prav gotovo v težnjah 
mladine, še bolj pa teh 
staršev, da se odločijo za 
takšne šole, ki »spraivijo« 
učeče čimprej do kruha. 
Škoda končno niti ni tako 
velika, kadar gre za »biti 
ali ne biti« med gimnazi-
jo aild tehniško srednjo šo-
lo. Dostikrat pa starši pri 
svojem otroku, ki je sicer 
zelo sp-osoben za srednjo 
šolo, odlœijo tako, da se 
končno vpiše samo na po-
klicno šolo Pri tem seve-
da ne mislim v določenem 
smislu »degradirati« po-
klicnih šol — v mislih 
imam samo najracional-
nejši izikoristek umskih 
sposobnfrsti. Menim, da 
tudi učitelji na osnovnih 
šolah premalo vzpodbuja-
jo nadpoprečno sposobne 
učence za šolanje na gim-
nazijah ali pedagoških 
gimnazijah. Včasih zaradi 
čisto svojih lastnih grenkih 
izikušenj in morda obžalo-
vanja, da so se oni sami 
odločili za poklic, ki še ni 

povsod in vedno ustrezno 
družbeno priznan (če ho-
čete: tudi plačan!). Pri 
tem mora odigrati najpo-
membnejšo vlogo prav pa-
metna štipendijska politi-
ka, ki naj vsem sposob-
nim omogoči takšno šola-
nje, da bodo njihove spo-
sobnosti prišle najbolj do 
izraza. Za zadnji dve leti 
lahko trdimo, da se je tu-
di na tem področju veli-
ko premaknilo na bolje — 
danes poznamo vrsto in-
štitucij in skladov, ki pr-
venstveno skrbijo za šti-
pendiranje prav gimnazij-
ske mladine. Naj za za-
ključek posredujem še ne-
kaj pri nas znanih ugoto-
vitev strokovnih služb: v 
gimnaziji bodo večinoma 
uspevali učenci, ki so za-
ključili osnovno ^ o z od-
ličnim ali prav dobrim us-
pehom (pri tmi naj takoj 
opozorim na zelo različno 
izobrazbeno raven, raven 
znanja učencev iz razilič-
no razvitih osnovnih šol!). 
Pomembno je, da učen-
cem niso delali težav pred-
meti kot matematika, slo-
venščina, tuj jezik. Po 
trebno je veliko veselje 
do branja in učenja ter 
utrjene delovne navade z 
velikim interesom za štu-
dijsko delo. 



Ф USKLAJENO DOGOVARJANJE V REGIJI JE IMPERATIV NAPREDKA Q POMISLEKI O OGROŽENI MONOLITNOSTI POSLOVNE POLITIKE SO NEOSNO-
VANI Ф I M A M O OBJEKTIVNE MOŽNOSTI, DA SPREMENIMO NEGATIVNO RAZVOJNO BILANCO 0 Z LASTNO ŠOLSKO BAZO LAHKO V VELIKI MERI 

REŠIMO KADROVSKI MANJKO. 

Prav gotovo je obstoj mnogih skupnih problemov in identičnih interesov v celjski regij i povzročil, 
da so se v sorazmerno zelo kratkem časovnem obdobju, odkar deluje svet osmih občin, že pokazali 
prvi, čeprav šele skromni rezultati. Povezovanje v regiji je doživelo pomembno etapo tudi s tem, 
da so se doslej tudi že vse (razen SZDL) družbeno polit ične organizacije povezale na medobčinskem 
nivoju. Vse to prav gotovo omogoča, da se hitreje pristopa k reševanju skupnih problemov, da se 
precizneje zazna vzroke za določene težave in da se skupno načrta pota in načine za njihovo reše-
vanje. 
Dejstvo je, da naše gospodarstvo (enako pa seveda tudi druga področja) terja tesnega povezovanja in 
skupnega nastopanja v okviru Slovenije. Brez tega ni uspehov. O tem smo prepričani vsi. Da bi zve-
deli kaj več o dosežkih in problemih medobčinskega sodelovanja, smo za širši intervju naprosili 
JANEZA ZAHRASTNIKA, sekretarja Medobčinskega komiteja Zveze komunistov Celje. 

S P R E M E N J E N A 
V L O G A Z K 

NOVI TEDNIK: Ugotovit-
ve kažejo, da se je aktivnost 
organizaciji Zveze komuni-
stov na našem okolju v zad-
njem obdobju izredno pove-
čala. Aktualni gospodarski in 
drugi problemi veliko angaži-
xajo komuniste. Kakšna je va-
ša ocena delovanja in aktiv-
nosti organizacij ZK oziro-
nia njihovih članov, pri če-
mer izpostavite tista vpraša-
nja, ki jim komunisti posve-
čajo največ pozornosti, seve-
da pa tudi tista, ki jim po 
vašem mnenju posvečajo pre-
malo? 

JANEZ ZAHRASTNIK: Po 
21 .sej i Predsedstva ZKJ in po 
II. konferenci imamo resnič-
0 veliko aktivnost organiza-
cij ZK na našem območju. 
Ne bi smeli trditi, da tudi 
pred tem nismo imeli razgi-
banega političnega življenja. 
Vendar ge to pot za nekate-
re nove kvalitete, ki se med 
drugim kažejo v naporih, za 
odkrivanje globljih vzrokov 
nakopičenih družbeno eko-
nomskih problemov, v od-
kritih spopadih s konkretni-
mi slabostmi in v dolgoroč-
nejše zastavljenih ciljih. V 
ospredju so po naši presoji 
v tem času predvsem nasled-
nji problemi oziroma vpra-
šanja: 

Ф Prizadevanja za stabili-
zacijo gospodarskih tokov. To 
je sicer splošna ugotovitev. V 
mislih imamo nemajhne na-
pore delovnih kolektivov in 
komunistov v njih, kako naj-
ti rešitve za številne proble-
me, od katerih so nelikvid-
nost, težave z obratnimi sred-
stvi in poman j kane reproduk-
cijskega materiala med naj-
bolj izrazitimi. Najbrž ni tre-
ba posebej omenjati, da ne-
urejena sistemska vprašanja, 
še posebej sedanji sistem cen, 
izredno otežujejo napore ko-
munistov in delovnih kolek-
tivov v njihovi stabilizacijski 
Usmeritvi in v vsakodnevni 
poslovni politiki. 

% Uresničevanje ustavnih 
dopolnil (21., 22. ustavni a-
rnandma) je naslednji delov-
W kompleks, ki močno anga-
žira komuniste. Čeprav bi ob 
tßm morali povedati, da so 
razprave stekle predvsem v 
občinskih vodstvih družbeno 
Političnih organizacij in manj 
^ delovnih organizacijah. Do-
zdeva se, kot da se srečuje-
'^o z oklevanji, ki so zasno-
vana na vsemogočih pomisle-
kih, o tem, kako lahko ure-
sničevanje ustavnih dopolnil 
Poruši sedajo monolitnost 
tìelovnih organizacij in ogrozi 
'Jjihov nadaljni razvoj. Politi-
'̂̂ a in še bolj strokovna bit-

^a s temi predsodki še ni 
dobljena, čeprav menimo, da 

gre toliko za odpore kot 
â mnoge nejasnosti in neraz-

čiščena vprašanja okrog te-
''^^Ijnih organizacij združene-
ga dela. 
. • Med vprašanja, ki so de-
®žna pozornosti komunistov, 
^^ii tudi uresničevanje skle-

in dogovorov o social-
razlikovanju. Vse občin-
organizacije in mnoge 

^Upščine občine so sprejeli 

ustrezne akcijske programe. 
Komunisti v SZDL, v sindika-
tih, v ZMS so v svojih orga-
nizacijah spodbudili razpra-
ve o perečih problemih soci-
alnega razlikovanja. Znani so 
tudi že mnogi doseženi rezul-
tati: socialna politika v obči-
nah je bistveno spremenjena, 
premik v štipendiranju je ob-
čuten, vidni so premiki na 
področju osnovnega šolstva, 
otroškega varstva, mnogokaj 
se je spremenilo v delitvi do-
hodka in OD znotraj delov-
nih organizacij. 

V tem času je ZK dala po-
budo za izenačitev zdravstve-
nega varstva delavcev in kme-
tov, kar je po naši oceni iz-
redno pomembna ekonomska 
in socialna akcija, ki živo za-
deva preko 45.000 kmečkih 
prebivalcev na našem območ-
ju. če na jesenskem referen-

Sekretar Medobčinskega ko-
miteja ZKS Celje JANEZ 
ZAHRASTNIK 

dumu uspemo, bo to izred-
den prispevek k odpravlja-
nju socialnih razlik na na-
šem širšem območju. 

Nimamo možnosti, da bi 
naštevali še druga področja 
dela, ki v tem času angaži-
rajo komuniste. Omeniti pa 
moramo, da se družbeni po-
ložaj in vloga ZK bistveno 
spreminja. ZK je vse bolj ču 
titi v našem življenju. Orga-
nizacije, vsaj mnoge, živijo 
partijsko življenje. Ni več 
vprašanj, kaj in kako naj de-
lujemo. V ospredju je vse 
bolj vprašanje, v kolikšni me-
ri in kako smo prisotni pov-
sod tam, kjer se vsakodnevno 
bije boj za uresničevanje in-
teresov delavskega razreda in 
delovnih ljudi. 

P O V E Z O V A N J E 

O S N O V A 

N A P R E D K A 

NOVI TEDNIK: Usklajeva-
nje interesov in potreb na 
območju celjske regije je 
med drugim pogojilo tudi to, 
da smo v zadnjih letih pri-
ča tesnejšega medsebojnega 
povezovanja. Poleg medob-
činskega sveta ZK smo pred 
časno dobili tudi svet osmih 
občin, regijsko pa se organi-
zirajo tudi sindikati ter mla-
dina. Kako ocenjujete te to-
kove in pa je po vašem mne-
nju najvažnejše pri tem? 

JANEZ - ZAHRASTNIK: 
Najvažnejša je spoznana 

nujnosti, da se moramo us-
trezno politično, samouprav-
no in ekonomsko povezovati, 
če želimo doseči hitrejši raz-
voj. Ali bolje rečeno, če hoče-
mo preseči sedanji razkorak 
tako ekonomski, socialni, ka-
kor tudi kadrovski, v odno-
su do ostalih predelov Slo-
venije. Medsebojno povezova-
nje ob upoštevanju specifič-
nosti posameznih delov te re-
gije in realnih razmer v njej 
je osnova temu. Poleg sveta 
osmih občin, medobčinskega 
sveta ZK, sindikatov in ZM 
je treba ustrezno povezati 
tudi občinsko organizacijo 
STDL. 

U S P E H I Ž E D O S L E J 

NOVI TEDNIK: Prav go-
tovo je čas, odkar deluje 
svet osmih občin, sorazmer-
no kratko obdobje, toda te-
mu poskušajte podati oceno 
dosedanjega dela te instituci-
je. želimo vedeti, kakšne so 
izkušnje in v čem so že vidni 
prvi dosežki? 

JANEZ ZAHRASTNIK: 
Oblikovanje sveta osmih ob-
čin kot samoupravnega or-
gana, čeprav ta še ni po-
polno zaživel in se v njego-
vem delu kažejo mnogo teža-
ve, vendarle pomeni korak 
naprej pri organiziranem 
medobčinskem sodelovanju. 
Prve izkušnje so dobre, če-
prav je 'čas za dajanje ocen 
prekratek . . . Izbor proble-
mov in vprašarij, ki jih je 
v času od ustanovitve obrav-
naval svet osmih občin, v 
veliki meri dokazuje, koliko 
nam je bil takšen skupen po-
vezovalni in usmerjevalni or-
gan potreben. 

Sedanje težave v delu tega 
sveta niso nepremostljive. 
Uspešno jih je mogo-
če reševati ob zavesti, da je 
usklajeno dogovarjanje v re-
gijskem prostoru kljub izra-
ziti heterogenosti v razvito-
sti, razpoložljivih proizvajal-
nih sil, infrastrukture in so-
cialne strukturne opremlje-
nosti itd. nujna zahteva ča-
sa, čeprav ta, kratkoročno 
gledano, ni vedno očiten. 
Dolgoročno pa ima lahko za 
ta prostor in prebivalstvo na 
njem velike posledice. Pred-
vsem od komunistov na vo-
dilnih položajih, v skupšči-
nah občin, pričakujemo, da 
bodo z vso odgovornostjo 
gradili in razvijali v okviru 
sveta osmih občin in ob njem 
takšne oblike dogovarjanja, 
ki bodo upoštevajoč dolgoroč-
ne interese regijskega prosto-
ra ter pripomogle k hitrej 
šemu družbeno in socialno 
ekonomskemu razvoju tega 
osrednjega dela Slovenije. Ta 
del ima objektivno možnosti 
ob svoji osrednji prometni 
legi in obstoječih proizvod-
nih in demografskih faktor-
jih, da spremeni svojo nega-
tivno splošno razvojno bilan 
co v odnosu do ostalih pre-
delov, pa tudi do Slovenije 
kot celote. 

Od tu tudi naše spodbude 
(že pred dvema letoma) za 
izdelavo koncepta dolgoroč-

nega razvoja tega prostora, 
ki je v tem času v zaključ-
ni fazi izdelave in pripravljen 
za širšo družbeno verifikaci-
jo.. Vemo, da razvojni kon-
cept, sam po sebi še ničesar 
ne pomeni. Za njegovo ure-
sničevanje so potrebni nosil-
ci, kapital, znanje in politič-
ne sile, ki morajo ustvariti 
ustrezno družbeno klimo za 
uresničevanja razvojnega kon-
cepta. Tako je medobčinski 
svet ZK opredelil svoj odnos 
do vprašanja tega območja 
in v tej smeri zastavil tudi 
vrsto nalog v svojem delov-
nem programu. 

Podobno velja za koncept 
razvoja kozjanskega območ-
ja, ki ga pripravlja ZNG Ce-
lje in katerega družbeni in 
samoupravni nosilec mora 
postati svet kozjanskih občin. 

N I R A Z L O G O V Z A 
P O M I S L E K E 

NOVI TEDNIK: Poleg go-
spodarstva, ki je trenutno v 
oživljanju, kljub nekaterim 
xelo hudim problemom, ki so 
tu prisotni, obstoje na ob-
močju regije še mnoga dru-
ga odprta vprašanja, ki jih 
bo potrebno reševati in us-
klajevati preko medobčinskih 
institucij in tudi sveta osmih 
občin. Katerim vprašanjem 
bi bilo potrebno po vašem 
mnenju dati prednost in za-
kaj? . 

JANEZ ZAHRASTNIK: 
Med taka vprašanja moramo 
vsekakor šteti: 

9 učinkovitejše reševanje 
kadrovskega deficita. Znano 
je, da naše območje teži po 
oblikovanju nekaterih oddel-
kov višjih šol v Celju in Ve-
lenju in po razvitejši in bolj 
organizirani mreži srednjih 
šol. Posebna delovna skupina 
je že pripravila ustrezen pro-
gram razvoja šolstva, ki ga 
je obravnaval tudi svet osmih 
občin. Uresničevanje tega 
koncepta pa je možno samo 
ob podpori celotnega območ-
ja. To še toliko bolj, ker ve-
mo, da nekatere institucije v 
republiki niso naklonjene tem 
našim prizadevanjem. Za nas 
je najvažnejše, da spoznamo, 
da lahko v največji meri 
predvsem z lastno šolsko ba-
zo izpolnimo sedanji kadrov-
ski primanjkljaj, ki je za to 
območje karakterističen. 

Ф Pomanjkanje kapitala 
že leta nazaj zavira gospo-
darsko rast naše regije. Po-
leg neustreznosti sedanje 
strukture gospodarstva je ob 
tem mnogo posploševanj, ki 
poskušajo dokazovati nemo-
bilnost in neperspektivnost 
gospodarskih subjektov na 
našem območju. Vsiljuje se 
nam misel, kot da se je ob 
Cinkarni odprla razprava o 
problematičnosti gospodar-
stva v regiji in še posebej v 
Celju. Vemo pa, da je pro-
blem Cinkarne rezultat pogo-
jev gospodarjenja v barvni 
metalurgiji. Pri tem pa se po-
zablja, da imamo v Celju, v 
Velenju in drugod takšne go-
spodarske potenciale, ki do-
segajo v slovenskem, jugo-
slovanskem in evropskem 
merilu zavidljive rezultate. 

Potemtakem je torej treba ob 
potrebnih spremembah v 
strukturi gospodarstva spre-
minjati sedanjo neugodno, 
posplošeno in neupravičeno 
kritiko, ki ustvarja pomisle-
ke v sposobnosti gospodarske 
strukture na našem območju. 
Tok kapitala je s tem pogo-
jen. 

Ф Slaba povezanost gospo-' 
darstva regije in premalo 
jasen položaj v strukturni 
projekciji gospodarstva repu-
blike (po srednjeročnem in 
dolgoročnem konceptu) lahko 
pripelje do mnogih težav v 
prihodnosti. To je povezano 
tudi s prej omenjenim vpra-
šanjem sprememb v gospo-
darski strukturi. Ob upošte-
vanju načel odprtosti je nuj-
no realno oceniti sedanji po-
ložaj gospodarstva na obmo-
čju, predvideti vse elemente 
notranje orgnizacije in po-
vezanosti, ker je le tako mo-

goča učinkovita vključitev v 
širši ekonomski prostor. To 
je ena od osnovnih nalog v 
tem času. 

O Ze omenjen dolgoročni 
koncept razvoja našega ob-
močja mora postati družbeni 
dogovor vseh nosilcev druž-
beno ekonomskega in politič-
nega živi j ena v regiji. Na 
njem in na konceptih dolgo-
ročnega razvoja občin je tre-
ba zastaviti program bodoče 
strategije razvoja in položaja 
območja. Poleg znanja oziro-
ma strokovnega dela pa je 
za to nujno potrebna ustrez-
na politična klima. 

To so samo nekatera vpra-
šanja, katerih rešitev mora-
jo pospeševati poleg samo-
upravno organiziranega go-
spodarstva tudi medobčin-
ske institucije. 

Razgovor je pripravil: 
BERNI STRMCNIK 

i z Ï Ï A 
Pomen obveščenosti in kva-

litetnega obveščanja občanov 
je z vsakim dnem večji. Vse 
analize o osnovah za večjo 
samoupravno dejavnost obča-
nov in zaposlenih poudarjajo, 
da je izredno tesna povezanost 
med stopnjo obveščenosti in 
človekovo dejavnosttjo. Te res-
nice se zavedamo tudi v na-
šem uredništvu in poskušamo 
delati (beri — obveščati) bral-
ce кат najbolje^ objektivno in 
resnično. Zgodi' se pa, seveda, 
da kakšen dogodek povzame-
mo na hitrico od najbolj pri-
zadetih in taka informacija ni 
najcelovitejša. Tako se je ne-
davno zgodilo s poročanjem 

s seje sveta za družbeni plan 
in finance pri celjski občin-
ski skupščini glede dodat-
nega financiranja kulturne 
skupnosti. 

Kaže, da je nekatere naša 
vest zelo prizadela, kar se-
veda nismo želeli. Zanimivo 
pa je, da je o tej drobni ve-
sti razpravljalo na eni izmed 
zadnjih sej celjske občinske 
skupščine tudi nekaj odbor-
nikov. Prav je tako! In mor-
da tudi ne bi bilo napačno, 
če bi celjska občinska skup-
ščina enkrat celovito raz-
pravljala o položaju, razvoju 
in vlogi regionalnih informa-
tivnih medijev, kot sta Novi 
tednik in Radio Celje. 

Težko pa so razumljive ti-
ste misli, fei so izražale trdi-
tev, da skupščina vendarle 
lahko zahteva primerno pisa-
nje od časnika, ki ga finan-
sira. Takšna teza je lahko 
dokaj hitro napačno razum-
ljena. Ce pa se je pojavila 
že ob eni sami skromni vesti, 
tolikanj bolj. Najlažje in naj-
preprosteje je ustvarjati od-
nos do informativnih medijev 
po metodi-negativne izbire. 
Ali drugače povedano — iska-
ti le napake in pomanjkljivo-
sti v informiranju, ki ga op-
ravljajo sredstva obveščanja. 

Ce pa se informativni me-
diji v uredniški politiki pri 
poročanju o družbenih poja-
vih ravnajo po načelu nega-
tivne izbire, rečemo temu — 
črno-belo slikanje. In s ta-
kim informiranjem ne sogla-
šamo. Kaj pa v tem primeru? 

J. VOLFAND 

Preteklo nedeljo so se pla-
ninci celjskega planinskega 
društva udeležili teicmovanja 
za republiško orientacijsko 
ligo in tekmovanja za pokal 
JELOVICE.- Tekmovalna pro-
ga je bila v okolici Valvazor-
jevega doma pod Stolom, se-
stavljena pa je bila iz nočne-
ga tekmovanja, ki je bilo v 
soboto zvečer, in dnevnega v 
nedeljo dopoldne. 

Celjani so nastopali s tremi 
mi ekipami: 

Celje I, II in III v član-
ski konkurenci. Rezultati 
nočnega tekmovanja so bili 
dokaj uspešni, saj so ekipe 
zasedle prvo, peto in trinaj-
sto mesto. V nedeljo dopol-
dan pa je bil vrstni red ce-
ljskih ekip takšen: 

Celje III je zasedla odlično 
drugo mesto, Celje II — pe-
to mesto, Celje I pa je od-
stopilo. 

S tem tekmovanjem se je 
končal prvi del tekmovanja 
za republiško orientacijsko 
ligo, v jeseni pa bosta še 
dve tekmovanji, ki bosta od-
ločili prve tri ekipe, ki se 
bodo lahko udeležile državne-
ga tekmovanja. 

DANIEL MAJCEN 



Sindikati in ustavna dopolnila 

SINDIKAT ODLOČUJOČ 
SAMOUPRAVNI DEJAVNIK 

Zadnje dni v lanskem letu 
spreje to 31. ustavno dopolni-
lo u re ja položaj sindikalne 
organizacije v slovenski druž-
bi . Ustavno dopolnilo res ne 
pr inaša ničesar presenetlji-
vo novega, sa j spremembe us-
tave niso nič drugega kot 
normativno usklajevanje na-
stalih in predvidevanih spre-
m e m b v našem družbenem 
sistemu. V ustavnem dopol-
nilu so naloge, vloga, pravi-
ce in dolžnosti jasno zapisane. 
Novo pa je to, da so v bese-
dilu zapisane tudi dolžnosti, 
ki jih do sindikata imajo zla-
sti samoupravne, predstavni-
ške inštitucije in upravni or-
gani. Z enim stavkom pove-
dano — v naši družbi né mo-
re biti nober.aga bisl-veneea 
ukrepa, ki karkoli zadeva in-
terese delovnih liudi. njihov 
samoupravni, ekonomski po-
ložaj, da pred tem ni bil so-
očen s stališči sindikata. 

Razumliivo ie. da nas toli-
ko bolj zanima, kako se bo 

31. ustavno dopolnilo odraža-
lo v konkretni praksi, pred-
vsem na ravni občin in orga-
nizacij zdriiženega dela. Raz-
prave, ki v tem času poteka-
.¡o na ravni občinskih sindi-
kalnih svetov in medobčin-
skih strokovnih odborov, do-
kazu,je.jo, kako pomembna so 
ta vprašanja. Predvsem smo 
lahko veseli, da prilaga.ianje 
31. ustavneifa dopohiila ni os-
talo pri prepisovanju le-tega, 
marveč da bo položaj sindika-
ta v .statutih občinskih skup-
ščin. zlasti pa delovnih orga-
nizaci.i mnogo bol,i nadrobno 
zapisan, in sicer tako, da na-
loge in pravice sindikata ter 
da naloge in dolžnosti občin-
ske skupščine ne bodo več 
stvar zavesti in dobre volje, 
marveč ena temelinih. neizo-
gibnih in tudi sankcioniranih 
dolžnosti. 

Poenostavi ieno novedano 
ho po uvpHavitvi 31. ustav-
nesra dopolnila v nrimoru 
spornega primera, oh zaost-

reni situaciji, v primerih ne-
sporazumov in podoi)nili po-
javov tudi takoj .jasno, kje 
poiskati vzroke za nastali po-
ložaj in njegove nosilce. Ce 
sklep, ki bo vzbudil nezado-
vol.jstvo delovnih ljudi, bo 
mogoče le dvoje. .41i da sin-
dikat ni opravil svoje dolžno-
sti in uvel,iavil svoje pravice 
posrednega ali neposrednega 
vpliva na odločitve, ail pa da 
predstavniški ali upravni or-
gan tega ni ujiošteval in je 
sindikalna stališča, predloge 
in sklepe enostavno obšel. 

Katera so tista bistvena 
vprašanja, ki jih v občini brez 
sindikalne organizacije ne bo 
mogoče razreševati? Težko 
jih je taksativno našteti, toda 
brez dvoma so to vprašanja 
delitve dohodka, razpolaganje 
s sredstvi družbene reprodu-
kcije, družbeni dogovori, po-
litika cen, ki vpliva na stan-
dard delavcev, politike splo-
šne in osebne potrošnje, sta-
novanjske politike, planira-
nje, programiranje , vpraša-
n ja izobraževanja in izpopol-
njevanja itd. Da je posega-
nje v samoupravne pravice 
temeljni interes, ob katerem 
je sindikat neizogibno ude 
ležen, je povsem jasno. 

Se bolj kot v občini, bo 31. 
ustavno dopolnilo moralo bi-
ti vkoreninjeno v samouprav-
nih aktih organizacij združe-
nega dela. Delovna organiza-
cija ,too poleg pravic in dol-
žnosti sindikata morala zago-
toviti tudi vse potrebno za 
uspešno opravl janje in ure-
sničevanje teh nalog, tako za 
njegove materialne potrebe, 
za zagotovitev pogojev in ča-
sovnega fonda za samouprav-
no in politično delovanje in 
za strokovno ter družbeno 
izobraževanje sindikalnih de-
lavcev. Sindikalne organiza-
cije v bodoče ne bodo le 
»vljudno vabljene« na seje in 
sestanke, kjer bodo sprejete 
bistvene oilločitve, marveč 
ho sindikat nu)ral imeti mo-
žnost, da se o vsem, M čemer 
naj bi bilo odločeno, temelji-
to seznani in da lahko uve-
ljavi svoja stališča. Z 31. us-
tavnim dopolnilom je trans-
misijska vloga sindikata do-
končno prešla v zgodovino. 

JLRE KR.\ŠOVEC 

NAČRT BODO URESNIČILI 
Čeprav drugih problemov 

ni manjkalo, so bila v sredi-
šču pozornosti osemnajste 
skupne seje članov obeh zbo-
rov skupščine občine Velenje, 
v torek, 13. junija, vendarle 
vprašanja negospodarskih in-
vesticij in komunalnih zadev 
v najš i ršem pomenu besede. 

Tokrat so se odborniki sre-
čali s poročili upravnih odbo-
rov nekaterih skladov za lan-
sko leto in prav tako z njiho-
vimi načrt i nekaterih komu-
nalnih delovnih organizacij za 
letos. 

Skupščina je z veliko po-
zornost jo spremljala zlasti 
poročilo upravnega odbora 
sklada za negospodarske in-
vesticije, torej sklada, ki vodi 
dela, ki so jih sprejeli z -uved-
bo krajevnega samoprispev-
ka. Kot drugi sofinancer, po-
leg ostalih, pa se na tem p>o-
dročju pojavl jajo tudi delov-
ne organizacije. " 

Četudi je preuranjeno go-

voriti o uresnicitv; programa, 
je treba priznati, da so dela 
solidno zastavili, se z njimi 
pohiteli in jih tako tudi po-
cenili. Tako je za letos in pri-
hodnja leta ostalo po številu 
manj objektov, zato pa dosti 
večje finančne obveznosti. 
Prav tako kaže, da bodo zbra-
li več sredstev, kot so pred-
videvali, saj v občini stalno 
raste število zaposlenih, ki 
plačujejo samoprispevek, ra-
zen tega pa sorazmerno nara-
ščajo tudi osebni dohodki. 
Hkrati s to ugotovitvijo pa je 
priznati, da so tudi stroški ža 
posamezna dela večji kot so 
jih predvidevali. In tako ni 
naključje, da pr ihaja do pre-
koračevanj predvidenih po-
stavk. Ne glede na to so tudi 
danes opozorili, da je treba 
sprejeti načrt uresničiti v ce-
loti. To je tudi obveznost do 
vblivcev, ki so se na referen-
dumu pred leti odločili za 
uvedbo krajevnega samopri-
spevka. MB 

Rdeči kri i 

SREČANJE KRVODAJALCEV 
»Tudi današnjemu atomske-

mu človeku, polnemu dob-
rin ekonomsko tehnične re-
volucije, se občasno vrine 
vprašanje, kako je mogoče, 
da zdravstvena služba v letu 
1972 še vedno prosi dobre 
ljudi, na j prostovoljno daru-
jejo svojo kri za sodržavlja-
ne in to v času, ko praktično 
ni več nerešljivih tehničnih 
problemov in ko je človek 
že nekajkra t prestopil prag 
tujega planeta. Tudi medicin-
ska znanost dosega rezulta-
te, o katerih še pred leti nis-
mo upali sanjat i . In vendar 
dosega uspehe pod pogojem, 
če ima na razpolago dovolj 
sveže oziroma konservirane 
človeške krvi. In do danes 
s t rokovnjakom vsega sveta še 
ni uspelo naj t i človeški krvi 
enakovrednega nadomestila. 
Po vsem tem lahko presodi-
te, kolikšna je vaša vrednost; 
tolikšna, da se ne more me-
riti z nobeno valuto. Vaša 
naklonjenost se ne more niti 
kupiti niti plačati niti pro-
dati. Imate zavest, da se žrt-
vujete za tistega, ki trpi, ki 
u m i r a . . . « 

S temi besedami je nago-
voril krvodajalce-odlikovan-
ce na petkovem srečanju v 
prostorih samopostrežne res-
tavracije v Celju dr. Stane 
Petrovič, ki je v nadaljeva-
nju ugotovil, da smo lahko 
na uspehe krvodajalske služ-
be izredno ponosni, sa j so-
dimo v sam svetovni vrh. Ža-
lostna pa je ugotovitev, da je 
v vrstah krvodajalcev v glav-
nem tako imenovani mali člo-
vek, neposredni proizvajalec, 
in da bolje situirani s toj i jo 
velikokrat ob strani, opazuje-
jo, krit izirajo in se ne zave-
dajo, da so največji porabniki 
krvi. 

Na proslavi se je dr. Petro-
vič zahvalil tudi vsem dru-
gim krvodajalcem in organi-
zatorjem krvodajalskih akcij. 
Opozoril pa je tudi na izred-
no delo t ransfuzi jske posta-
je pri celjski bolnišnici, ki 
jo že dolga leta uspešno vo-
di prim. Stana štravsova. 

»Naša celjska bilanca v 
prostovoljnem krvodajalstvu 
je izredna.. Toda naša dolž-
nost je, da skušamo pridobiti 
še druge, ki ne poznajo ob-

čutka krvodajalca, ki stopi s 
t ransfuzijske mize, ko se vra-
ča proti svojemu domu z za-
vestjo, da bo morda ravno 
njegova kri rešila nekoga, ki 
želi živeti dostojno življenje. 
Vsi pa l jubimo življene, ki 
je polno sonca, polno zdrav-
ja!« 

Lepo in izredno je bilo 
srečanje krvodajalcev-odliko-
vancev. To so ponosni l jude, 
zdravi, s r e č n i . . . V celjski 
armadi krvodajalcev jih je 
170 takih, ki so darovali svo-
jo kri 5-krat, 80 jih je dalo de-
setkrat, 102 petnajs tkrat , 20 
dvajsetkrat , 24 petindvajset-
krat in eden, ki se je že pet-
desetkrat odzval klicu na po-
moč. To je član delovne skup-
nosti Ingrada, Franc Jančič. 

Občinska organizacija Rde-
čega križa je zvestim krvoda-
jalcem podelila posebne zna-
ke, tisti, ki so se javili pozi-
vu pet indvajsetkrat pa je 
predsednik Tone Er javec iz-
ročil lepe plakete. Za juna-
ka Franca Jančiča so pripra-
vili ročno uro. 

M. BOŽIČ 

ZAUPNICA 
ŽGANKU 

Osemnajsta skupna seja 
članov obeh zbor(»v skupšči-
ne občine Velenje, v torek, 
13. junija, na kateri so pred-
vsem razpravljali o negospo-
darskih investicijah in ko-
munalnih problemih, je imela 
nenavaden zaključek. Zatak-
nilo se je pri predlogih ko-
misije za volitve in imeno-
va.je. Zaradi reorganizacije 
občinske uprave so razpisali 
delovna mesta za načelnike 
štirih oddelkov: za gospodar-
stvo. za občo upravo in druž-
bene službe, za narodno ob-
rambo ter za finance. 

Za večino delovnih mest .je 
bilo več kandidatov, komisi-
ja pa je pripravila svoje 
pretiloge, tako tudi za mesto 
načelnika oddelka za občo 
upravo in družbene službe. 
Poleg dosedajih dveh načel-
nikov ločenih oddelkov Maksa 
Podlisnika in Alartina Tovor-
nika sta se prijavila še Ed-
vard Kranjc iz Celja ter Mi-
lan Sterban iz Velen.ja. Ko-
misija je predlagala za načel-
nika Milana .sterbana. S tem 
predlogom so se striijali tudi 
predstavniki občinskih druž-
beno političnih organizacij, 
medtem ko odborniki tega 
predloga niso osvojili. S sta-
liščem odbornikov pa se ni 
strinjal predsednik skupšči-
ne Nestl Žgank, ki je na seji 
podal ostavko in zasedanje 
tudi zapustil. 

f)iiborniki so zatem pre-
kinili razpravo in odločanje 
o predlogih k(»mišije za volit-
ve in imenovanje, niizadel pa 
jih je tudi predsednikov od-
stop. Ko so govorili o tej od-
ločitvi, so Nestlik Žganku iz-
rekli ponovno zaupnico. 

Kot kaže, zadeva s tem ni 
končana. V Velenju bo te dni 
sestanek z zastopniki občin-
ske skupščine in občinskih 
družbeno političnih organiza-
cij, na katerem bodo razprav-
ljali o žgankovem odstopu in 
nekaterih drugih vprašanjih. 
Računajo, da bodo zadevo po-
ravnali. Sicer pa je odločitev 
v Žgankovih rokah, medtem 
ko mu lahko pomeni ponovna 
zaupnica skupščine le veliko 
priznanje za delo. M. B. 

I Z V R Š N I S V E T S R S L O V E N I J E 
C E S T N I S K L A D S R S L O V E N I J E 

Odbor za modernizacijo 
cest na Kozjanskem po-
stavlja Republiškemu iz-
vršnemu svetu in Republi-
škemu cestnemu skladu 
javno vprašanje: 

KDAJ SE BO ZAČELA 
MODERNIZIRATI KOZ-
JANSKA CESTA SLIVNI-
CA — ŽEGAR - PREVOR-
JE — KOZJE — PODSRE-
DA? 

V No\?em tedniku in Ve-
čeru je bilo objavljeno, 
da bo »Izletnik« Celje mo-
ral ukiniti avtobusne pro-
ge na Kozjansko, če cesta 
ne bo sposobna za avto-
busni promet. Kaj bo z 
nami, ki se vsak dan vozi-

- m o na delo v industri jska 
središča v Šentjur , š tore , 
Celje in nam je avtobus 
edino prevozno sredstvo' ' 

O tem, da se bo cesta 
modernizirala, je bilo ve-
liko govorjenja. Prepriča-
ni smo, da bi se z moder-
nizacijo ceste to področje 
začelo hitreje razvijati. 

Z zakonom o nerazvitih 
območjih smo pričakovali 
več zanimanja celotne 
družbe 2ja reševanje naših 
problemov. Zdi se, da bo-
mo razočarani v pričako-
vanjih, ki so se nam zde-
la uresničljiva po sprejet-
ju zakona o nerazvitih ob-
močjih. 

Iz programa za razvoj 
cest je razvidno, da se bo-
do gradile ceste okoli o-
srčja Kozjanskega, ki so 
pa man j obremenjene od 
te ceste, po kateri vozi 

dnevno 24 avtobusov v obe 
smeri. Ti avtobusi preva-
žajo na (jelo preko 400 de-
lavcev, poleg tega še veli-
ko drugih potnikov, sa j so 
avtobusi skoraj vedno pre-
napolnjeni. 

Ker smo spoznali, da se 
občini Šent jur Ш Šmar je 
ne zanimata za to cesto, 
čeprav pelje po področju 
obeh občin, skozi osrčje 
Kozjanskega, .sano z dopisi 
želeli bolje seznaniti re-
publiške organe s potrebo 
po modernizaciji te ceste. 

Organom RIS ter RCS 
se tudi pO večkratnih ur-
gencah ni zdelo vredno, 
da bi nam z dopisom spo-
ročili, če so o tem ko.] raz-
pravljali in kakšne so 
možnosti za modernizacijo 
te ceste. Oh takem odnosu 
republiških organov do re-
ševanja problemov nima-
mo več kaj pripomniti. 

Vsi tisti, ki se vozijo po 
tej cesti, se sprašujejo, ali 
delavci s Kozjanskega ne 
prispevamo skupnosti to-
liko kot ostali, ali nismo 
enakovredni drugim, da se 
moramo voziti po tako sla-
bi cesti. 

Prebivalci ob tej cesti so 
pripravljeni s prostovolj-
nimi prispevki pomagati 
pri ureditvi te ceste. 

Pristojnim organom smo 
postavili javno vprašanje 
in zahtevamo nan j odgo-
vor. 

Odbor za modernizacijo 
cest na Kozjanskem 
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Mladi govorijo 

NISMO KAR ZA ŠALO! 

Božidar Visner Stojan í^mid Stanko Rebrnak 

Odpeljal sem jih vstran od 
zastav in hrušča, ob majhno 
livado ob potoku Bistrici, od 
koder smo lepo videli vse, 
kar se jé tisti dan dogajalo v 
Kozjem. Tri je mladi fantje, 
t r i je pionirji , t r i je gasilci. 
Kdo ve, koliko bodo še kori-
stili, kadar bo zagorelo v 
bližini in se bodo, danes še 
pionirčki, jutr i že skora j 
možje, spomnili svoje dolž-
nosti in skočili brez zadrž-
kov — med plamene, svoje-

rmu bližnjemu v pomoč? Kdo 
ve? Prav gotovo pa se niso 
kar tako, za šalo, odločili za 
svoj korak, sa j so vsi tr i je, 
čeprav res mladi, že več let 
v vrstah gasilske organiza-
cije. 

BOŽIDAR VIŠNER, 15 let, 
iz Slovenskih Konjic: 

»V gasilski organizaciji sem 

že tri leta. Vsak teden imamo 
dvakrat do t r ikrat vaje, pri-
pravl jamo se za tekmovanje, 
pri gasilcih pa sem zato, ker 
vem, da je to organizacija, 
ki lahko mnogo, mnogo po-
maga l judem. Mednje sem 
šel tudi zato, ker so bili tam 
že moji pri jatel j i , pa nisem 
hotel zaostajati za njimi.« 

STOJAN ŠMID, 15 let, iz 
Slovenskih Konjic: 

»Gasilec sem že pet let, 
mogoče največ tudi zato, ker 
je tudi moj oče v tej orga-
nizaciji že dol.ga leta. V za-
četku me je zanimalo, kako 
je kadar gori, danes pa bi 
ra je pomagal tem ljudem, ki 
j im je ogenj vzel vsè, kar so 
imeli lepega in na kar so bili 
navezani. Gasil še nisem, a 
upam, da bom lahko kda j 
pomagal pri gašenju požara. 

Pri nas imamo dve deserfl 
na vaje hodimo redno. 
Kozjem smo takorekoč ' 
eni zadnjih vaj preden егев 
na tekmovanje v Kumrovei 

ST.ANKO REBRNAK, 15 K 
iz Slovenskih Konjic: 

»Dve leti sem pri gasila 
kot drugi cevar. Sem ^ 
prišel predvsem zaradi tef 
ker je manjkalo pionirjev 
so jih potrebovali, da bi ' 
ganizirali dve desetini. ' 
požai-u še nisem bil, videl _ 
sem ga že blizu Konjic. 
mi je med gasilci zaradi t®* 
ker bom nekoč lahko po'' 
gal l judem. Tudi jaz se P 
pravljam za Kumrovec s» 
pa j z mojimi prijatelji-
Kozjem je bilo lepo, rad 
še prišel.« 

Mi 



O D P R A V I T I 
P R O T E K C I J O 

Predsednik in tajnik ob-
činskega društva upoko-
jencev v Celju sta na ne-
davnem občnem zboru 
kratko m jedrnato zajela 
problematiko, ki tare ne 
samo celjske, nego vse 
upokojence Slovenije. Prav 
lako se na občnih zborih 
zveze borcev načenja sko-
raj ista problematika — 
višina pokojnin m invalid-
nin. 

Vse to ponavljamo de-
setletja, vendar so bili do 
sedaj le redki konkretni 
predlogi, ki pa niso našli 
posluha. 

Nihče ne more in ne 
sme trditi, da družba ni 
ogromno storila prav za te 
skupine državljanov, ven-
dar so še navzlic vsem do-
sedanjim naporom nekate-
re zadeve malenkostne in 
zelo lahko uresničljive. 

Za danes bi navedel sa-
m.o dve zadevi, okrog ka-
terih se leta in leta izgub-
lja čas. mnogo govoriče-
nja, pavšalnih, nekoiikret-
nih obtožb, sklepov itd. 

To so: 
— udeležba pri predpi-

sanih zdravilih na recept 
glede na finančno stanje 
vseh družinskih članov; 

— ureditev poüklinicno 
ambulantne službe brez 
nepotrebnega dolgega ča-
kanja v čakahaicah, hod-
nikih pred ordinacijami 
itd. Pavšalne zneske, ki so 
dosedaj enaki, bi morali 
razdeliti na tri kategori-
je, to je 

a) meja minimalnega 
osebnega dohodka, 

b) meja srednjih oseb-
nih dohodkov, 

c) nad višmo srednjega 
osebnega dohodka. 

Isto načelo kakor pri 
plačevanju rfeceptov naj bi 
veljalo še za ostale dolo-
čene prispevke zavarovan-
cev in njih družmskih čla-
nov. 

O vprašanju čakanja, 
humanega m nehumanega 
odnosa v ambulantah pa 
naj se zamislijo m objek-
tivno presodijo m dajo 
oceno VSi državljani, ko 
trcLim sledeče; 

Odgovornost za to sta-
nje bremem v 75 odst. pa-
ciente same, ker prav ti 
sami povzročajo nered z 
nehumanim odnosom prav 
do svojih sotrpinov — bol-
nikov, ki prav taso čaka-
jU. Seveda s tem, da mole 
dujejo m isčejo vse mo-
goče kanale prav pri 
zdravstvenem osebju, da 
se »zrme]o<{ naprej m so 
seveda tudi v sami ordma-
ciji največkrat prepoireb 
no predolgovezni in s tem 
zadržujejo redno del« 
zdravstvenega osebja. Ka-
zen tega se velika večma 
bolnikov — pacientov na-
bere v čakakucan in hod-
nikih prav pred začetkom 
ordinacije — takoj prvo 
uro, čeprav ordinacija tra-
ja 6 ur, in je jasno, da je 
posledica tega — čakanje. 

25 odstotkov odgovorno-
sti za tako stanje pa bi 
prisodili zdravstvenemu 
osebju m organizaciji 
zdravstvene službe ш to 
prav zaradi »prehumane 
ga« odnosa proti takim 
vsiljivim pacientom — ne-
discipluiiranim, ki vsepo-
vsod iščejo protekcijo. 

Zato: vsaka ordinacija 
si lahko napravi svoj red. 
Z malo truda bi lahko 
uvedli dnevno tekočo šte-
vilko, z dvoijnim oštevilče-
njem za pacienta in za 
ambulanto. DeUla pa bi 
jih konkretno po prihodu 
pacienta medicinska se-

stra ali admmistratorka. 
S tem se bodo sami pa-
cienti aisciphniraii, zdra 
v&Lveni delavci pa bodo 
lahko brez nadlegovanja v 
miru delali. Vse pavšalne 
in neodgovorne kritike bi 
odpadle. 

Ta moj predlog, ki ш 
nič novega, se naj samo 
prouči, sem ga pa pri-
pravljen zagovarjati. 

ЕиВОи-' FAJGELJ, 

P O Č I T N I C E 
Lepo vas pozdravljam. 

Prosun vas, da mi opravi-
čite, ker se tako dolgo ni-
sem' oglasila. Bhža se ko-
nec šole, pa mi delo do-
ma jemlje čas. 

Lepo pozdravljam tudi 
Jureta Krašovca, Milenka 
Strašna m vse ostale. 

Vendar pa Novi tedruk 
prebiram še vedno m ved-
no bolj je poln zanimivih 
stvari, tako da moram res 
vse pohvaliti. 

Tudi mi v šoli se veseli-
mo počitnic m smo na ra-
čun šole sestavih že lepo 
zbirko pesrru. Ena od teh 
je ta. 
V šoli vsi lenarimo 
in cveKe si nabiramo. 
Ce bi doma to vedeh, 
kar hlače bi nam sprašili. 
Godilo nam Oi se slaix), 
da nikoli še tako. 
Vmi se petka, 
čakam te tu, 

-v isti klopi, 
v istem snu. 
V mojem srcu prazno je 

vse, 
ker se ne vrneš, 
umreti mi je. 
Sedaj pa vsi se trudimo, 
da spričevalo lepše bo. 

(Poje se pO melodiyi pe-
smi V gon raste ze^en 
bor). 

MARTA GOLE2, 
Proseniško 

K A M P O 
O S N O V N I Š O L I 
Sem vaša naročnica ш 

redna bralka. Novi tednik 
mi je zelo všeč. Zelo rada 
pa preberem rubriko 
»Kam po osnovni šoli«. 
Zelo mi jt všeč, ker mia 
de seznanjate z možnost-
mi vpisa v razne šole. Res 
je težko, če se ne veš 
opredeliti, kam bi šel, 
oziroma na katero šolo bi 
se vpisal. 

Ravno to me je spod-
budilo. da se ram ogla-
šam. Ko sem končala o s 
novno šolo. me m nihče 
vprašal, v katero šolo 
grem, kaj bon; počela po 
osnovni šob. Možnosti na-
daljnjega šolanja nisem 
imela, zato sem se zapK)-
slila. Delam še trinajst 
let. Iz leta v leto mi je 
težje z mojc nižjo gimna-
zijo. Vendar se od nas 
zahteva več. Ni mi težko 
delati, ali najtežje mi je, 
ko me nekao, ki je šolo 
(srednjo) dovršil s pomoč-
jo stricev in tet pa še ne 
vem kakšnih priporočil, 
soli pamet. 

Prosim va.s če bi en-
krat pisah v Novem ted-
niku o možnostih došola-
nja za nas ki nimamo 
srednje šole, a je naše de-
lovno mesto zahteva. 

Vem. da je bil pred leti 
tečaj oziroma samo semi 
nar z zaključnim izpitom 
za tiste, ki mmajo sred-
nje šole. Prosim vas. na-
pišite še za nas, navadne 
ljudi, z nižjo izobrazbo, 
kakšno sp idbudno upa-
nje. K J. —Laško 

Odgovor: Pričaku.jemo 
odgovor Delavske univer-
ze ali katere izmed sred-
njih šol. 

M O Ž J E S O 
I Z K O R I Š Č E V A L C I ? 

Claneik uvrstite pod na-
slovom »Možje so izkori-
ščevalci!« Ta naslov mi 
gre že toliko na živce, da 
se aanes se jaz oglašam. 

Dekle se že ^ri 18 leûih 
bori, da bi dobila moža 
m se poročiia. АИ takrat 
nič ne premisliš, da je za-
kon resna stvar, da ni i-
gračka? Vsaka žena mora 
pomisliti, da ko postaneš 
žena in mati, se moraš 
žrtvovati za vse. Ali mi-
sliš, da se je mož poroči'1 
s teboj res samo za po-
steljo? Njemu je treba lju-
bezni, da ga neguješ, po-
strežeš, ko pride izmučen 
z dela domov, da ima pri-
pravljeno v redu hrano, o-
prano perilo — tako, ka-
kor to možu pripada. Dra-
ga ženka, nisi nič pomisli-
la na to, ko si stopila pred 
matičarja in rekla — »da«? 
Zapomni si, da zakon ni 
Igračka. To so resne re-
či. Takrat si se podvizala 
biti dobra, sočutna žena, 
dobra mati vztrajna in 
pridna gospodinja Da bi 
pa moral, kakor se danes 
čita in sliši, mož oprav-
ljati gospodinjska dela in 
vršiti svojo težko službo 
to pri т е ш ni noben mož, 
amp>ak čisto navadna hiš-
na copata. Jaz svojega mo-
ža ne bi nikoli tako poni-
žala. aa Г)1 se sploh vme-
šaval v nioje gospodinjske 
reči, saj bi s tem mislila, 
da sploh nunam moža, ker 
mora biti niož pri vsakem 
koraku — mož. ce ne zm"> 
reš gospodinjstva, pa osta-
Ш doma, kakor sem jaz. 
Pa le živimo z eno plačo, 
samo je treba znati gospo-
dinjiti in ne kupiti vse, 
kar vidiš v izložbah. Obra-
čaj dinar tako, takor tvoj 
kapital zmore. Mogoče ho-
diš preveč k frizerju? Se-
veda, saj bi bilo veliko 
žensk doma lahko brez 
službe. Ah težko je umiva-
ti lonce, kf^r Di se lak na 
nohtih prehitro zrabil. 

Ne vem, kaj bi še rade 
Od življenja Prečita j te še 
v Tedniku članke, ko no-
vinarji upisujejo naše ma-
tere z 12 do 16 otroki in 
niihovo skromno življenje, 
pa niso zato svoje može 
učUe kuhati, prati plenice, 
umivati posodo, prisati tla 
itd. Zadele so koš na ra-
mena in z otroki odšle na 
njive, garale ce.e dneve in 
zato so imele srečne zako-
ne. Veliko ^olj ^akor da 
nes, ko šc pri en&m otro-
ku ne morete nič narediti 
in še pravite, da mu niste 
kos. Ce žene ne bi bile ta-
ko zahtpviif^ in »proste« dO 
svojega moža, ne bi bilo 
toliko ločitev, kakor jih je 
danes. Drage žene, bodite 
do mož bolj fine in jih ne 
sekirajte za vsako malen-
kost. Videle boste, da je 
zakon res lepa stvar; kdor 
ga spoštuje in zna v njem 
živeti. 

še neka,I kaj smo 
sploh danes doživeli! Da 
bo mož kuhal in pral, se-
del Ш pel bo pri zibeli, 
svoje žene pn se bo bal 
Žena bo iyo re^ ¡ hodila m 
Se bo zabavala, z visoko 
frizuro hodila domov in 
moža sekirala. 

Ali mož. pravi tako: Vse, 
kar je prav! Svoje žene se 
ne bom bal, zato, moja 
ljuba žena, če boš dobra 
gospodinja, te bom imel 
rad. 

ANICA PAPIC, 
Košinji vrh 16 

A L ! S M O L J U D J E 
Ž O L N E ? 

(Šornje vprašanje je ma-
lo čudno, vendar je upra-
vičeno. Za kaj gre? Dne 
2. 6. 1972 sem v trgovini 
Savinjski magazin na Pol-
zeli kupil 1,5 kg črnega 
kruha IZ pekarne Rotar iz 
šentruperta. Ta kruh že 

dolgo kupujemo. Nasled-
nji dan je moja hčerka 
hotela dati otrokom še 
zadnji krajec kruha, a ga 
je k sreči preiomila in o-
pazila, da so v kruiiu lako 
veliki pečeni črvi kot će-
vapčići. Ta kos kruha je 
žena spravila m rni ga po-
kazala, ko sem prišel do-
mov. Odločil sem se, ker 
je bilo to že tretjič, da ga 
odnesem na sanitarno in-
pekcijo v Žalec. V ponede-
ljek sem »specialiteto« po-
kazal poslovodkinji v tr-
govini. Rekla mi je, naj 
kruh pusLim, da ga bo po-
kazala peku. Jaz sem ga 
raje pokazal sanitarni in-
špekciji, ki je tum takoj 
ukrepala. Vprašujem se, 
kaj bi se zgodilo mojima 
vnukinjama? Kdo je kriv 
za tak kruh? 

IVAN TKAVC, 
podvin 3, Poizela 

P R I J E T N I 
N A P O V E D O V A L C I 

Zelo rada poslušam ĵo-
botiio Tehnomercatorjevo 
TOP oddajo v Radau Ce-
lje. Zvonko Perhć m Bog-
dana Grobelnik se zelo 
prikupaio pogovarjata in 
se Jima večkrat nasrnejma. 
Meni je oddaja prekratka 
in bi J o kar naprej poslu-
šala. 

ŠTEFI FAJS, 
Uniše, Ponikva 

K O Z J A N S K O I N 
N J E G O V R A Z V O J 

Večkrat berem članke o 
Kozjanskem, ah do pra-
vega urejanja problemov 
notranjosti Kozjanskega 
nikakor ne pride Po na-
ših gričkih m grapah so 
še isti Kolovozi, kot smo 
Jih uporabijaa med NOB. 
Takrat je imela vsaka hi-
šica mnogo obeskov. Sedaj 
pa bi marsikdo tu p n nas 
rad stopil na prag ш se 
pozdravil s kakšnim znan-
cem ter mu potožil, kakš-
no življenje živi. Ne bom 
ponovno m nadrobno opi-
vai potrebe o razvoju Ko-
zjanskega, povem pa le, 
da najbolj res potrebuje-
mo ceste. Moram pa še 
reči, da so najbolj žalost-
ni zaradi sedanjega stanja 
mnogi borci. 

G. F., 
Presečno pri Dobju 

T E H T N I C O PREJEL 
SpKDročam, da sem pre-

jei Libelmo tehtnico, ki 
sem JO dobil pn žreba-
nju igre Naše vprašanje — 
vaš odgovor. Novi tednik 
mi je zelo všeč m mi ¿a-
le polno zadovoljstvo ob 
prebiranju. Drugič pa kaj 
več napišite o nerazvitosti 
krajev Lastnic, Brezovec, 
Polje ob Sotli, Sedlarjevo, 

Vranska gorca. Buče. Se 
naprej tako dobro delajte. 

JOSIP JAGRIC, 
Crnomerec 30 

/iagreb 

R E V I J A 
V B R A S L Ü V C A H 
lieo, da иаш je apxuVz 

na prireditvi edina zahvu 
la za neštevilne ure, prebi 
te na vajali, vendar bi tudi 
me bile vesele, če bi nas 
v Novem tedniku vsaj 
omenili, da smu nastopa 
le. Bile smo edmi ženski 
pevski zbor m kot zad-
njo točko smo z moškim 
zborom IZ Tabora zapeli 
»Jutri gremo v napad«. 

Naš zbor je eden prvih, 
ki se je ustanovil po voj-
ni m mnoge pevke imajo 
že zlato, srebrno in bro-
nasto odličje. 

Kot predsednica našega 
zbora vas prosim, da nam 
date moralno podporo in 
v prihodnji številki vaš 
članek Revija v Braslov 
čah izpopolnite. 

istočasno prosim enega 
vaših novinarjev, da se en-
krat osebno oglasi na na-
ših vajah, ki jih imamo 
ob torkih od 18.30 do 20.30 
v domu Svobode. Poveda-
le bomo marsikaj zanimi-
vega. 

Marija Goršek, 
Migojnica 83,, 

Griže 
ODGOVOR: Smo se že 

pobol,išali. aH ne? 

PRI T I T U 
(Osnovna šola »Franca 

Kranjca« Polule je bila 
določena, da pošlje za Ti-
tov rojstni dan v Beograd 
šest učencev, ki mu bodo 
peli. Med izbranimi sem 
bila tudi jaz, in ko sem 
to izvedela, bi bila od ve-
selja najraje zapela. V pr-
sih sem občutila radost 
in bila sem kot na trnju. 
Cas je neznansko počasi 
tekel. Kar ni in ni hotel 
priti tlo odhoda. Končno 
pa je le napočil trenutek, 
ci sem ка tako težko priča-
kovala. Sreda, 24. maj. Ob 
sedmih zjutraj smo se 
zbrali na železniški posta-
ji v Celju, od koder smo 
odpotovali v Beograd. 

V Beogradu nas je spre-
jela ravnateljica šole 
»Veselin Masleša«, ki nas 
je seznanila z učekami, 
pri katerih smo stanovale. 

Na rojstni dan maršala 
Tita, 25. maja, malo pred 
deseto uro dopoldne, smo 
se zbrali v veliki dvorani 
Zvezne skiipščine pionirji 
iz vseh republik. Nestrp-
no in z nekoliko treme, to-
da z veseljem, smo priča-
kovali prihod tovariša 
Tita. Ob glasnih zvokih 
fantar je nasmejan vstopil 

v dvorano tovariš Tito. 
Srce mi je pričelo hitreje 
utripati, ko sem stala tako 
blizu maršala. Saj si niko-
Ü nisem upala misliti, da 
mu bom prišla tako blizu 

Po vstopu tovariša Tita 
v dvorano se je pričel kul-
turni program, v katerem 
je pel tudi Oto Pestner. 
Prisrčno smo čestitali 
maršalu za njegov osemde-
seti rojstni dan. Ko se je 
tovariš Tito zahvalil za 
čestitke, smo se razkropili 
po vseh prostorih. Povsod 
smo imeli pripravljene za-
kuske. 

Popoldne smo si ogledali 
znamenitosti na Avali, 
zvečer pa smo prisostvo-
vali pisanemu sporedu na 
stadionu. Bilo je nekaj ne-
pozabnega in mi bo ostalo 
še dolgo v spominu. Sre-
čanja z našim ijubljeniin 
maršalom Titom pa ne 
bom pozabila nikoli. Naj 
nam živi in nas vodi še 
mnoga leta naš dragi 
Tito! 
Helena Strmole, učenka, 
7. b razred osnovne šole 
»Frana Kranjca«, Celje 

O B L J U B A 
D E L A D O L G 

Tudi jaz sem naročnica 
Novega tednika in moram 
reči, da mi zelo ugaja. 
Posebno rada prebiram ro-
man Tro jao gorje. Njiho-
vo življenje je materinst-
vo ter vesti o prometnih 
nesrečah. Zelo si želim, da 
bi vozniki motornih vozil 
enkrat že spoznali vred-
nost človeškega življenja 
in da bi vozili previdne-
je. Ne strinjam pa se s 
tem, da je pisalo na na-
ročilnici ob novem letu, 
da dobi vsak novi naroč-
nik v dar Stoletno pratiko. 
Jaz je še nisem prejela. 

Panika Klepej, 
Dol pri Hrastniku 234 

ODGOVOR: Vsem, ki so 
se na NT naročili na ob-
javl.ieni naročilnici, smo 
pratiko poslali. Zadevo lïo-
mo preverili in vas obve-
stili. 

O M A Ž I 
Sprašujem se, če ste po-

zabili objavljate, fedo se je 
poročil Ш kdíí je umrl. 
Nataša je uboga, ker mo-
ra odgovarjati na toliko 
netminih vprašanj. Ker je 
veliko takih fantov, kot je 
bil v prejšnji številki Oto, 
je prav, da je iznašla ma-
žo, ki se ji pra-vi potrplje-
nje. To bo prav prišlo mar-
sikateri punčki m fantku, 
ki ne vedo, da naša pre-
ljuba narava vse najlepše 
uredi ZVESTA BRALKA 

IZ GRIŽ 
ODGOVOR: Kroniko roj-

stev in smrti bomo še ob-
.javljali. 



O D G O V O R M I L A N A V U J Č I Ć A , M A -
J O R J A , K O M A N D A N T A G A R N I Z I J E V 

C E L J U 
Ko sem prebral članek 

vašega novinarja, moram 
reči, da sem bil precej 
presenečen, ker se posku-
ša na ta način reševati 
problem, ki v resnici ne 
obstaja. Namreč, smatram, 
da sem prizadet, ker tova-
riš Seničar ni napravil pra-
ve poteze v pravem času. 
Dejstvo je, da je bilo ve-
denje nekaj vojakov ozna-
čeno kot neprimerno in ne-
dostojno m da smo to kri-
tiko izrekli že vojaki, sta-
rešine in nekateri občani 
Celja. Ta kritika je bila 
izrečena zaradi izpadov in 
ekscesov nekatgnh voja-
kov, ki so poskušali okrni-
ti lik vojaka, ki ga lahko 
obravnavamo kot pozitiv-
nega nasploh, a še pose-
bej v Celju. No, sodim, 
da na osnovi dveh ali treh 
primerov ne smemo zade-
ve posploševati ш celotni 
pojav prenesti na vse vo-
jake garnizije. 

Sodim, da smo mi imeii 
mnogo več problemov s 
temi vojaka kot vi in da 
smo poskušali storiti vse 
pri njihovi vzgoji. Obsodi-
li so jih starešine in vojni 
kolektiv, prav tako, pa smo 
podvzeli še dodatne vzgoj-
ne in druge ukrepe. Toda 
ne smete pozabiti tudi na 
dejstvo, da vojska m glav-
ni ki'ivec, ker so med nje-
nimi pripadniki tudi ljud-
je, kd z nepravlnimi po-
stopki krnijo njen ugled. 
Ti problematični vojaki so 
bili že prej taki in še huj-
ši, toda v naši sredini se 
niso spremenili kljub vsem 
našim vzgojno-preventiv-
nim ukrepom. Poudarjam 
dejstvo, da je nam dobro 
znano, o katerih vojakih 
je govor, m da so ti dobili 
celo zdravniško spričevalo 
kot neprištevne in psiho-
patske osebnosti, ki želijo 
svojo afirmacijo, za razli-
ko Od drugih, • doseči na 
negativen način. To. sem 
povedal zgolj zaradi tega, 
ker smo s tem oziroma z 
njihovo odstranitvijo iz 
JLA in z načinom, kako so 
bili odpuščeni, že dosegli 
pohio .satisfakcijo. Ni po-
trebno tudi poudariti dej-
stvo, da oddelek za narod-
no obrambo skupščine ob-
čine Celje vsako leto prej-
me 15—20 prošenj staršev. 

ki želijo, da gredo njihovi 
sinovi predčasno na odslu-
ženje vojnega roka. To 
zahtevajo zaradi tega, ker 
se otroci vedejo nadvse na-
silno in so neposlušni. Ta 
podatek je zanimiv kot po-
datek in kot dejstvo, da bi 
se morala družba boriti 
skupaj z armijo in da ar-
mija ni vsemogočna, pose-
bej ko gre za reševanje 
takih problemov. Rad bi 
še povedal, da smo na dru-
gi strani z našim delom, 
z vojaki m v raznih dejav-
nostih v okvii-u našega so-
delovanja z občani Celja 
nemalokrat dokazali, d a j e 
naš sestav, če izvzamemo 
nekaj primerov, povsem 
dober. 

se eno bi rad poudaril 
— smatram, da ni bilo 
najbolje napravljeno, ker 
se je objavilo javno vpra-
šanje, saj problem s tem 
ni rešen. Soglašam, da je 
bilo treba pojav zaznati in 
o njem pisati, toda ш bilo 
potrebno članek nasloviti 
meni. Vi, tovariš Seničar, 
nimate pojma, s kakšnimi 
problematičnimi osebnost-
mi se bormio. Pridite k 
meni, pa se prepričajte. 
Mi se trudimo, da vsakega 
človeka vzgojimo tako, kot 
pričakuje naša di'Užba. To-
da vzgoja, to bost« prizna-
li, je dolga doba, deset do 
petnajst mesecev, kolikor 
traja vojaški rok, pa je 
malo. V večini primerov 
pa pri nas vendarle uspe-
mo. Pri nekaterih posa-
meznikih pa ne, Ker je tak 
človek star dvajset ali več 
let in je slabo vzgojen. 
Prav tako menim, da prob-
lematični vojaki niso edi-
ni, ki motiju red in mir v 
Celju, ampak je še mnogo 
drugih. Zakaj ne pišete o 
nekaj stotih pijanih obča-
nih, ki jih je vsak dan v 
Celju, med njimi je veči-
na mladoletnih, ki pa bo-
do prišli čez nekaj let v 
JLA? Ti se danes v gostil-
ni učijo slabih navad, a ko 
bodo prišli v JLA, bomo 
mi krivi, ker bodo taki. 
Ko se v mestu napije pet 
vojakov, vi pravite — voj-
ska ni v redu. A ko se 
istočasno napije 500 dru-
gih oočanov, koga boste 
obdolžili? Tovariš Seničar, 
soglašam z vami, načelno, 
toda naša zavest je čista, 

ker vlagamo izredne napo-
re, da bi bila disciplina 
primerna in pripadniki 
JLA dobri. Postavlja se to-
rej vprašanje — ali vi 
sploh naslavljate kritiko 
na pravo mesto? Treba je 
skritizirati vse dejavnike, 
ki skrbijo za vzgojo mla-
dine. Alkoholizem je jugo-
slovanski problem številka 
ena — a kdo se še razen 
armije bon proti njemu? 
Kdo je te mlade ljudi na 
učil piti? Ml v JLA prav 
gotovo ne. Končno pa, ah 
je neprimerno vedenje po 
sameznih vojakov samo 
zadeva njihovih starešin? 
Zakaj tudi dru.g-i občani 
ne pomagajo pri reševanju 
trenutnih izpadov, saj je 
vojak, di dela nered, pred-
vsem človek, občan, pa še 
le potem vojak. Naša dolž-
nost je predvsem to, da 
naučimo te mladiace, ka-
ko se vojuje. Toda — mi 
mnogo časa porabimo za 
njihovo prevzgojo. Mnogi 
starši, ki napačno vzgaja-
jo svoje sinove, le-te pred-
časno napotijo v JLA in 
pričakujejo, da jih bo JLA 
prevzgoj ila. Ah je to mo-
goče storiti v kratkem ča-
su? 

Ni zdravilo v tem, da za 
stanje krivimo sivo tmifor-
mo, ko pa smo mi za to 
najmanj krivi. Saj priha-
jajo ljudje k nam takrat, 
ko bi že morali biti obli-
kovani, pravilno usmerjeni 
m vzgojeni. Mi lahko za-
premo kasarne in tudi pre-
povemo vojakom izhod v 
mesto, a problem tako ne 
bomo rešili, saj pokaže 
človek svoj pravi obraz še-
le takrat, ko se najde v 
prostoru, kjer je preživel 
dvajset let. Vsakomur je 
jasno, da je vzgoja oseb-
nosti naloga družbe, a mi 
kot del družbe, verjemite, 
poskušamo vse, kar je rno 
goče skladno z zakonom, 
ki je v posameznih prime-
rih precej toleranten. Mi 
nimamo čarovniške palice, 
s katero bi prevzgoj ili člo-
veka, ki je prišel v JLA 
z 250 prekrški in registri-
ranih kraj. 

Rad bi še poudaril, da 
so bili problematični voja-
ki odpuščenifcin da iskreno 
upam, da podobnih prime-
rov in drugih negativnih 
izpadov vojakov celjsKe 
garnizije ne bo več. To bi 
namreč porašilo ugled 
JLA v celoti Ш ugled po-
sameznikov, pokvarilo bi 
tudi naše dosedanje plod-
no sodelovanje. 

Končno, tovariš Seničar, 
vi ste v javnosti zbudili 
sum o sodelovanju in u-
gledu pripadnikov JLA v 
Celju zaradi nekoliko iz-
gredov vojakov, ki ne 
predstavljajo niti Mor-

da ste nasedli posameznim 
zlonamernim govoricam. 
Zakaj ne govorite o tisti 
ogromni večini 97'o, ki do-
sega velike uspehe v voja-
ški vzgoji in pri izgradnji 
posameznih objektov? Za-
kaj ne pridete k meni, da 
vam pokažem uspehe, da 
vidite, kako iženirska eno 
ta zgradi 120 metrski most 
pri Litiji v dveh dneh, po-
doben most v Slovenj 
Gradcu pa y enem dnevu, 
kako ]e v Kumrovcu en 
cel hrib spremenjen v ve-
liko gradbišče, kako uspeš-
no streljajo artilerij.ske in 
pešadijske enote itd. 

Tovariš Seničar, pozdrav-
ljam vas in vam sporočam 
— ne izgubljajte zaupanja 
v JLA zaradi nekaterih vo-
jakov. Ogromna večina 
med njimi je zares dobra. 

V urediiišt\aj smo odgo-
vor majorja Milana Vujč-i-
ča prevedli v slovenščino. 

Major 
MILAN VUJCIČ 

ODGOVOR: Nisem imel 
namena pisati od,çovor na 
viiš odgovor vendar sem 
v to prisiljen, zaradi ti-
stili, ki morda mojega 
vprašanja niso prečitali in 
l)i si .ga lahko po vašem 
odgovoru napačno inter-
pretirali 

Zato citiram samo en 
odstavek iz vprašanja, ob-
javljene.ça v prejšnji šte-
vilki: 

»Naj znova poudarim, da 
gre za posameznike in sku-
pinice, kajti dobro se za-
vedam, da je ogromna ve-
čina pripadnikov JLA v 
Celju takšna, kot sem za-
pisal v prvih vrsticah. Do-
bra in poštena.« 

Zato očitek, da sem stva-
ri posplošil, ne more dr-
žati. Strinjam se z vami, 
tovariš major, da imate 
težko nalo.^o prevzgojiti 
fante, ki pridejo v vojsko 
takšni, kot ste opisali. Za-
radi številnih uspehov, ki 
jih je JLA že imela, ji .çre 
za to samo čestitka. Vpra-
šanje pa je, je najbolj 
primerno pošiljati takšne 
»nevzgo.jene« fante v mest-
no središče, kjer imajo več 
možnosti, da delajo velike 
napake, ki so v škodo JLA 
in prebivalstvu. 

Hvala za povabilo. Od-
zval se bom. Morda še to: 
približno šest let že pišem 
o uspehih celjskih pripad-
nikov JL.\ 'ijihovi pomoči 
civilnemu prebivalstvu, 
njihovih praznikih in po-
dobnem. Zato naj ne bo 
zamere, če sem enkrat v 
teh šestih letih o/irajoč se 
na mnenja mnogih resnih 
ljudi, opozoril tudi na to, 
zaradi česar je bilo po-
stavl.jeno vprašanje. 

Milan SEMCAH 

PETER 
Pri Petru Cohu, sinu 

revne kmečke družne iz 
Kačjega dola pri Pristavi, 
si kakor na razpotju. Ne 
veš, o čem naj bi prav-

zaprav pisal: ali o nje-
mu kot človeku ali o kra-
jevni skupnosti Pristavi 
kot delčku njegovega živ-
ljenja. A vendar je treba 
pisati in o Petru in o 
krajevni skupnosti. Eno 
sta, ker sta eno vedno bi-
la in ker drugače ne more 
biti. 

Ze v mladosti so Petru, 
danes trgovcu na Pristavi, 
umrli starši in ostal je 
sam samcat in ves nebog-
ljen in vse poti so bile 
zamešane. Klobčič je bilo 
treba odviti in nekako ži-
veti, doživeti to, kar mu 
je bilo zisojeno. Preživ-
ljal se je sam, kakor je 
vedel in znal in si izbral 
že kar takrat, v tisti groz-
ni nemoči poklic trgovca. 

Pot, nelahka pot, 'ga je 
pripeljala na Kristan vrh, 
kjer je bil vajenec, tam 
pa ga je zadelo to, kar 
je iz mnogih ljudi nare-
dilo osebnosti, ljudi moč-
ne volje in duha: druga 
svetovna vojna. Preživel 
jo je nekako, mlad je še 
bil, po hudih dneh morije 
in pekla pa je moral iti 
k vojakom, v KNOJ (kor-
pus narodne odbrane Ju-

goslavije). Tri Leta je bil 
na mejnikih države in ko 
je prišel nazaj, je imel v 
žepu rdečo knjižico — po 
stal je član komunistične 
partije. 

Po prihodu domov je bil 
na nekaj delovnih mestih 
v trgovinah,, končno pa se 
je ustalil v Pristavi, 'kjer 
je leta 1!)65 postal tudi 
predsednik krajevne skup-
nosti in od takrat naprej 
sta nerazdružljiva,. on m 
krajevna skupnost. Peter 
je že kar takoj v začetku 
slutil, da se bo v tej or-
ganizaciji dalo dobro dela-
ti, da se bodo tukaj lahko 
povezali vsi, ki jim je ko-
ličkaj za napredek kraja. 
In so začeli delati, mnogo 
in dobro delati in povsod 
je bil zraven Peter. Gradili 
so ceste, mostove, brvi, 
postavljali drogove za 
električno napeljavo. Pe-
ter je bil blagajnik. 

Za svc največje delo, 
pa ne samo 'svoje, vseh 
njih, šteje Peter gradnjo 
vodovoda, ki so ga leta 
1968 potegnili izpod Rud-
nice do Pristave in ki da-
nes daje dobro pitno vodo 
300 hišam in 18 vasem. 

Vodovod napaja tudi hr-
vatsko stran in Atomske 
toplice. 

Človek, ki je nekaj na-
redil, to tudi rad pove, 
pa ne da bi se hvalil. Tako 
je in dobro je tako. Le-
tos v marcu je Peter do 
bil red dela s srebrnim 
vencem, lani pa je njego-
va krajevna skupnost do 
bilo občinsko priznanje OF 
za prizadevno delo. To pa 
hkrati pomeni, da je pri-
znanje poleg vaščanov do-
bil tudi Peter. 

Sedaj, kq so si v Pri-
•Stavi uredili javno raz-
svetljavo, vodovod in še 
marsikaj, Peter misli, da 
še ni vsega konec in ve: 
še bo treba delati, še 
krepko prijeti lopato v ro-
ke. Drugače pa je Peter 
skromen človek, prijeten 
sogovornik in veder mo-
žakar, obsoteljska grča, ki 
jih ni tako malo v dolini, 
kjer je prostora le za mej-
no rečico, cesto in želez-
nico. M. STRAŠEK 

fntérvju 

PREDSEDNIŠTVO NI 
NAiSOU PRIJETNO 
JE O B K O N C U M A N D A T N E D O B E IZJAVI. 
LA P R E D S E D N I C A D E L A V S K E G A SVETA! 
G O S T I N S K E G A P O D J E T J A V L A Š K E M 

A N I C A P E T R I Č I N S E O D D A H N I L A . . . 

Ko berete te vrstice, Anica-
Petrič že ni več predsednica 
delavskega sveta gostinskega 
podjetja Laško, kajti med 
tem so bile že volitve in dolž-
nost predsednika je predala 
drugemu. Razgovor je bila 
njena predzadnja dolžnost v 
vlogi predsednice. Zadnja je 
bila vodenje seje ob menjavi 
samoupravnega tima. 

NOVI TEDNIK: Vaš poklic 
je kuharstvo. Ste šef kuhinje 
v hotelu »Savinja«. To vaše 
delo ob štedilniku ,je gotovo' 
naporno in vrh vsega takšno, 
da stiki s kolektivom niso 
najbolj vsestranski. Vam je 
to delalo težave? 

ANICA PETRIC: Mislim, 
da imate prav. Kuhinja je v 
gostinstvu, križišče vseh poti, 
vsaj kar zadeva zaposlene v 
obratu »Savinje«. Res je ne-
koliko težje bilo za stike z 
delavci v ostalih obratih, v 
»Humu«, zlasti pa z obratom 
v Rimskih Toplicah. 

NOVI TEDNIK: Vas bre-
meni okoliščina, da ste ku-
harica ludi doma? 

ANICA PETRIC: Včasih da, 
toda ne redno in vsak dan. 
Sicer pa rada kuham in зеш 
se za poklic odločila iz vese-
lja. 

NOVI TEDNIK: Vas je funk-
cija predsednice delavskega 
sveta kot ženo, kot zaposle-
no mater, kot odgovorno de-
lavko v podjetju obremenje-
vala? 

ANICA PETRIC: Ne preveč. 
Gradivo za sejo je večji del 
pripravljala uprava podjetja. 
Moja dolžnost je bila otvo-
ritev sej in vodenje seje po 
dnevnem redu. 

NOVI TEDNIK: Samo to? 
Mar ni bilo primerov samo-
stojnega nastopanja? Ni bilo 
pobud s strani kolektiva, sin-
dikata. posameznikov? 

ANICA PETRIC: O, pač. 
Bilo je tudi tega. V takš-
nih primerih je bilo seveda 
težje. V takšnih primerih sem 
spoznala manj prijetno plat 
predsedniške dolžnosti. 
NOVI TEDNIK: Vašo prejš-
njo izjavo, da ste otvarjali se-
je in jih po dnevnem redu 
vodili, bi hihko razumeli tako, 
da pred sejami niste imeli 
kaj dosti dela? 
ANICA PETRIC: Ne. Narobe 
ste me razumeli. Vsebina sej 
mi je bila dobro znana že pred 
tem. Tudi kolektiv je bil vse-
lej seznanjen, saj so vabila 
za seje bila tako nadpisana, 
da je mogel vsak spoznati, o 
čem bomo razpravljali in od-
ločali. 
NOVI TEDNIK: Kakšni so 
bili problemi, s katerimi so 
se zaposleni neposredno ob-
račali na vas? 
ANICA PETRIĆ: Navadno 
problemi okoli osebnih do-
hodkov. 
NOVI TEDNIK: V času vaše-
ga mandata ste bili v kolek-
tivu enkrat tik pred prekinit-
vijo dela. Zakaj in kako da 
je kolektiv odstopil od na-
mere. 
ANICA PETRIC: Vzrok so 
bile plače. Ko je bil kolekti-
vu obrazložen položaj pod-
jetja, do prekinitve ni prišlo. 
NOVI TEDNIK: Ste ta vpra-
šanja razložili kolektivu vi ali 
kd<i dru.g? 
ANICA PETRIC: To je storila 
uprava, ki ima več vpogleda 
v razmere. 
NOVI TEDNIK: Se vam ne 
zdi, da bi bila to tudi vaša 

dolžnost? Mislite, da ste bili 
premalo seznanjeni z razme| 
rami? In kako ocenjujete ko. 
iektiv? Je dorastel svoji samo' 
upravni vlogi? 
ANICA PETRIC: Rekla sera 
že, da je bila uprava bolj 
seznanjena in je bilo zato 
bolje, da je vodstvo pojasni-
lo razmere. Kar zadeva ko-
lektiv, moram reči, da poskr-
bi za živahne seje. Tudi seje 
delavskega sveta so takšne. 
Včasih so kar vroče spričo 
različnih stališč. 
NOVI TEDNIK: Bili ste na 
čelu najmočnejše gostinske 
organizacije v občini. Kaj 
sodite o gostinstvu in turizmu 
v občini? 
ANICA PETRIC: Moram pri-
znati, da o tem nisem veliko 
razmišljala. Iz kuhinje te vr-
ste razgled ni ravno obsežen. 
Kar naše podjetje zadeva, 
imamo načrte za razvoj. Radi 
bi rekonstruirali gostišče 
HUM, toda kot sem informi-
rana, so težave okoli lokacije, 
sprememb urbanističnega na-
črta. Sodim, da bi za gostin-
stvo v občini, ki ima zdravi-
liško—turistični značaj, lahko 
bolj skrbeli. 
NOVI TEDNIK: Kot strokov 
njak za štedilnikom pa imate 
gotovo svojo sodbo o gostih. 
So le-ti zahtevni? 
ANICA PETRIC: Še kar. TU 
bi mi ne škodovalo še več 
znanja, kot sem .ga pridobila 
v šoli v Celju. Rada bi nada-
ljevala, toda kot kaže, name-
ravane višje stopnje v Celju 
ne bo. 
NOVI TEDNIK: Kako je i 
osebnimi dohodki zlasti s 
stimulativnim delom dohod-
ka? 
ANICA PETRIC: Pod tako 
imenovanim sindikalnim mi-
nimumom v našem podjetju 
ni nikogar. Mislim, da je po-
prečni OD 1.700 dinarjev. Sti-
mulacija je spodbudna in se 
splača zanjo truditi. 
NOVI TEDNIK: Moje običaj 
no vprašanje je tudi, ktl" 
podpisuje pri vas potne na-
loge in obračune za direktor-
ja? 
ANICA PETRIC: To je 
pravilniku dolžnost predse^ 
nika delavskega sveta, ki Ј® 
pri nas dosledno upoštevana-
NOVI TEDNIK: Kaj najbolj 
priporočate novemu p r e d s e d -

niku delavskc.ga sveta? 
ANICA PETRIC: Da bi 
bolj samostojen, predvsei^ 
to, da bi se bolj poglobil 
ekonomska vprašanja podje|' 
ja in izkoristil vsako možnos'̂  
da se v tej smeri tudi izobr^' 
žuje. ^ 

JURE KRAŠOV^ 



liultura V laški občini 

Kje je nilailina? 
področje delovanja Kultur-

pg skupnosti Laško je omeje-
no zgolj na amatersko kul-
turniško dejavnost, saj v ob-
¿in'i ni nobene profesionalne 
^stanove. Sicer pa obsega 
program de lovan ja KS v La-
škem dramsko dejavnost, 
jpomeniško varstvo, zgodo-
vinski arhiv, muzealstvo, 
¡yijižničarstvo in seveda glas-
Ijeno dejavnosi. 

Verjetno bo potrebno v 
bližnji prihodnosti posvetiti 
največ pozornosti predvsem 
imjižničarstvu, za katerega pa 
nimajo še izdelanega poseb-
nega programa sanacije^ ker 
je potrebno le-tega prilagaja-
ti finančnim zmogljivostim 
Kulturne skupnosti, če v 
drugih dejavnostih še ni ten-
denc po poklicni usmerjeno-
sti ustanov, bo potrebno rav-
no pri knjižničarstvu prej ko 
slej stremeti za tem, da za-
poslijo profesionalnega knjiž-
ničarja. Le-ta bi moral seve-
da delovati za celotno območ-
je laške občine. To pa bi 
prav gotovo spodbudilo k de-
lovanju knjižnice, ki so doslej 
bolj ali manj životarile. V 
tem pogledu torej Čaka ce-
lotno Kulturno skupnost v 
Laškem še dokaj zapletena 
naloga. 

Nič manj problemov ni tu-
di pri ostalih panogah kultur-
niškega gibanja v Laškem. 
Dramske skupine na primer 
živahno delujejo zgolj po va-
seh, medtem ko v samem 
mestu ni zanimanja. Verjet-
no zato tudi ne pride do raz-

ličnih gostovanj poklicnih 
ustanov. Celjsko gledališče je 
v minuli .sezoni gostovalo le 
enkrat. Kot pa so nam na 
laški KS zagotovili, bo v pri-
hodnji sezoni precej bolje, 
saj so nekaj kakovostnih go-
stovanj — tako gledaliških, 
kot glasbeno folklornili — 
že predvideli. 

Poseben problem za Kultur-
no dejavnost v laški občini 
predstavlja tudi nezain'^^eresi-
ranost mladine za kakršno-
koli delovanje v amaterskih 
kulturnih skupinah — razen 
v zabavnih ansamblih. Dej-
stvo pa je, da pravzaprav ni-
ti ni delavcev, ki bi bili pri-
pravljeni z mladino delati. 
Pa vendar to ne more biti iz-
govor za kulturno nedelav-
nost mladine v laški občini, 
ki je doslej za kaj takega po-
kazala vse kaj več kot pa že-
ljo, da ne govorimo o po-
trebi mladega človeka, da se 
kulturno udejstvuje. Pred 
kratkim so se sicer v samem 
Laškem že dogovorili za usta-
novitev dramske skupine, pa 
se je že začelo tako neresno, 
da najbrž iz tega ne bo nič. 
Tako je kulturna dejavnost v 
laški občini (pa verjetno še 
marsikje) zgolj v rokah (ra-
zen častnih izjem) starejših, 
ki kljub letom pri taîcem 
udejstvovanju še vedo pre-
živijo nekaj prijetnih trenut-
kov. Kaj pa, ko teh več ne 
bo? Upati je, da ljubiteljski 
kulturi v laški občini tedaj 
niso zapisane zadnje ure. 

E. G. 

O j, Moravo... 
s to staro in znano pesmi-

jo so pričeli pretekli teden v 
Slovenskem ljudskem gleda-
lišču v Celju svoj kulturni 
večer gostje iz bratske Srbi-
je, ki so prišli na obisK svo-
jim prijateljem v Slovenijo. 
K prijateljem, ki so z njimi 
v najhujših dneh preizkuš-
nje delili vse hudo. Bila je 
to folklorna skupina iz Ću-
prije, ki je nastopila takoj, 
ko je odpel nekaj pesmi pev-
ski zbor Ivan Cankar iz Ce-
lja. 

Ko sem bil za odrom, sem 
mimogrede ujel na uho pri-
pombo vodje skupine, ki je 
dejal: »Bogami, nisam ti ja od 
Juće pozorišni čovek, аГ 
<^akle njima mikrofon na 
pozornici?« In res, nesrečno 
Ozvočenje na gledališkem 
Odru je bilo edino, ki je ka-
^lo lep, nepozaben in spon-
tan večer Dvorana je bila 
î abito polna, m ljudje so po-
^bili na stotine Kilometrov, 

jih ločijo v vsakdanjem 
življenju. Trenutek iskreno-

sti ob pesmi in iskrivem ljud-
skem izročilu je preniagal vse 
razdalje m izvajalci so pre-
šli iz konvencionalnega zna-
nja m rutinerstva v goreče 
razdajanje samega sebe, da-
jali so iz srca, ki. je široko, 
kot izliv njihove Morave. To 
je uvodoma povedal vodja 
programa in že je zadonela 
pesem o njihovi Moravi, ob 
zvokih sentimentalne viol:ne 
m poskočne harmonike, ki te 
podzavestno privede v kolo. 

Ta večer smo bili v Srbiji. 
Mladi Ćuprijanci so pustili 
del sebe pri nas. Iskreno 
kot je to mogoče le s podaja-
njem pristne ljudske besede, 
polne moči, humorja in mo-
drosti, Besede naroda, ki 
pravi »teško vuku, koga tice 
hrane, аГ teško i junaku, 
koga žene hrabre!« 

Pustili so nam del svojega 
izročila, tako, kot so dali 
streho in kruha v dneh, ko 
so morali ljudje s .krvjo opra-
vičevati svoj obstoj. 

DRAGO MEDVED 

^пj ižn iča rs tvo 

Strmec in Dobrna 
. Sanacija knjižničarstva se 
^ odraža v nekaterih krajih 
'̂ ^Ijskega območja Tako je 

dolgem času pričela z de-
knjižnica izposojevalnica 

I' Strmcu. To ie potujoči 
•̂̂ jižni fond, občani pa si lah-
° sposojajo knjige vsako sre-

Od 17. do 19" ure m vsako 
J^^eljo od 8. do 10. ure. Tak 

dela je uveden že od 
aprila m vse kaže, da 

ob"̂ ^ dobro obnesel, vendar 
Q ^^ni še vse premalo vedo 

delu knjižnice, zato bi mor 
је ,̂'mazalo, da bi se tudi kra-
ti organizacije v večji me-

^ligažirale pri tovrstnem 

delu, najbolj pa seveda pro-
svetna društva. 

Pravtako je zaživela knjižni-
ca v Dobrni, ki pa dela samo 
v petkih od 16. do 18. ure. 
Pretekli teden so v Dobrni 
obnovili knjižni tond s sto-
petdesetimi no-^mi knjigami, 
opravljena pa Je bila tudi iz-
ločitev zastarelega knjižnega 
fonda. Omenjenih 150 knjig 
pomeni samo začetek obnav-
ljanja knjižnega fonda, saj je 
v obdelavi že tretji del knjig, 
medtem ko je druga skupina 
knjig že pripravljena za pre 
voz v Dobrno. dm 

Mozirje 

Usklajeno deio 
Mozirska občina je ena iz-

med tistih v Sloveniji, kjer 
dobi njihova izobraževalna 
skupnost večino sredstev iz 
Ljubljane. Sredstva republi-
ške izobraževalne skupnosti 
so namensko točno določena, 
tako da šolniki v svoji inte-
resni skupnosti skorajda ni-
majo večjih možnosti prena-
šanja in dovih delitev. Spre-
jeti samoupravni sporazumi 
so to delo še bolj omejili. 

Tako pridemo že v začetku 
tega zapisa do spoznanja, da 
je finančno-materialno delo 
dokaj okrnjeno in da ta se-
danja oblika, ki prinaša vr-
sto pozitivnih elementov (re-
lativno enaki OD prosvetnih 
delavcev lld.) vnašajo tudi 
negativnosti, ki se kažejo 
predvsem v odločno premaj-
hnem vplivu neposrednih de-
lavcev v vzgoji in izobraževa-
nju na obliko, in višino teh 
sredstev. Menimo, da so tu 
možne nove oblike večjega 
vpliva in sodelovanja, da pa 
sedanje delo ob tako skromni 
kadrovski zasedbi v republi-
ški izobraževalni skupnosti 
le-ta tega tudi ni sposobna 
doseči. 

Drugo, na kar bi radi opo-
zorili v tem zapisu je, da šol-
niki v mozirski občini dobro 
sodelujejo. Na štinh popolnih 
osnovnih šolah se v mozir-
ski občini šola nekaj več" ka-
kor 2040 otrok. Te otroke uči 
93 učiteiiev. Pouk je povsod 
— razen v Mozirju, dvoiz-
menskl. Izredno veliko poma-
gajo k sinhronemu delu uči-
teljev tudi sestanki ravnate-
ljev, ki se vsak mesec dogo-
vore o delu, realizaciji progra-
mov, težavah in podobem. 
Tako tu ne more biti delo. 
proslava, športni dan itd. na 
eni šoli takrat, na rtrusi pa 
drugikrat. Občina je eno, delo 
je enotno in zato je uglaše-
nost prava. 

Razumljivo je, da je delo 
težko. Kadrovska sestava šol-
skih kolektivov zaradi objek-
tivnih razlogov ni takšna, kot 
bi radi, da bi bila. Da bi jo 
izboljšali, jih nekaj izredno 
študira. Tem nudijo v Mozir-
ju ugodnosti s povračilom 
stroškov, vsi ti pa po pogod-
bi, ki so jo sklenili s TIS-om, 
prejemajo tudi mesečno pav-
šal v znesku 200 ND. V tem, 
kako priti v dotiranih obči-
nah do bolje kvalificiranih 
kadrov, bo treba ne samo 
premišljevati, ampak tudi 
kaj storiti. Prav nerazumljivo 
je, da nobena šola ne prejme 

niti dinarja za »težje delovne 
pogoje«. Dokler bo delo uči-
telja na šoli v Lučah — da 
samo eno omenimo, ovredno-
teno enako kot delo učitelja 
v Ljubljani, tako dolgo ob 
splošnem pomanjkanju peda-
goških kadrov ni možnosti za 
boljši kadrovski sestav v teh 
predelih. 

Pri zapisih e delu izobra-
ževalnih skupnosti, učitel.jev 
in šol se vse prevečkrat ustav-
ljamo samo pri materialnih 
in kadrovskih težavah, manj 
pa govorimo in pišemo ó 
učencih. Zato bi tu omenil 
nekatere težave učencev, ki 
niso značilne samo za ob-
močje Mozirja, ampak .je te 
probleme najti tudi drugje. 
Ker je pokrajina zelo razgi-
bana, naseljenost pa redl<a, 
se veliko otrok vozi ali peša-
či kar precej daleč v šolo. 

Ko je v zimskem času ve-
liko snega, imajo za 136 
otrok organizirano celodnev-
no oskrbo v dolini pri sorod-
nikih ali znancih, katerim 
TIS prispeva mesečno po 200 
N din na učenca. Tako so s 
tema dvema oblikama učen-
ci obravnavani pred izredni-
mi fizičnimi napori 

Na šolah pa je veliko soci-
alnih in drugih težav. Zato 
si v Mozirju žele svetovalne 
službe, bolj organizirano po-
daljšano bivan,je, pa šola v 
naravi in še bi lahko našteva-
li. Učenci vse te oblike nujno 
potrebujejo, denarja za pre-
potrebno organizacijo pa ni. 
Socialne razlike so tu nadvse 
kričeče, pa je zato prav, da 
šole bolj odločno zahtevajo 
denar v republiki in na obči-
ni za tisto, kar ,je nujno in 
prav. 

J. ZUPANČIČ 

likovna razslava 
v Laškem 

v petek, 9. junija je bila v 
Laškem otvoritev razstave če-
domira Jovanoviča iz Trsteni-
ka. Laščam so pripravili sve-
čanp otvoritev, saj je izvajal 
recital jugoslovanske antolo-
gije gledališki igralec Sandi 
Krošl, moški pevski zbor iz 
Laškega pa je zapel pod vod-
stvom dirigenta Milana Kase-
snika. 

Odgovor javnega delavea 

S P O Š T O V A N I T O V A R I Š J O Ž E V O L F A N D 
— G L A V N I I N O D G O V O R N I U R E D N I K 

N O V E G A T E D N I K A 

Hvala lepa za vaše pis-
mo. Vaše vprašanje, kaj 
nameravamo še storiti »za 
večjo povezanost gledali-
šča z delovnim človekom«, 
je seveda eno izmed te-
meljnih kulturno-politič-
nih vprašanj na Sloven-
skem. 

V vsem svojem delova-
nju — od ustanovitve pa 
do danes — je Slovensko 
ljudsko gledališče v Celju 
izpolnjevalo svoje umetni-
ške in kulturne obveznosti 
do ljudstva na dovolj raz-
viden in jasen način. Z re-
pertoarno pohtiko, ka je 
temeljila na sodobni slo-
venski in svetovni drama-
tiki, z idejno m estetsko 
odprtostjo prpdstav, z go-
stovanji po vsem sloven-
skem ozemlju m s pred-
stavami za mladino in otro-
ke je Slovensko ljudsko 
gledališče skušalo izobliko-
vati sistem trdne poveza-
nosti med odrom in avdi-
torijem. Dokaz za uspeš-
nost tega sistema vidim v 
tem, da se je v dobi de-
montiranja slovenske kul-
ture pred petnajstimi, de-
setimi in petimi leti Slo-
vensko ljudsko gledališče 
obdržalo pri življenju in se 
zaradi izjemne pomoči iz 
celjskega kulturnega zale-
dja razvilo v pomembni 
kulturni organizem. 

V ospredju naše duhov-
ne pozornosti pa je danes 
problem, ki velja za vso 
slovensko kulturo in za 
vse slovenske kulturne de-
lavce in ki bi ga smel opi-
sati z besedami: kako raz-
širiti vplive umetniškega 
ustvarjanja med sloven-
skim ljudstvom Vemo: ta-
ko kot mora umetnik iska-
ti pot k ljudstvu, mora 
tudi ljudstvo iskati pot k 
umetniku. Ko smo v zad-
njih dveh desetletjih po-
tisnili v ozadje kulturno 
oblikovanje človeka, seveda 
nismo pomislili, da je 
svoboden človek lahko le 
tisti, ki svoj miselni, idej-
ni in čustveni profil obli-
kuje tudi na temeljih kul-
ture in umetnosti. Potem-
takem sta kultura in ume-
tnost družbena pojava, ki 
zanju niso odgovorni le 
umetniški ustvarjalci, mar-
več mora. skrb za njun 
razvoj in njimo funkcijo 
prevzeti družba, z njo vred 
pa tudi narodno občestvo 
kot celota. Poslanstvo Pre-
šerna je - bilo napisati PO-
EZIJE, pravica in dolž-
nost ljudstva je te POEZI-
JE brati in z njimi živeti. 
Nobene druge poti ni, ra-
zen te. 

Slovenske ljudsko gle-
dališče se je v zadnjih 
letih začelo odpirati kot 
dinamičen gledališki orga-
nizem. To je storilo z vr-
sto dejanj kot npr.: pove-
zovanje z delovnimi orga-
nizacijami zaradi prireja-
nja zaključenih gledaliških 
predstav, ustanovitev рк)-
sebnega cikla predstav za 
gledališke amaterje, ki je 

med njimi večina iz delav-
skih vrst, razvijanje vseh 
oblik gledališkega življe-
nja med mladino, pomoč 
igralcev pri gledališki de-
javnosti dijakov, nastopi 
igralcev v delovnih organi-
zacijah, odprtje gledališke-
ga foyer j a za organizira-
nje gospodarskih razstav 
s poudarkom na industrij-
skem oblikovanju, razširi-
tev gostovanj na vrsto 
krajev, kjer doslej ni bik) 
gledaliških predstav itd. 
Duhovno jedro naše gleda-
liške »komune« ni sestav-
ljeno iz dnevnih gesel, 
marveč to jedro določa 
kvaliteta repert/oarja in 
kvaliteta predstav. Skrat-
ka: bistvo povezovanja z 
ljudskimi sloji vidimo 
predvsem v oblikovanju 
umetniške ravni gledali-
šča, ki je prav tako sodob-
na, kot je. tudi odprta in 
dost-opna vsakomur, ki ne 
zaničuje in omalovažuje 
vloge kulture m umetno-
sti v naši družbi. 

V sezoni 1972/73 bomo 
našo kulturno-politično in 
programsko dejavnost na-
daljevali in izpopolnjevali 
v dosedanjih gledališko-so-
cioloških okvirih. Priprav-
ljamo pa nekaj novin: ci-
klus predstav pod abon-
majskim naslovom »Kul-
turna akcija«. S tem cik-
lom -želimo podpreti pobu-
do SZDL in Zveze sindika-
tov. V tem ciklu predstav 
bi radi vzgojiU prijatelje 
gledališča, ki bodo prido-
bivali nove in nove obisko-
valce med člani posamez-
nih delovnih organizacij. 

Za obiskovalce s Kozjan-
skega pripravljamo pose-
ben ciklus predstav pod 
naslovom »Gledališki in 
nakupovalni ¿an v Celju«. 
S tem abonmajem bomo 
obiskovalcem omogočili 
dvoje: ogled dramske pred-
stave in nakup s popustom 
v celjskih trgovinah (seve-
da nas morajo v tem po-
gledli podpreti tudi trgov-
ci). Prav tako bomo nada-
ljevali in razširili idejo 
gledaliških karavan iz bliž-
nje in daljne okolice Ce-
lja. Poskušah pa bomo 
uresničiti še nekaj zami-
sli, vendar so te zaenkrat 
še poslovna skrivnost. 

Naša dejavnost je vsak 
dan pod kontrolo javno-
sti. Morebiti to delo priča 
o pripravljenosti celjskih 
gledaUščnikov, da bi nji-
hovo gledališče bilo v re-
snici ljudsko. To p>omeni 
umetniško zrelo, idejno 
nonkonforno in demokra-
tično odprto gledališče. 
Vsaka kritična misel nam 
bo načelno podpora tudi v 
prihodnjih dneh. Lahko bi 
dejali tudi spodbuda. Vra-
ta gledališča so odprta, 
zdaj vabimo vse, da v gle-
dališče vstopijo. 

Sprejmite izraze mojega 
spoštovanja in zahvalo za 
vaša vprašanja 

Bo.jan Štih 

Ш т Ш D O L I N A R 
RECITIRA NA DUNAJU 

Klub slovenskih študen-
tov na Dunaju je povabil 
celjskega dramskega igral-
ca Marjana Dolinarja, da 
v njihovih prostorih na 
Dunaju izvede večer umet-
niške besede. To bo neko-
liko obširnejši spored kot 
običajno in bo razdeljen 
na dva dela. Prvi del obse-

ga recital »Iz tujega živ-
ljenja« Ivana Cankarja, 
drugi del pa nekaj Can-
karjevih satir, dve Brech-
tovi in eno Aškerčevo ba-
lado, večer pa bo zaklju-
čil s Cankarjevo črtico 
Kostanj posebne sorte. 
Dolinar pojde na Dunaj 
16. junija. 



Obrt 

Z A S E B N I O B R T N I K I O P O Z A R J A J O N A 
P O L O Ž A J Š U Š M A R J E V I N P O P O L D A N -

S K I H O B R T N I K O V 

Druga seja članov celjskega 
področnega strokovnega od-
bora za obrt pri republiški 
gospodarski zbornici je ob 
analizi i>oslovanja za lansko 
leto odprla s tare in boleče ra-
ne, ki sp reml ja jo to gospo-
darsko panogo že dolgo vrsto 
let. Zato ni naključje, da so 
se tudi na seji vprašali, čemu 
vsa ta razpravljanja, opozar-
janja , ko pa izboljšave, re-
šitve problemov niso na ob-
zorju. So mar takšne seje le 
zapravljanje časa? 

Ce je položaj družbenega 
sektora obrti na širšem celj-
skem območju ogo-den, je 
povsem drugačna sUka v za-
sebnem. Rezultati poslovanja 
v družbenem sektorju kažejo, 
da ima obr t v našem gospo-
darstvu zadovoljivo mesto, 
da je ne ta re jo težave, s ka-
terimi se srečuje industr i ja 
m podobno. Seveda pa to ne 
pomeni, da je vse lahko. Po-
man jkan je reprodukcijskega 
materiala, obratnih sredstev 
so tiste ovire, ki se najčešče 
pojavl jajo. Tudi problemati-
ka cen je tista, ki tepe. Pa 
vendar, naročil je dovolj m 
morebitni zastoji nas ta ja jo 
le, če ni pravočasno oziroma 
dovolj reprodukcijskega ma-
teriala. 

Drugačne pa so tegobe za-
sebnega sektorja, število de-
lavnic se je v zadnjem letu 
zmanjšalo za 112. Zmanjša-
n je števila zasebnih obrtnih 
delavnic je značilno za vse 
občine, razen za mozirsko in 
šent jursko. Rezultati poslo-
vanja so tudi pokazali, da za-
sebna obrt, v celoti vzeto ni 

tista zlata jama, ki nudi vire 
večjih dohodkov. 

Na položaj zasebne obrti 
močno vpliva nestalna druž-
bena p>olitika do te dejavno-
sti sploh, zatem spreminjajo-
ča davčna pohtika in v te j 
zvezi tjudi obveznost do vode-
nja poslovnih knjig v nekate-
rih kategorijah. Ta misel pa 
seveda ne velja kot težnja za 
prikrivanje dohodka. In 
končno, na položaj zasebne 
obrti močno vplivata tudi ta-
ko imenovana popoldanska 
obrt in šušmarstvo. To sta 
boleči točki, v kateri se ma-
lokdo obregne, razen obrtni-
kov. Popoldanska obrt se je 
v glavnem spremenila v serij-
sko izdelovanje, čeprav bi 
morala biti izključno uslužno-
stna. Slaba kontrola nad 
šušmarj i pa je tista, ki spod-
buja tudi redne obrtnike, da 
odpovedujejo obrt in se ra je 
preda ja jo nekontroliranemu 
delu, v katerem se izognejo 
vsem davčnim obveznostim. 
Kljub opozorilom, šušmar je 
in popoldanske obrtnike nih-
če ne preganja ali zelo malo! 
Zakaj? To vprašujejo zlasti 
pošteni obrtniki, nad kateri-
mi sicer bdi stroga roka 
davčnih uprav. 

Značilna je ugotovitev, da 
so merila davčne politike 
na. celjskem obmgčju sicer 
usklajena, da pa navzlic te-
mu nas ta ja jo razlike pri kon-
kretnih obravnavanjih. Vse 
kaže, da lu naključje, če us-
lužnostna dejavnost čedalje 
bolj izginja iz delavnic dmž-
benega sektor ja in da posta-
ja last zasebnih obrtnikov. 

M. B. 

P O N K O V L J A N I 
O D L O Č N O Z A 

Referendum o samopri-
spevku občanov za rekon 
strukcijo ceste Ponikva— 
Sele je izredno uspel Ni-
kogar ni bilo ki bi, po-
znavajoč ljudi na območ-
ju Ponikve, dvomil o tem, 
vendar so izredni rezultati 
kl jub temu presenetljivi. 

številna glasovalna me 
sta so zaključila v nedeljo 
že zelo zgodaj zaradi sto-
odstotne udeležbe. Tako so 
prvi končali z delom v Ho-
tunju pri Ponikvi, sledijo 
pa: del Zagaja, Brezje, Po 
nikva. Slatina, Srženica in 
drugi. 

Ljudje so prihajal i do-
bre volje in t rdno odlo-
čeni, da z asfaltom prevle-
čejo za njih tako pomemb-
no cesto. Referenduma se 
je udeležilo kar 97 odstot-
kov vseh volilnih upravi-
čencev, za samoprispevek 
pa je glasovalo 91 odstot-
kov. Ponkovljani so bili 
za, kl jub temu, da so že 
mnogo naredili s svojimi 
silami, prostovoljnim de-
lom in prispevki. 

Hkrat i z rekonstrukcijo 
ceste Sele—Ponikva pa bo-
do z zbranim denar jem v 
nekaterih zaselkih uredili 
tudi druge krajevne ce-
ste. 

Misli IRENE PODGRAJŠKOVE, štirinajstletne učenke iz vasice Gorenje, so pri 
knjigi. Med pašo ovac na prostranih pohorskih livadah si utrga čas za učenje. Odlič-
njakinja je in se vsak dan vozi v osmi razred, ki ga bo ta mesec zaključila, v Zreče. 
Sem vodijo vsa pota gorenjskih šolarjev. Dalje sežejo malokatera Irena bo letos ena 
tistih srečnih, ki bo nadaljevala šolanje v Celju. Namerava se vpisati na srednjo 
medicinsko šolo. Ce bodo možnosti, pa še naprej, v visoke šole. Te opravi tu iz teh 
krajev le malokdo. Trenutno vasi nad Zrečami ne premorejo nobenega visokošolca. 

Pred mesecem dni, 9. ma-
ja 1972 je v mariborski bol-
nišnici umrla upokojena 
predmetna učiteljica Jela Lev-
stikova, sestra pokojnega pi-
satelja Vladimira Levstika, 
ki je dokončal svojo življenj-
sko pK>t v Celju že leta 1957, 
in Vere Levstikove, upokoje-
ne gimnazijske ravnateljice 
in ustanoviteljice celjske 
l judske knjižnice, ki je umr-
la leta 1967 na Vranskem, 
pokopana pa je na celjskem 
pokopališču. Tudi posmrtne 
ostanke Jele Levstikove, ki 
je začela svoje učiteljsko de-
lo že leta 1907 na Dobrni, od 
leta 1917 pa je živela in de 
lovala v Mariboru, so po 
njem lastni želji prepeljli v 
Celje in jih 11. maja poko-
pali v družinski grob na 
celjskem mestnem pokopali-
šču, ob njeno sestro Vero. 
ob njeno mater Nežo m nje-
nega očeta Miloša Levstika, 
znanega celjskega ljudskega 
učitelja in vzgojitelja. 

Tako se je vrnila med 
svojce in v svojo ožjo savinj-
sko domačijo poslednja iz 
te klene rodovine, vse vdane 
svojemu ljudstvu, delu zanj, 
u t r jevanju zdrave in ponos-
ne narodne zavesti, oblikova-
n ju in ut r jevanju resnične 
izobraženosti ter ".enk'wutno-
sti za umetniške lepote in za 
plemenito človečnost. Tudi 
Jela Levstikova je z vsem 
srcem in žarom delala za te 
plemenite življenjske, druž-
bene in narodne smotre,- kot 
učiteljica in vzgojiteljica na 
Dobrni m v Mariboni, k jer 
je po enaištiridese^.ih letih 
službovanja še dalje živela 

v pokoju prav do sv<.>jega 
štiriinosemdesetega leta, kot 
oblikovalka umetniških veze-
nin, kot ljubiteljica in zbiral-
ka slovenskih knjig. Po osvo-
boditvi leta 1945 je stavila 
svoje vzgojiteljske sile in 
svoje šolniške izkušnje na 
razpolago novemu organizi-
ranju modernega šolskega 
pouka v Mariboru. Ko je 
stopila v pokoj, pa je, če-
prav je bila že v letih, me-
sece in mesece pomagala pri 
napornem ure jan ju množice 
slovenskih knjig, id so jih 
tuji zavojevalci narapali po 
slovenski š ta je rsk i z name-
nom, da bi zatrli njen slo-
venski značaj, po osvobodit-
vi pa jih je bilo treba vrni-
ti v nanovo se oblikujoče 
knjižnice. Prav tako kot nje-
na mlajša, a pred n jo umr-
la sestra Vera se je iz srca 
veselila, ko je videla, kako 
rastejo po naši domovini no-
ve knjižnice, ki ne bo-do slu 
2ile samo razvedrilu, ampak 
bodo poleg šol pomagale 
utr jevati tudi znanje in izo-
braženost, kako se oblikuje-
jo po zgledu mariborske štu-
dijske kjižnice enake knjiž-
nice tudi v drugih slovenskih 
po-krajinskih središčih, med 
njimi tudi v Celju, mestu, v 
katerem je v žlahtn-^m oz-
račju učiteljske družine pre-
živela svoja mlada leta in 
se tudi sama odločila za isti 
poklic. 

To svoje iskreno veselje 
nad okrepljeno vlogo knjige 
in knjižnic pri oblikovanju 
zrele družbene zavesti slo-
venskih delovnih ljudi je po-
no-vno zelo jasno izrazila v 

razpravl janj ih med prosvet-
nimi -delavci, vzgojitelji in 
knjižničarji . Besede ji niso 
bile dovolj, izpričala je to 
tudi z dejanj i . Bila je tiha, 
nesebična podpornica usta-
nov, ki služijo temu name-
nu. Dokončala je tisto, kar 
sta začeli n jena svakinja 
Franka Levstikova, vdova po 
pisatelju Vladimiru Levstiku 
ter njena sestra Vera Lev-
stikova. Prav tako kot onidve 
je tudi ona zapustila svojo 
knjižnico, zlasti pa vse knjiž-
no in rokopisno gradivo o 
svojem bratu, pisatelju Vla-
dimiru Levstiku celjski štu-
dijski knjižnici. Tako bo v 
tem zavodu, kamor so že 
pred leti prenesli iz njegove-
ga zadnjega celjskega stano-
vanja pisateljevo delovno so-
bo in jo uredili kot spomin-
sko sobo, zbrana literarna 
zapuščina Vladimira 1 jevsti-
ka, enega od najpomembnej-
ših hterarnih reprezentantov 
tega pokrajinskega območja. 
Pa ne samo to. Ker je bila 
pokojna Jela Levstikova po-
slednja iz te rodovine, so 
p>o volji obeh pisateljevih se-
ster in dedinj prešle na celj-
sko študijsko knjižnico tudi 
vse avtorske pravice p>o po-
kojnem pisatelju. Obe se-
stri sta zapustili knjižnici 
tudi vse svoje premoženje. 
Ta mecenska naklonjenost 
do kulturne ustanove zaslu-
ži resnično spoštovanje, sa j 
gre za pr ihranke dveh pro-
svetnih delavk, ki jih prav 
gotovo ne moremo šteti med 
denarne mogotce. To mecen-
stvo je nesebično, je pristen 
izraz tiste na jbol j prave člo-

veške in družbene plemen], 
tosti, na kakršno med trdo, 
tami dandanašnjega življenj, 
skega veletoka le poredko 
naletimo. Zato je spoštova 
nje do te rodovine in ac 
njene zadnje predstavnice, S 
se je vrnila k poslednjemi 
počitku v svojo rodno doma 
óijo, tem globlje in tem bo!] 
prežeto s čustvi resnične hva 
ležnosti. Zavezuje nas, dsi 
ohranimo živ spomin na tal 
ke nesebično skromne, pa 
svojih duhovnih merah iJ 
redne ljudi. O njihovi velioj 
ni govore nj ih -dejanja d 
odločitve. 

vil 

V počastitev 30. letnice o 
stanovitve slovenske parti 
zanske vojske bo mladin) 
Celja odšla na množični šti 
ridnevni pohod po poteh H 
grupe odredov. Mladim Celja 
nom se bodo pridružili mlad 
iz vse Savinjske doline in Ve 
lenja. Med potjo bo več pai 
tizanskih mitingov v znanî 
partizanskih krajih. Osrednj 
proslava bo v Bočni 3. juliji 

Vsi mladinci, ki se želij 
udeležiti pohoda in slavja,-oa 
se oglasijo na Občinski konf< 
renči ZMS Celje, GledaliS* 
2/11. do 15. junija. 

Za stanovanie 

Zadnja, triinštirideseta, se-
ja skupščine občine Celje je 
prinesla nekaj pomembnih 
zaključkov. Odborniki so 
sprejeU odlok o ureditvi cest-
nega prometa v naseljih v ob-
čini Celje, odlok o razpore-
ditvi delo-vnega časa m o 
spre jemanju strank pri ob-
činskih organih pa tudi pred-
log za ukinitev, združitev in 
preimenovanje nekaterih na-
selij. Tako se ukinja naselje 
Ostrožno, ki je bilo preime-
novano v ulice, Zgornja in 
Spodnja Etobrova se združita 
v Dobrovo, medtem ko se bo 
Sv. Jungert v šmar tnem v 
Rožni dolini imenovala Sent-
jungert . 

Razprava o investicijskih 
programih nekaterih komu-
nalnih delovnih organizacij je 
opozorila na njihov težak h 
nančni položaj, ki je nastal 
zaradi zvišanja stroškov ob 
nespremenjenih cenah stori-
tev. Kot vse kaže, je rešitev 
problema v zvišanju prispev-
ka za uporabo mestnih zem 
Ijišč. Zato so strokovni orga-
ni dobili naročilo, da pripra-
vijo predlog za zvišanje pri-
spevka. 

Po sklepu seje se bo te dni 
začela javna razprava o na-
čelih in družbenih ciljih bo-
doče programske graditve in 

f inanciranja stanovanj. Gre 
za več odlokov, ki bi jih naj 
skupščina sprejela na jesen-
skem zasedanju in ki bi na j 
bili temelj prihodnjega enot-
nejšega reševanja stanovanj-
skega vprašanja v občini. To 
je boleče, sa j že zdaj pri-
man jku j e okoli dva tisoč sta-
novanj. Tekoče zahteve pa to 
številko nenehno zvišujejo. 
Rešitev vprašanja je v enot-
nejšem izvajanju politike in 
zlasti v združevanju sredstev 
za stanovanjsko graditev. 
Vsaka druga odločitev pome-
ni -— p>o starem naprej . 

Odborniki so sprejeli poro-
čilo sveta za zdravstvo o de-
lu zdravstvenega doma. o 
problemih zobozdravstvene 
službe in o cepljenju proti čr-
nim kozam. V tej zvezi so 
kolektivu zdravstvenega doma 
izrekli javno priznanje za de-
lo pri cepljenju. Razprava o 
teh in drugih problemih pa je 
še opozorila, da je zdravstve-
nemu domu nujno zagotoviti 
več prostorov oziroma mu 
dati na voljo celotno stavbo, 
ki je bila zgrajena za te na-
mene. 

Odborniki so sprejeli tudi 
odlok o prepovedi parcelacij 
zemljišča in graditev na ob-
močju Smartinskega jezera. 

MB 

UVOD: PUNTARSKA PESEM V SEVNICI 
27. in 28. j anuar ja prihcxi-

njega leta bo minilo natanko 
400 let, odkar je Ilija Grego-
rič, doma iz Brdovca, glavm 
poveljnik kmečke vojske, po-
klical kmete k Gubčevemu 
kmečkemu uporu, ki je med 
vsemi kmečkimi upori ostal 
med našimi l judmi najbol j v 
spominu. 

Dostojno ovrednotiti m po-
častiti to najbol j junaško de-
janje m/oga srednj3ga veka, 
to je namen vrste proslav m 
prireditev, ki se bodo zvrsti-
le do osrednje počastitve 500 
— letnice slovenskih uporov 
in 400 letnice hrvatsko-sloven-
skega upora, ki bo pr ihodnje 
leto v Ljubljani . 

Začelo se bo v Sevnici, 24. 
in 25 juni ja z revijo 1в zbo-
rov m 700 pevcev, ki sestav-
l ja jo naše in zamejske naj-
boljše pevske zbore z APZ 
»Tone Tomšič« iz I^jubijane, 
zborom »Slava Klavora« iz 
Maribora, zborom »Jakcb 
Gallus« iz Trsta in drugimi. 
Za pesem so se prireditelji 
odločili, ker je prav ona naj-
bolj pris tno izražala človeko-
vo veselje, žalost m trplje-
nje, česar v slovenski kmeč-
ki duši ni bilo malo. 

Prireditev se bo začela v 
soboto, 24. j imija, z otvorit-
vijo 5 metrov visokega obeli-
ska v Sevnici, koder je kora-

kala Gregoričeva voj>Ka, ki 
bo simbohziral tlačanovo že-
ljo po svobodi. Na ta dan 
bodo v sevniškem gradu od-
prli posebno razstavo umet-
niških del s kmečko motivi-
ko m poudarkom na social-
nih krivicah, ki jih je doživ-
ljal kmečki človek. Nasled-
nji dan se bo zvrstila revija 
pevskih zborov, .sklepna slo-
vesnost pa bo na grajskem 
dvorišču, kjer bo med dru-
gim spregovoril čudi Miloš 
Poljanšek, predsednik kul-
turno prosvetnega zbora re-
publiške skupščine. Priredi-
telji se t rudijo, da bi z gosto-
l jubnost jo in priložnostnimi 

spominki obiskovalcem 
srečanje kar najbol j vtie^ 
v spomin. 

Proslava 400-letnice GuW 
vega punta, ki jo ima ' 
skrbi posebni posavslci ® 
bor, se bo nadaljevala s® 
tembra z velikim taboron' 
Kostanjevici, naslednji 
pa bo slavje še v Brežic^ 
kjer bodo odkrili Bat^ 
spomenik upornikom m ^ 
dovinsko zbirko v gradu ^ 
krice. Jubileju bo posve® 
tudi 3. grafični bienale ј^ 
slovanskih pionirjev v ^ ^ 
njevici in pionirska t raJ^ 
zala po potem kmečkega 
ra. , 

M, 



NJIHOVO ŽIVLJENJE JE MATERINSTVO 

fflDI 
Kot že mnogokrat doslej, 

smo tudi za Firštovo Ano, 
ki že 12 let živi pri svoji 
hčerki v Mozirji, zvedeli 
čiSto slučajno. 

Sredi popoldneva je bi-
lo, ko smo JO obiskali in 
verjemite ali ne, toda ne-
majhno presenečenje nas 
je čakalo, ko smo jo našli 
na divanu s Finžgarjevim 
romanom »POD SVOBOD-
NIM SONCEM« v rokali. 
preoirala je že eno izaned 
zadnjih pogiavij in to brez 
očal! Brez ocal p n polnih 
petmosemdesetih letih! Po-
vedala je, da je pred leti 
sicer imeia težave z očmi 
m da ji je pretila celo 
mrenca in seveda neizbež-
na operacija, pa ni prista-
la. Naključje je hotelo, da 
se jI je vid izredno pobolj. 
šal in sedaj prebije mnogo 
časa Ob prebiranju lepo-
slovnih knjig. 

Firstova Ana je bila do-
ma iz Lačje vasi pri Na-
zarjih. Poleg nje so bili pri 
domu še štirje bratje, ki 
še vsi žive. Eden je v Ame-
riki m pred dvema leto-
ma je prisei na obisk. Sta-
ra 23 let se je poročila na 
Rečico, kjer je bil njen 
mož uslužbenec posojilni-
ce, sicer pa gospodar na 
dveh gruntih z žago in mli-
nom. Kar čedno premože-
nje torej. V zakonu je bi-
lo vsega, pa tudi otrok ni 
manjkalo. Rodilo se jih je 
kar 12, Od tega jih je da-
nes devet še živih. En fan-
tek in dve punci sta umrli 
v otjroških letih. Punci ce-
lo obe istega leta, ena sta-
ra 13, druga pa 6 let; zbo-
leli sta za grižo . . . Sicer 
pa je Ana povedala, da je 
doslej preživela že sedem 
pogrebov iz ožje družine, 
m upa da bo sedaj menda 
le konec tega. 

Pred šestitride;^timi leti 
ji je umrl mož in ostala je 

sama s kopico otrok. No, 
pomanjkanja ravno niso 
trpeli, bilo pa je kljub te-
mu vse na njenih ramah. 
Otroci so odraščali, odha-
jali po svetu m končno je 
pred 12. leti tudi sama za-
pustila posestvo( enega je 
ie zdavnaj prej prodala, da 
je j>oravnala nácatere dol-
gove) na Rečici in se pre. 
selila k hčerki .Cirili Hri-
beršek v Mozirje. Tu, pra-
vi, ji je več kot lepo, vse-
ga ima v izobilju, pred-
vsem pa veliko miru in te. 
ga je sedaj na stara leta 
najbolj potrebna. 

Vsa vesela in ponosno 
srečna mi je jela pripove-

dovati, kako so letos mar-
ca v Gornjem gradu praz-
novali njeno 85-letnico. Vsi 
otroci so prišli, za mizami 
pa so stregli vnuki oziro-
ma vnukinje, žal nisva u-
spela izračunati koliko 
vnukov in vnukmj ima, 
drugi nama pa tudi niso 
mogli pomagati, ker sva 
bila sama. Vso noč je bilo 
veselo, ko so obhajali njen 
visoki jubilej in ko so u-
gotovili, da se ji pravza-
prav z ' nobenim darilom 
ne morejo posebej ustreči, 
kajti vsega ima dovoLj in 
ničesar ji ne manjka, so 
ji izročili kuverto, v njej 
pa nič manj kot sto starih 
tisočakov. No, priznala je, 
d.a je bila tega izredno ve-
sela. Se bolj kot denarja 
pa je vesela odnosa otrok 
do nje,, ki ji sedaj na stara 
leta z vso pozornostjo iz-
kazujejo spoštovanje in 
ljubezen. 

Na svidenje ob stoletni-
ci, talio sva se zmenila! 
Kajne, Pirštova mama? 

BERNI STRMČNIK 

Kadrovska politika 

K A K O U R E S N I Č U J E M O R E S O L U C I J O O 
O S N O V A H K A D R O V S K E P O L I T I K E 

Vprašanje je namenjeno 
vsem tistim občinam na ce-
ljskem območju, ki še niso 
sprejele družbenega dogovora 
o osnovah kadrovske politike 
v delovnih organizacijah in v 
interesnih skupnostih. Lan-
ska resolucija, ki jo je o 
kadrovski politiki sprejela re-
publiška skupščina, namreč 
zahteva, da organizacije dru-
žehega dela, samoupravne in-
teresne skupnosti in drugi 
deja\Tiiki v občinah zagotovi-
jo usklajenest prizadevanj 
pri oblikovanju kvalitetnejše 
kadrovske politike. 

O tem so družbeni dogovor 
sprejeli na eni izmed zadnjih 
sej občinske skupščine v La-
škem. Družbeni dogovor pod-
pisnike obvezuje, da do kon-
ca tega leta pripravijo ш 
sprejmejo program kadrov-
skega razvoja delovne oziro-
ma interesne skupnosti. V 
petih letih naj bi v vsej obči-
ni uskladili dejansko izobraz-
bo z zahtevami, ki jih dolo-
čajo akti o sistemizaciji de-
lovnih mest. Za dosego ust-
rezne izobrazbe morajo dobiti 
VSi delavci enake možnosti. 
Eno izmed določil dogovora 
zahteva, da podpisniki v 
skladu s programom kadrov-
skega razvoja vsako leto na-
menijo del sredstev za izob-
raževanje novih kadrov in za 
izpopolnjevanje zaposlenih. 
In posebno zanimivo stališče: 
Podpisniki se obvežejo, da 
bodo po merilih družbenega 

dogovora o štipendiranju v 
razdobju od 1972—1976 šti-
pendirali najmanj toliko štu-
dentov na fakultetah in dru-
gih šolah, kolikor znašajo 
tudi potrebe po določenih 
profihh delovnih mest. 

Laška občina se torej odlo-
ča za nove poti v kadrovski 
politiki. Kako nujne so spre-
membe prav na tem področ-
ju, so pokazale že mnoge ana-
lize o ekonomski uspešnosti 
delovnih organizacij, pa tudi 
nova tehnologija in hitrej-
ši razvoj zahtevata odločno 
spremembo v odnosu do 
kadrov. Sprememba kadrov-
skih sestavov, kvalifikacijs-
kih slik zaposlenih je nepo-
sredno povezana s spremem-
bo strukture gospodarstva na 
celjskem območju. Prav za-
radi tega moramo pri spre-
jemanju družbenih dogovorov 
o osnovah za boljšo kadrov-
sko politiko točneje opredeli-
ti, do kdaj bomo kaj dosegli, 
kdo bo gibanja na področju 
kadrovske politike spremlja 
v občini in v regiji, kaj mo-
ramo spremeniti v šolstvu re-
gije in kaj morajo najbolj za-
gotoviti organizacije združe-
nega dela. 

Morda pa sedanji napori 
pri sprejemanju družbenih 
dogovorov o kadrovslu poli-
tiki zaslužijo določeno pozor-
nost ah obravnavo tudi na 
eni izmed sej sveta osmih ob-
čin celjskega območja. J. V. 

Srečanje 

P R E D P O S V E T O M M E N T O R J E V P I O N I R -
S K I H H R A N I L N I C 

Jutri, v petek, 16. t. m. bo 
v osnovni šoli v Vuzenici 
posvet mentorjev pionirskih 
hranilnic, ki ga pripravlja 
celjska podružnica ljubljan-
ske banke. 

Ni naključje, da je organi-
zacijo tega srečanja sprejela 
celjska podružnica Ljubljan-
ske banke. Njene izkušnje na 
tem področju, zlasti pri us-
tanavljanju in širjenju mla-
dinskega denarnega varčeva-
nja so takšne, da lahko svo-
je delo posredujejo še dru-
gim. 

»Svet mentorjev pionirskih 
hranilnic je narekovala pot-
reba, zlasti pa iziredna raz-
širitev pionirskih hranilnic,« 
je v razgovoru dejal šef celj-
ske mestne hranilnice, Alek-
sander Videčnik. »šlo je za 
organ, ki naj bi strokovno 
usmerjal delo pionirskih hra-
nilnic. Prvi tak svet smo us-
tanovili v Celju za širše ob-
močje že pri prejšnji kredit-
ni banki. To obliko je prev-
zela tudi Ljubljanska banka. 
Tako se je razliv strokovni 
organ, ki je nabolj poklican, 
da odloča o organizaciji, de-
lu in sploh o vseh vpraša-
njih, ki zadevajo pionirske 
hranilnice.« 

»Kaj pričakujete od posve-
ta?« 

»Veliko. Na njem bo priš-
lo še bolj kot na prvem do 
veljave sodelovanje med po-
družnicami Ljubljanske ban-
ke v Celju, Mariboru, Slo-
venjem Gradcu, Slovenski 
Bistrici in Kranju. Zlasti bo-
mo na tem posvetu bpozori-
li na vzgojni poudarek var-
čevanja. Zato bodo poleg 
mentorjev, prosvetnih delav-
cev v šolah, na tem srečanju 

sodelovali tudi predstavniki 
zavoda pa šolstvo, društev 
prijatelev mladine, temeljnjih 
izobraževalnih skupnosti, na-
ši )3ančni strokovnjaki, drugi 
šolniki in seveda otroci, ki de-
lajo v pionirskih hranilnicah. 
V mladem varčevalcu namreč 
iščemo jutrišnjega varčevau-
ca p>a tudi jutrišnjega samo-
upravi j alca.« 

»Kako ocenjujete delo pio-
nirskih hranilnic na širšem 
celjskem območju?« 

Po zaslugi velikega razu-
mevanja prosvetnih delavcev, 
razen v Celju, smo uspeli do-
slej ustanoviti 31 pionirskih 
hranilnic. Te hranilnice vklju-
čujejo blizu 4.000 otrok. Več 
tisoč otrok pa varčuje ne-
posredno v naših enotah. Se-
veda pa nismo ponosni samo 
na te številke. Veliko važ-
nejši je vzgojni moment, saj 
nudijo tudi pionirske hranil-
nice mlademu človeku dovolj 
možnosti, da se spozna s pr-
vimi koraki samoupravljanja. 
In končno gre tu za vrlino 
varčnosti, ki povsod v svetu 
veliko pomeni in tako tudi 
pri nas.« 

M. Božič 

Mladinska knjiga 
CELJE 
S p r e j m e 

PRAKTIKANTKO za 
knjigotrško stroko, 

ki ima veseljrf do prodaje 
knjig s končano gimnazijo 
ali pedagoško gimnazijo. 

VII. nadaljevanje 

Nehote začne človek večkrat raz-
mišljati o smrti. Rak, infarkt, promet-
na nesreča ш podobno. Vse to je do-
končna smrt. 

V Ceytonu pa poznamo tudi umira, 
nje. Namreč, mnogo ljudi umira od 
skrbi za druge. »Crkuje«, bi rekli po 
domače. Tako soseda stalno »špega« 
med zavesami, da ja ne bo sosedov 
mule stekel čez — njihovo travo. Mor 
da je v njej kača! Druga soseda zagle. 
da prvo, ko se vrača obložena iz sa 
mopostrežbe: 

»Joj, kaj vse ste nakupili. Je težko? 
Za tole ste pa gotovo dali dvajset jur-
jev. Pa nov avto imate. Joj, prejoj, le 
kako vzdržite?« 

Tretji sosedi pa pravi: 
»Jo vidiš, hudičevko? Naj se ji v 

grlu zatakne.« 
Ali pa tiste sosede, ki jih skrbi 

zdravje mož drugih sosed: 
»Joj, gospa Vaš mož je pa res si-

romak. že tretjo noč ga vidim, kako 
pozno prihaja iz službe. Gotovo mora 
biti zelo utrujen, ker se tako maje.« * 

V tem lepem sončnem vremenu 
ljudje pač nimajo drugega početi, kot 
da veliko govorijo Pa še nekaj: vozijo 
se z avtomobih No, včasih je to ne-
varno. Zarad] nesreč, veste Nekoč je 
nekdo modro pripomnil: če te že kdo 
povozi na cesti ni vseeno, kdo te po-
vozi. To se pozna pozneje. 

Sicer pa se pn vožnjah z avtomo-
bili dogajajo imenitne stvari. Mnogi se 
še spominjajo tistega voznika, ki je 
stopil iz avtomobila, ko .ga je zaustavil 
mož v uniformi? 

»Kaj. da bi pihal? Vi ne veste, kdo 

sem! Sem . . . Moj stric je . . . Kaj si 
pa sploh dovoljujete?« 

In tako dalje. Monolog. 
Stvar se je še bolj zakomplicirala 

naslednji dan, ko je hotel, da mu 
vrnejo dovoljenje. 

Nasploh so fantje v uniformah zelo 
strogi in ne poznajo razlik. Zgodilo se 
je v nekem kraju v okolici Ceytona, 
da je nekaj »glav« celo zahtevalo, da 
se umakne določeni »plavi fant« z nji-
hovega območja. Baje jih je kar nekaj-
krat zaustavil. To pa res ne gre. 

* 
V Ceytonu je veliko tal^šnih, ki so 

zelo hitro spoznali, da jim lahko le 
študij odpre najvišja vrata. Toda, ob 
znani višini podporic ni lahko študi-
rati 

Zato se je p>nekod uveljavil recept. 
Z.ezi na kakšno odgovornejše me. 

sto tx)di izredno aktiven v organizaciji 
in starno dopoveduj, kako pK>trebno je 
študirati Izkoristi obilico študijskega 
dopusta, naredi ob splošni družbeni 
podp>or] prve Korake in kmalu ti bodo 
rekli če oi še' študirat za toliko in 
toliko odstotkov mesečne »gaže«. Fant. 
mi rabimo študirane ljudi. 

« 

Nekoč je živel en dohtar. 
K njemu je prišla ena starejša 

ženska. 
Pokazala mu je oteklo roko in vpra 

šala. Kaj ]e to: 
»Hja, gospa v vaših letih to ni 

čudno Smrt pKTćasi prihaja.« 
čez dva meseca ga je udarilo. Njega. 

Komaj se je izmazal 
Pa pravijo, da m usode. 

(Nadaljevanje sledi) 

LAČNEGA SE OTROCI 
BOJE 

Naša soseska je običajno 
mirna. Ne pretresajo jo 
pogosti viharji. Voda se 
malo razburka okoli zele-
nic, ki bi jih otrokom naj-
raje pobrali, pa si ti kar 
sami vzamejo pravico, da 
skačejo po njih. Različni 
dogodki (za Titov rojstni 
dan So otroci odpotovali s 
kolesi v Beograd in se na 
koncu v igri skoraj stepu, 
ker se niso mogli zediniti 
glede stanovanja^ kje bo-
do parkirali itd.), pa sem 
pa tja Iç pretresajo tudi si-
cer mirno gladino soseski-
ne vode. 

Pred kratkim je med na-
še zelenice zašel dvajset-
letni fant, ki se je pridru-
žil otrokom. Ničesar jim 
ni storil, a ko je postal 
lačen, se je vsedel na klop 
in potegnil iz žepa časopis-
ni papir. Počasi ga je 
svaljkal inpočasi užival. 
Jedel ga je, da jedel. Otro-
ci so ga gledali in niso mo-
gli razumeti. Pobegnili so 
k materam, ker so se fan-
ta, ki je jedel papir, pri-
čeli bati. Stisnili so se k 
njim in jim pripovedovali 

Ö fantu, ki je tako lačen, 
da je papir. Otroci tega ni-
so mogli doumeti, strah, 
jih je postalo, nekaj ne-
pojasnjenega se je zgodi-
lo... Pa se je le eden od 
fantičov opogumil in fan-
ta (ime mu je bilo Fran-

'čekj, povabil na partijo 
badmintona. Led je bil 
prebit in otroci so se mu 
počasi približali. Eden mu 
je od doma prinesel še 
pest orehov, drugi nekaj 
drugega. Ljudje so gledali 
skozi okna in se spraše-
vali, Od kod je fant. Pa 
so ostali brez oagovora, 
ker se je po enoumi igri 
Franček odpravil proti 
mestu, še prej je skrbno 
zganil zamaščen papir, ki 
mu je ostal od zajtrka. 

Pot ga je peljala mimo 
kante za smeti, poleg ka-
tere je ležal bel kos kru-
ha. Pa ga ni videl. Preve-
liki čevlji, obuti na bose 
noge, so udarjali po tla-
ku. Zamišljeno je šel in 
najbrž je bil ta dan sre-
čen. Jedel je orehe in mi-
slil na kruh. 

ZDENKA STOP AR 



Zajeti v besedo in sliko vse, kar se je pretekli 
teden dogajalo v vseh občinah širom našega območ-
ja, je tudi za novinarski objektiv in pero, prevelika 
naloga. Na slehernem koraku smo se srečevali z 
ljudmi, ki so bili tako ali drugače vključeni v vrtinec 
ob snidenju gostov iz bratske Srbije z našimi občani. 

Gostoljubnost, prisrčnost in toplina naših ljudi je 
tokrat presegla vse meje. Bolj vase zaprti kot ne, 
obremenjeni z vsakodnevnimi mnogoterimi skrbmi, so 
se prebivalci celjskega območja v teh dneh spreme-
nili v gostitelje, ki jim je bila povsod prisotna ena 
edina skrb; pozornost do dragih gostov Mnogi so 
bili prepričani v lep in topel sprejem, toda prav tako 
mnogi so bili presenečeni nad tistim, kar so tu do-
živeli. Resnici na ljubo bodi povedano — ocena vseh 
jdeležencev Karavane bratstva in prijateljstva je bila 
enotna: povsod smo bili sprejeti bolj kot bratje . . . 

Da, prav povsod je bilo tako! Uradne delegacije 
in individualni gostje pri svojih gostiteljih na števil-
nih domovih, vsi so bili deležni gostoljubne pozor-
nosti, pozornosti, ki jo lahko dajejo ljudje iz hvalež-
nosti in ljubezni. Iz hvaležnosti za vse, kar so med 
vojno gostitelji storili za naše ljudi, iz ljubezni do 
vseh, ki danes nadaljujejo v težkih dneh započeto in" 
s trpljenjem ter v pomanjkanju stkano prijateljstvo. 
Povsod je bilo čutiti svečano vzdušje, v vsakem kraju 
smo srečevali ljudi z nageljnom in malo trobojnico v 
gumbnici. Srečevali smo tovarišice s šopki v rokah, 
kot da odhajajo na svatbo, na gostijo . . Skratka — 
bil je praznik, njihov in naš. Praznik, ko smo v treh 

kratkih dneh izkazovali našo hvaležnost ¡n ljubezen 
za štiri leta nesebičnega in bratskega gostoljubja. 

Tri dni za štiri leta! Trije kratki dnevi, vendar 
dovolj zgovorni, da so pokazali čustva naših ljudi. 
Trije veseli dnevi, s solzami sreče ob snidenju in 
grenkobo slovesa ob odhodu Karavana je postala 
praznik, Karavana je več kot obisk dragih gostov, 
prijateljev in bratov. Karavana je simbol enotnosti 
narodov, je simbol sodelovanja in ljubezni, je simbol 
med vojno ustvarjenih odnosov, ki jih m mogoče ska-
liti. Ničesar ni, kar bi moglo prerasti čustva, ničesar 
ni, kar bi lahko vneslo plemenitejših odnosov med 
ljudmi, ki so delili streho nad glavo in žlico ob skledi 
domače hrane 

Karavana je odšla, vrnili so se gostje, ostala pa 
so nova poznanstva, nova prijateljstva Vzklile so 
nove vezi, vezi med mladimi ljudmi, ki se do včeraj 
še niso poznali, ki j im je bila doslej skupna le usoda 
njihovih staršev, ki pa jih .v bodoče veže mnogo skup-
nih misli, čustev in bolesti . . . 

Povsod po domovih so ostali spominki in mnogi 
spomini, z darili obloženi gostje so se vrnili domov, 
da ponesejo v svoje domove topilno gostoljubja, to-
plino prijateljstva, bratstva. 

Desetič je letos zavozil po tirih vlak bratstva, 
desetič so si ljudje podajali roke in se objemali. De-
setkrat in desetkrat bodo v prihodnje še vozili vlaki, 
vlaki polni ljudi, ki si bodo danes še nepoznani, jutri 
že stiskali roke v nova prijateljstva . . . 

V Topru so gostje iz Srbije imeli kaj videti. Navdušil 
jih je sodobno organiziran proces proizvodnje. 

Î e kaj zanimivega je pripovedoval Boško Antić iz Ću-
prije? 

Vse Celje je živelo, s 
svojo neposredno okolico, 
za številne goste, skora j 
200 jih je bilo, ki so pri-
speli s Karavano. Veliča-
sten je bil nj ih sprejem 
na železniški postaji , mno-
gi stari znanci in prijate-
lji so si padli v objem . . . 

Program bivanja gostov 
v Celju je bil zelo razno-
vrsten, sa j so si gostje po-
leg številnih delovnih or-
ganizacij ogledali tudi 
modno revijo, ki jo je pri-
pravil kolektiv Topra v 
prostorih Mlinarjevega ja-
neža na Teharj ih. Tu so 
gostje tudi imeli kosilo 
kot gostje tega renomira-
nega celjskega podjet ja . 
Nič man j ni bil zanimiv 
obisk v Muzeju revolucije, 
le da je bil zanj preskopo 
odmerjen čas in gostje si 
niso mogli v podrobnosti 
ogledati vsega, kar so že-
leli . . . 

Sklepanju novih poznan-
stev in prijateljstvu pa je 
največ pripomogel piknik 
v Kokarj ih. Gostje so sem 
prišli po navdušenem obi-
sku na Golteh. Tudi vre-
me je pri.spevalo svoje, da 
je bilo razpoloženje na vi-
šku. Že dopoldne je na 
vrhu Medvednjaka odme-
vala pesem in »e vilo ko-
lo . . . višek razpoloženja 
pa je bil dosežen popoldne 

na pikniku v Kokarj ih. 
Taborniki, vojska in Ho-
tel Celeia ter še mnogi 
drugi, so poskrbeli za to, 
da so se gostje počutili 
kar najbol j sproščeno in 
domače. Na ražnju so se 
vrteli odo j ki, ix)d koša-
tima smrekama pa je bil 
nastavljen sod cvička in 
vsakdo si ga je lahko po 
mili volji privoščil. Nič 
kolikokrat se je po pro-
stranem prostoru tabora 
vilo kolo, kolo v katerem 
.So plesali tisti, ká ga ob-
vladajo, pa tudi taki ple-
salci So biii, ki se jirn je 
korak kar precej m e š a l . . . 
Nič zato, važno je bilo so-
delovati, prispevati, plesa-
ti. Vse je plesalo,, vsi so 
prepevali, dobre volje ni 
manjkalo. Ob mizah pa so 
mnogi, predvsem starejši, 
obujali spomme na minu-
le dni, pripovedovali so 
dogodke ne tako davne 
preteklosti, dogodke, ki so 
osnova prijateljstvu in 
bratstvu med našimi na-
rodi. 

Vse Celje je živelo za 
svoje goste- in tako kot 
sprejem, ali pa še bolj, je 
bil veličasten odhod Kara-
vane. Polna postaja ljudi, 
objemi in solze in maha-
nje rok še dolgo potem, 
ko je vlak že odpeljal s 
postaje. Nasvidenje, prija-
telji! 

VESELJE 
NA ŠMOHORJU 
Gostje iz karavane brat-

stva in pri jatel js tva v la-
ški občini so bili večji del 
in pobratene občine Tr-
steruk. Uradno delegaci, 
jo je vodil^ predsednik tr-
steniške skupščine Peter 
Stančič, kx je bil s svoji-
mi sodelavci gost občinske 
skupščine in občinskih po-
litičnih organizacij. Ostali 
udeleženci karavane so 
bili v gosteh pri nekdahjih 
izseljeniških družinah in 
se v takšnem prijatelj-
skem krogu gotovo niso 
počutili slabo, kajti prija-
teljstvo skovano v trplje-
n ju nikoli ne ugasne. 

V vseh štirih dneh biva-
n ja v Laškem je bilo tudi 
precej skuprbh snidenj. 
Tako so v sredo bili gost-
je iz Srbi je na obisku v 
pivovarni, zvečer pa so se 
udeležili proslave dneva 
izseljencev, ko je pevski 
zbor iz Laškega pripravil 
celovečerni kcmcert. V pe-
tek so člani občinske dele-
gacije imeli razgovore s 
predstavniki občine Laško, 
političnih organizacij in 
delovnih kolektivov. Tema 

je bila jasna: nadal jnje 
poglabljanje stikov sode-
lovanja. 

Najbol j sproščeni in do-
bre volje so bili gostje in 
gostitelji na šmohor ju , 
k jer so na pikniku pekli 
čevapčiče, jih zalivali s 
pivom in »cvičkom«, a ko 
jih je v dom na Šmohorju 
pregnal dež, se je družbi 
priključila še skupina lov-
cev in potlej ni manjkalo 
pesmi, šal in smeha. Tudi 
neizogibna »mi se imamo 
radi« je bila vmes in tudi 
kola ni manjkalo. 

Tako veselo je bilo na 
Šmohorju, da so goste 
komaj spravili nazaj v do-
lino, k jer je bil v »Hu-
mu« tovariški večer, l e t a 
pa zaradi velikega števila 
povabljenih spet nekoliko 
bolj uraden. 

Petkovo dopoldne so va-
bili v goste še v kolektivu 
»Volne«. Čas je kar pre-
hitro mineval in gostje so 
se poslovili na železniški 
postaj i od mnogih novih 
prijateljev. To je bil tudi 
namen in cilj karavane. 

J. Kr. 

Na pikniku na šmohorju je bilo zares veselo . • , 

KARAVANA 
NA DOBOJU 

vtisi , ki so jih iz Šent-
ju r j a ponesli udeleženci 
Karavane bratstva in pri-
jateljstva, so po oceni 
vseh nepozabni. Navduše 
ni nad znanim šentjur-
skim gostoljubjem so se 
le težko poslovili in mno 
ge povabili: »Tudi vi nas 
kmalu obiščite.« 

Šentjurčani so gostili po-
leg udeležencev karavane 
še uradno delegacijo Užič-
ke Požege, mesta, s ka-
terim je Šent jur sklenil 
prijateljstvo. 

Drage goste iz Srbije 
so v Šent jur ju sprejeli 
pred zgradbo občinske 
skupščine, k je r jih je po-
zdravil VINKO JAGODIC, 
sekretar OK ZKS Šentjur, 
otroci pa so jim zapeli. 
Kmalu zatem so večino od-
peljali v Rogaško Slatino, 
k jer so gostje tudi preno 
čevali. 

Naslednji dan so si ogle-
dali Alpos, LIP Bohor, 

TOLO in Kmetijski koin-i 
binat. Po ogledu delovnih | 
organizacij so se odprai 
vili na Dobje, k jer so sel 
pogovarjali s predstavniki! 
krajevnega življenja, podo-i 
ben razgovor pa so imeli f 
tudi na Planini, in siceij 
v novi osnovni šoli. Mar 
nifestativno srečanje ne-
kdanjih izseljencev, njiho( 
vih gostiteljev ter pred' 
stavnikov družbeno poli-
tičnega življenja Šentjurja 
in Užičke Požege je biloj 
zvečer v kmetijski šoli. 

Drugi dan so popeljali 
Šentjurčani svoje goste i 
Muzej revolucije. Stari pi 
sker in pozneje še na Gol 
te, od tod pa v Velenje. 

Izbira programa za tret 
ji dan je bila prepuščena 
gostom. Mnogi so želel; 
olDiskati Maribor, kar sc 
jim šent jurčani takoj omo-
gočili. Slovo v petek je 
bilo težko, objemi in po 
zdravi pa polni resnične-
ga pri jatel jstva 

Končno se je tudi Bojan Volk lahko malo nasmehni) 
dolgotrajne priprave so se pokazale kot učinkovite.-
zelo angažiran pa .je bil Igor Ponikvar, predsednik Mf'' 
občinskega sindikata delavcev družbenih dejavnost 
Celje. 

OBČINSKA KONFERENCA SZDL CELJE SE JAVNi 
ZAHVALJUJE VSEM ŠTEVILNIM DELOVNIM KOLEKTI 
VOM, ORGANIZACIJAM IN DRUŠTVOM PRAV TAK( 
PA TUDI VSEM ŠTEVILNIM OBČANOM, ZA VELIČ/ 
STEN SPREJEM NAŠIH DRAGIH GOSTOV IZ SRBlJE 
GOSTOLJUBJE, KI SO GA BILI DELEŽNI, POZOP 
NOST, KI STE JIM JO IZKAZOVALI, JE ODRAZ NAŠU 
ISKRENIH ČUSTEV DO BRATSKIH JUGOSLOVANSKI' 
NARODOV. LETOŠNJA KARAVANA JE BILA VELIČ^ 
STEN IN SPONTAN ODRAZ RAZPOLOŽENJA NAŠU 
DELOVNIH LJUDI, KI NIKOLI NE BODO DOVOLll-
DA BI KDORKOLI POSKUŠAL SKALITI TQ, KAR 
BILO V KRVI ROJENO. , 
VSEM, KI SO KAKORKOLI SODELOVALI IN PRISP 
VALI K USPEHU TE NAJVEČJE LETOŠNJE POLITIČN 
MANIFESTACIJE V JUGOSLAVIJI, NAJLEPŠA HVAL^ 

OBČINSKA KONFERENC-
SZDL CELJ 



št i r idnevno srečanje med 
brati iz srbske občine 
Kosjerič in udeleženci Ka 
ravane bratstva ter obča 
ni v Slovenskih Konjicah, 
je izzvenelo v nem nI j ivo 
vez, ki se je stkala med 
vojno, njene niti pa so iz 
leta v leto močnejše. 

Posebne pozornosti so 
bili deležni udeleženci Ka 
ravane prijateljstva, ki so 
prišli na obisk k starim 
pri ja tel jem v Slovenske 
Konjice. Prišlo je osem 
udeležencev, starši, sino-
vi, vnuki. Sprejeli sta jih 
dve družini. Svojo največ 
jo pri jatelj ico, je sprejela 
Antonija Grušovnik, 86-let 
na Konjičanka, ki je bila 
21. julija 1941. leta izselje-

na. Prišla je v Kruševac 
kjer jo je sprejel zakon 
ski par Popovičevih. Med 
njimi se je skovalo trdno 
prijateljstvo. 

Pri Jelenkovih v Sloven 
skih Konjicah so pod .svo 
jo gostoljubno streho vzeli 
šest prijateljev Iz Srbije 
Jelenkova je kot otrok 
med njimi preživela vojna 
leta. Družina Stankoviče 
vih je sprejela pet.člansko 
družino, ki ni imela stre 
he nad glavo. 

Minilo je srečanje, prete-
klost so preživeli lepi dne-
v i . . . Nič ni tonilo v pn-
:^abo. ker se globie za-
sidrala v srcu, ker so ko-
renine pognale pred tri 
desetimi leti. 

Gostje iz Kruševca so si z zanimanjem ogledovali rim-
sko nekropolo v Šempetru. 

Prišli so, da bi bili ve-
seli, da bi se spomnili in 
hkrati pozabili na hude 
d n i . . . 

Dvanajst jih je pr iš lo v 
šmarsko občino, dvanajst 
srbskih prijateljev, ljudi iz 
Arilja, bratske srbske ob 
čine, vedrih, dobrih in ve-
selih ljudi. Sprejeli so jih, 
kamor koli so prišli, s sti 
skom rok, s pozdravom, 
z nasmehom in opozori-
lom: »Pridite še in ne po-
zabite.« 

Marsikje so bili v tistih 
treh dneh, tu in tam so se 

vo rojs tno hišo v Kumrov 
cu. Bili so na Golteh, v 
Bistrici ob Sotli jih je 
sprejel trden in ponosen 
domačdn, napreden kmet 
in j im pokazal, kako go-
spodari, ka j je že naredil 
in ka j še bo. Na njihovih 
licih sem bral kot iz od-
prte knjige priznanje člo-
vekovemu delu, napreza-
nju, sposobnosti in iznajd-
ljivosti. Rogaška Slatina 
j!m je izvabila navduše-
nje, vtis je bil globok. 
Atomske toplice pa so bile 
kakor oaza v njihovem po-
^navam'u našega sveta. 

Veno Satler, predsednik žalskih sindikatov je kar prid-
no pomagal tolmačiti zanimivosti iz šempetrskega 
Aera . . . 

čuvlili, spröjeiiiali vase vue, 
kar je bilo dobrega. Tudi 
na Kozjanskem so bili in 
se pred spomenikom v 
Kozjem nemo poklonili 
padlim za svobodo. Sko-
fa j brez besed, s spošto-
vanjem in neprisiljenim 
í^animanjem so vstopali, 
počasi in svečano, v Tito-

Mnoàica ljudi, kopalcev, 
bolnikov, vsakršnih gostov, 
jih je sprejela prisrčno, 
zvedavo, po pozdravnem 
govoru pa se je zaslišalo 
ploskanje in pozdravljanje. 
Prenekateri med njimi se 
je začudil vrsti novih hiš. 
obnovljenim domovom, na 
novo u t r jen im potem. 

V Podčetrtku, v Atomskih toplicah, je goste iz Srbije 
pozdravil Franci Renir in jim zaželel dobrodošlico. Iz 
toplic so gostje odšli v Podčetrtek, kjer so si ogledali 
šolo in novo naselje, kjer so jim domačini pripravili 
kratko zakusko 

S Karavano oratstva in 
pri jateljstva je prispelo v 
žalsko občino na obisk 
preko trideset članov ura-
dne delegacije in nekda-
nj ih gostiteljev naš.ih iz-
seljencev z območja ob-
čine Kruševac. 

V okviru obsežnega in 
bogatega programa so dra 
gim gostom pokazali na j 
zanimivejše kul turno zgo 
dovinske spomenike, med 
katerimi je ogled rimske 
nekropole v Šempetru go-
ste še posebej navdušil 
Gostje pa so si ogledali 
tudi številne delovne or-

'ganizacije še zlasti prisrč-
no pa so bili sprejeti v 

Aero, na Polzeli, še pose-
bej pa y Preboldu. 

Zadnjega dne 
obiska so gostje imeli v 
klubu družbeno političnih 
organizacij uradne razgo-
vore, na katerih so jih 
predstavniki sKupščine in 
družbeno političnih orga-
nizacij seznanili z najpo-
membnejšimi dosežka v 
občini v minulih letih. 
Gostje so se s številnimi 
vprašanji še zanimali za 
posamezne podrobnosti. 
Ugotovili so, da bodo v 
bodoče navezali še tesnej-
še stike med obema obči-
nama, sa j za to obstoje 
obojestranski interesi. 

Direktor Topra Marko Jezernik je pripovedoval gostom 
o uspehih üi dosežkih tega prizadevnega kolektiva. 

^ ^^^^ 
Na pikniku na š m o h o r j u sta predsednik občine 

Trstenik Petar Stančič in predsednik občine Laško 
Miha Prosen zabijala drug drugemu gole. Iz strateško-
taktičnih razlogov se ni nihče vdinjal za sodnika, kajti 
z župani ni dobro češenj zobati 

Ko jüi je potlej pregnal dež, ko so »nešportni« ude-
leženci zasedli dolgo omizje, sta župana sedla z nekaj 
sodelavci za mizo pri peči. Iz zdravstvenih razlogov 
seveda, kar pa »deiovna množica« ni prav razumela in 
smatrala izolacijo za potrditev ustaljene prakse. Za 
kazen so j ima naložili, da morata izvesti pevsld nastop. 
To sta župana tudi storila, toda Peter Hrastel j je bil 
razočaran in to glasno povedal: 

— No, kar dobro s ta pela. Toda mislil sean, da bo-
sta zapela tisto — ću. ćeš, će, obećamo sve... — 

Sledil je krohot, da se je »bajta« majala. 

Predsednik občine Trstenik Pero Stančič in predsednik 
laške občine Miha Prosen na železniški postaji • 
Laškem ob prihodu vlaka. 

Profesor Jože Marolt je imel v Muzeju zveste poslušal-
ce, ki so se zanimali za mnoge podrobnosti iz naših 
slavnih preteklih d n i . . . 

V k n j i ^ »SLOVENSKI IZSELJENCI V SRBIЛ«, ki 
jo je napisal Fran Roš je objavljen tudi zapis danes že 
pokojnega Pedorja Gradišnika starejšega o prihodu 
naših i2Beljencev v Srbijo. Objavljamo insert iz tega 
zanimivega pisanja: 

Bila je že trda noč, ko smo prispeli v Gučo, -
Na prostranem trgu je bila zbrana množica ljudi. 

Ko so se jim približali naši vozovi, je bilo slišati ka-
kor гг enega grla veselo vzklikanje: »Slovenci! Sloven-
ci! živsli, braćo Slovenci!« 

Vse se je gnetlo okrog naših vozov, nešteto rok nam 
je mahalo v pozdrav, pomagali so nam stopati z vozov. 
Mladi in stari, moški in ženske so nas objemali, nam 
stiskali roke in nas poljubljali... »Samo da ste došli! 
Sada ste naši!« so vzklikali in videl sem solze v nji-
hovih očeh... Iri ponovno klicanje »Slovenci! Sloven-
ci!« in vmes veseli zvoki tamburašev ... 

Pričelo se je razvrščanje, člani »odbora za izbeglice« 
so določali, pri kom bodo došleci prebivali. Dr, Mak, 
jaz in Fedor smo stali ob svojih kovčkih, in se pogovar-
jali z Ijtidmi okrog nas, ki so hoteli vedeti^ kako so г 
nami ravnali »ovi prokleti Švabi«. Tedaj me je nekdo 
poklical: »Kje je magister Gradišnik?« Bil je Tone Ko-
ren, ki je zbiral pevce. Takrat pa zaslišim še nekoga, 
ki je za mojim hrbtom vprašal: »Ko je magister?« Ko-
ren je pokazal name. 

»I ja sam magister... apotekarski pukovnik u pen-
ziji,« mi je dejal visok, širokopleč moški, ki je stopil 
k meni in mi krepko stisnil roko. Nato se je obrnil 
in pokazal na smehljajočega se mlajšega moškega: »I 
ovaj je magister .. moj nečak Jovanovič... apotekar 
u Guči. Sada smo trojica ... Tres faciunt collegium . . . 
Vi čete biti naš gost! Ste li sami?« 

Ko sem pokazat TUJ svojega sina in na prijatelja dr. 
Maka, mu je zažarel obraz. Objel nas je vse tri in ves 
srečen zaklical: »Izvrsno! Baš za trojicu ima mesta kod 
nas!« 

Kot že nmogokrat doslej so se tudi tokrat izkazali pri-
padniki celjske garnizije. Neumorno so vojaki, ure in 
ure vztrajno vrteli raženj, pod budnim očesom »moj-
stra«, ki je merkal, da se kaj ne prismodi. Reči je 
treba, da so mladi fantje svojo nalogo več kot dobro 
opravi l i . . . 

Ob sodelovanju kolegov: Jureta Krašovca, Milana Seni-
čarja, Zdenke Stoparjeve in Milenka Straška je stran 
pripravu BERNI STRMCNIK 



mini reportaža 

ČIRULE, CAROLE, ČA, ČA, ČA... 

Sončno vreme je v preteklem ted-
nu privabilo na »ptičjo svadbo«, kjer 
so svatovali cicibančki iz Otoka, nji-
hove mamice in dedki pa so bili firb-
ci, ki so se pasli tam okoli. Ptičke so 
svatbo priredile na Gričku, prijetnem 
prostročku nad Savinjo. Za pomoč so 
zaprosile Društvo prijateljev viladiiie, 
ki je v njihovem imenu sklicalo naj-
mlajše na svatbo. Da bi se otroci ptič-
kom oddolžili, so jim kot svatovsko 
darilo pripravili spored. Ta pa ni bil 
od muh! Kaže, da so naši mali z po-
pevkami zelo. na tekočem, ker smo 
lahko slišali Ljubljanski zvon, bira, 
bom, him, bom. Pa zaplesali so tudi 
in ni jih motilo, če se je med njimi 
zavrtela še muca. Saj je bila živalska 
svatba, mar ne? Eden pevcev v zadnji 
vrsti jo je prijel za rep in že se je 
nemarno vanj vtaknil njegov sosed 
»Bom ze tovarišici povedal, da vle-
češ mačko«. Slišalo se je le »šicn« m 
?nuca. Bini bom, him bom! 

Vse . težje je bilo misliti na pesmi 

in plese, vse pogosteje so se očke ob-
račale k gozdu. Kaj so le pripravile 
ptičke, kje so za nas pustile darila? 
y.se to se je motalo po malih glavicah 
in vedno bolj nestrpni so postajali, 
še mimo malinovca so zdivjali, ki je 
čakal pripravljen nanje. To je bilo 
Iskanje in tekanja. V grm po ротмгач-
čo, v drugega po napolitanko, v tret-
jega po žvečilni gumi. Pa vse pokaiat 
mamici, pa spet nazaj, če bo se kaj 
ostalo. Da kateri ne bo našel poti k 
mamici in ho zato sledil jok, so tova-
rišice že vedele. Skupno so poiskale 
varstvo in spet je posijalo sonce. Utru-
jeni so se otroci spravili k loncu mali-
novca, ki je vsem neznansko teknil. 
Po rokah so Marjance, Matejke, Ro-
ki, Bojančki vrteli pomaranče, ki áo 
jih zanje pustile v grmovju ptičke v 
zahvalo za krmljenje pozimi. In v ved-
nost vsem, ki so zelo uspelo pripra-
vili njihovo svatbo, da ne oi prihod-
nje leto pozabili na nje. 

ZDENKA STOP.iR 

Ko je na travniku, ob robu 
gozda, da Raški planini, za-
gledal ta izreden izdelek na-
rave, nista bila velikana sa-
ma. Poleg njiju sta zrasla še 
dva jurčka. ' Torej četverčki. 
Na ogled pa je prinesel le 
dva, ki sta skupaj tehtala en 
kilogram. 

»Rad nabiram gobe,« je 
dejal Zvonko Kupec, doma iz 
Latkove vasi pri Preboldu, 
sicer pa član kolektiva celj-
skega Izletnika, in nadaljeval: 

»Nabiranje gob- je moj ko-
njiček. Ze od mladih nog me 
vleče v gozd. Tu se človek 

spočije in navžije marsikaj le-
pega . . .« -mb 

POVABILI 
SO JO 

V TOVARNO 
v prvomajski številki na-

šega tednika smo rubriko 
»Obrazi« posvetili ANI CO-
CEJ, upokojenki tovarne 
EMO Celje. Pred vojno je bi-
la med delavskimi zaupniki. 

Tedaj je v razgovoru Ana 
Cocej potožila, da se človek, 
ki je v pokoju, večkrat po-
čuti osamljenega, in je pove-
dala, da je bila zadnjič v to-
varni EMO leta 1964. Znova 
bi jo želela videti. 

Te vrstice so prebrali tudi 
v EMO. 

Pozneje nam je FRANČEK 
KNAFELC povedal, da so 
Cocejovo takoj povabili v to-
varno. 

Radostna nad pozornostjo 
si je ogledala vse obrale, v 
katerih se je v teh osmih letih 
mnogo spremenilo. Ko so ji 
izročili šopek rož, se m mog-
la obraniti solza. Bila je 
srečna. 

Vsekakor lepo dejanje to-
varne EMO, katere vodstvo 
je pokazalo, da še vedno mi-
sli na Ijiidi, ki so leta in leta 
delali in prispevali k razvoju 
tovarne. ms 

mali intervju 

Kmalu bo minilo šolsko le-
to m vsak bo po svoje kolo-
vratu in zapravljal prosti 
čas. Nekateri bodo odšli r..a 
počitnice, drugi bodo ostali 
doma. , 

Kam na počitnice. 
Na to vprašanje so učenci 

iz Šoštanja odgovarjali tako-
le: 

MAJNA BERICNIK. 8. a: 
Šla bom v Slovensko Bistrico 
k prijateljici, ki sva se spoz-
nali po pismih. 

ZDRAVKO BOCOVNIK, 8. 
a: Kam naj grem? Doma 
imamo kmetijo! 

MAJA SLAVIC, 6. b: S ko-
lonijo bom odšla na morje, 
zatem pa še s starši v Por-
torož 

KARLI ŽIROVNIK, 8. a; 
Prvi mesec bom v službi, ves 
naslednji pa zapravljal de-
nar v Kopru. 

LJUBICA DONKO, 8. a: 
Najprej bom šla s starši na 
morje, za preostali čas še 
ne vem. 

DARKO NAPOTNIK, 8. a: 
V službo, kaj pa mi preosta-
ne drugega. 

ERNA PRISLAN, 8. a: 
Po vsej verjetnosti k teti v 
Ljubljano. 

MIRAN MLINAR, 6. b: 
Malo bom kolesaril, nato 
pa na morje. 
a: Vse počitnice bom v služ-
bi v rudniku, 
bi na rudniku. 

IGOR NARAKS, 8. b: Če 
se bo dalo, bom za nekaj ča-
sa odpotoval v Anglijo, šel 
bom tudi v planine in na 
morje, 

DARJA LESNJAK, 8 b: Za 
deset dni grem na morje. 

VESNA ZAGER, 7. b: Ne-
kaj časa bom v Vojniku, si-
cer pa Г.&. bazenu, 

B. MLINAR 

H O T E L P A K A Z A 
S L O V E S S L O V E N -

S K E K U H I N J E 
Kulinarični teden • v celj-

skem turističnem območju so 
minulo soboto zaokrožili v 
hotelu »Paka« v Velenju. Ta 
vzorni kolektiv, ki ie ^e na 
razstavi v Celju po::el lovo-
rike, je zableščal tudi na za-
ključnem kulinaričnem veče-
ru. Miza na sredini restavra-
cijskega prostora je vablje-
nim gostom nudila bogato 
pašo za oči in sladokusni tek. 
Okoli trideset jedi se je že 
estetskemu videeu uspešno 
kosalo s čudovitimi šopi sve-
žih vrtnic. In od prve do zad-
nje so bile s se2!nama tipične 
slovenske kuhinje. Profesor 
Zoran Vudler ni povedal niti 
besedice odveč, ko je dal 
duška svojemu navdušenju 
nad znanjem in spretnostjo 
gostinskih delavcev »Pake«, 
ki so ta večer pokazali, da 
slovenska kuhinja ni niti ma-
lo revna in skromna. Z njim 
so delili mnenje vsi navzoči, 
ko je velenjskemu večeru pri-
pisal vseh sto možnih točk in 
kristalno vazo v trajno last. 

Kot se sklada z vsebino mi-
ze, je šaleški oktet ubrano 
pel slovenske narodne. J.K. 

P O D E L I T E V Z N A Č K 
Krajevna organizacija Rde-

čê â križa v Šempetru je 
pripravila minulo soboto za 
krvodajalce proslavo ter po-
delitev značk in diplom. 
paj so podelili 48 značk za 
5, 10, 15 in 25-kratni cdvzem 
ter štiri diplome, ki so jih 
prejeli: Ivan Matko, Raj-
mund Horvat, Stanko Klanč-
nik in Anton Gros. Po kon-
čam proslavi je bil.i majh-
na zakuska. 

T E K M O V A N J E 
G A S I L C E V 

Conskega tekmovanja mla-
dinskih in pionirskih gasil-
skih desetin, ki je bilo v 
Žalcu, se je udeležilo kar 
52 desetin iz mozii;^ke, ve-
lenjske in žalske občine. Pri 
mladincih je zmagala dese-
tina Gaberk pred Levcem in 
Rečico ob Savinji iid. V 
skupini A pionirjev pa so 
bili najboljši žalčani pred 
Preboldčani in desetino iz 
Bevč. V B skupini je zmaga-
la desetina iz Gornjega Gra-
da, pred Šempetrom, Nazar-
jem. itd. 

Š O L A S P R E M I N J A 
P O D O B O 

štir je oddelki osnovne šo-
le Žalec v Gotovljah so kon-
čali s poukom že prvega ju-
nija. V počastitev trideset-
letnice pionirske organizacije, 
osemdesetega rojstnega dne 
tovariša Tita in zato, ker je 
gradbeno podjetje »Gradnja« 
iz Žalca že začelo z obnovo 
šolske zgradbe so učenci pri-
pravili daljši kulturni pro-
gram. Poleg dru.gih točk so 
uprizorili igrico Kristine 
Brenkove »Mačeha in pa-
storka«. Nastopili so dvak-
rat. Gledalci so bili s prire-
ditvijo zadovoljni. 

Na šoli pa so se že začela 
obsežna gradbena dela. V 
pičlih treh mesecih bo prenov-
ljena fasada, vgrajena bodo 
nova okna in vrata, sanitari-
je, nova bosta jedilnica in 
kuhinja, nova bodo tla, pa 
tudi vodovodna in električna 
instalacija bosta urejeni. Vsa 
dela so v polnem zamahu, 
glavni delovodja, tovariš 
Kramar, je s pomislekom de-
jal, da bodo prenovljeni pro-
stori- nared že pred prvim 
septembrom. Upam, da na-
poved ni vremenskega zna-
čaja, marveč je obljuba iz-
kušenega delovodje. Občinski 
odbor za obnovo šol pa se 
bo zavzel, da bo obnovljeno 
tudi učiteljevo stanovanje. 

C E S T N I 
P R O B L E M I 

Občani navadno vidijo le 
cesto, ki jim je pred nosom, 
po kateri hodijo, se vozijo in 
z/ečine tudi na njej izlivajo 
svojo slabo voljo. Vsakemu 
je najbližja cesta najvažnejša. 
Ko pa je narejen spisek teh 
cest, spoznamo, da je ibčina 

.:avita v pajčevjno situr , 
brezizhodnega položaj'!. 

Posebna komisija pri svçk 
za urbanizem, komunalo ^ j 
stanovanjske zadev-î pri .skuj j 
šcini obćme Laško je коц ^ 
ia kategorizacijo iokiilnil. ^ 
v laški občini. M;)/ie ло kat « 
gonzirali le ceste 4. reda, ( j 
rej tiste zunaj seznama repij ^ 
liških cest, ki si jih lasti , j 
publiški cestni sklad, prec( 
manj kot si jih ;a.s|i. o<i 
bi zanje. 

Lokalne ce.ste so razporsij 
h v tri podskupine. Skupi-
A tvorijo ceste, ki so inočj 
obremenjene in po raterih. 
poteka avtobusni promet, i 
kih cesi j v občmi 14 kil | 
metrov in 600 metrov. Sku| : 
no B sestavljajo ceste, ki p | 
vezujejo več naselij, posaiiK . 
na območja in so.-;ednje otj ¡ 
ne. Takih cest je 7.'> kilotn 
rov in 600 metrov. C skupij 
pa so vse ostale, manj p 
membne ceste. Teh je sevei 
največ in nanesejo v skuj 
dolžini 223 kilometrov. Зк 
paj je na seznamu katego 
ziranih ce.st nad 300 kilom 
rov. 

Seznam seveda še ni k( 
čan. V občini je še 114 ce 
ki niso kate.gorizirane, tai 
imenovane vaške ceste, cei 
do posameznih malih nass 
in domačij. 

Od vseh kate-^orizirai! 
cest je le nekaj kilometr 
takih, ki jih pokriva asfalti 
prevleka, in sicer cesta I 
ško—Spodnja Rečica in i 
deče—Jagnjenica. 

Za primerjavo. Luški olj 
na ima na skrbi tX)'iko ce 
da bi speljane dru.ga za cl¡ 
go segle od Laškega do B< 
grada. 

T R I M T U D I 

V P O D Č E T R T K U 
v okviru TRIM akcije 

značko Srebrni čeveljček 
bil v Podčetrtku imenoma 
poseben odbor, čigar pn 
sednik je Eia Pocloj.stevsí 
Odbor je pred dnevi orgs 
ziral prvo akcijo za znači 
zdeležilo pa se je oki)li d^ 
set vaščanov, mladincev j 
tudi starejših. Na vrhu R4 
nice, hriba v bližini trga Pa 
četrtek, so imeli malico, p 
tem pa so se vrnili nazaj 
dolino. 

Odbor pripravlja /e no' 
akcijo, ki bo čez stirinaj 
dni. Odšli jodo po poteh r 
ših partizanskih obveščen 
cev. Z njimi bodo tudi nei 
teri borci in takratni o^' 
ščevalci. 

Kot zaključek akcije : 
pripravljajo v Podčetrtku ' 
ризп na Triglav, ki naj bi 1 
po predvidevanju konec í 
gusta, šli bi čez Vršič v Trf 
to, od tam pa na Trigii 
Stroške bodo nosili udeleže 
ci pohoda sami. Celotna î 
cija za Srebni čeveljček 
potekala pod pokrovitelj 
vom TV Partizan Podčetrtf 

V vsak dom 
NOVI 

TEDNIK 



STARI P R O B L E M I 
î-govina v Bistrici ob Sot-
vodovod, mesnica odnos-

' preskrba z mesom, od-
Qfinina zaradi izselitve med 
ijno, kLo je bilo celo Ob-
jflje izseljeno, vse to so že 
jjga leta problemi, s ka-
ĵiiii se soočajo dan za 

^in Bistričani. 
j^redno slaba preskrba v 
^iriški trgovini bo najbrž 
jjjalu rešena. Vsaj tako ob-
ubljajo v trgovskein pod-
aju Jelša v Šmarju. Rešiti 
J nameravajo tudi vpraša-
jg preskrbe z mesom, če-
^v je kmetijski kombinat 
^ec obljubil, da bo pre-
p-boval Bistrico 3! mesom, 
jtudi ne bi bilo rentabilno, 
j obljube seveda ni bilo 
jč in Bistričani hodijo po 

v bližnji Kinnrovec, 
Ijlcaj pa hodijo tudi po 
jugo blago, ki ga doma ne 
doe. 
posebno poglavje bistriških 
5Žav je vodovod, ki je bil 
grajen pred leti in še to le 
g potrebe trga. Danes, ko 
( nanj priključeno veliko 
fč priključkov, kot pa lah-
0 zdrži zajetje, vode seve-
ra primanjkuje in se največ-
lat zgodi, da so ludi usta-
love kot zdravstveni dom, 
ijstinski obrati in podobno 
(rez vode. Bistričani so moč-
io računali na dolgo obljub-
jeno vodo izpod Fužin, Za-
»di sporov, ki so znani, z 
»bčino Šentjur, je vsa zade-
ra padla v vodo. Tako ved-
и znova naletimo na vpra 
eije občanov, čemu prekla-
jije med občinskimi uprava-
U, ko pa vendar trpi , ob-

V P I S N A V E K Š 
Oddelek višje ekonomiko 

»mercialne šole v Celju bo 
ez nekaj dni, ko bodo kon-
sii zrelostni izpiti na sred 
Ijih šolah, spet začel vpiso-
ati nove študente. Na šoli 

io povedali, da bodo tiidi le-
os vpisali okrog ^ študen-
ov. Vodstvo šole si priza-
eva. in vse kaže, da bodo 
Tizadevanja uspešna, da bi 
neli v prihodnjem šolskem 
Hu v Celju dva oddelka viš-
e ekonomsko komerci sole 
• prvi in drugi letnik. Na 
' način bo ta višja šola še 

dostopna mnogim učen-
^ s celjskega območja. 

D V A J S E T LET 
U S P E Š N E G A D E L A 
To leto praznuje dvajser let 
Osnega in po.nembnega 
«ižbenega dela jrganizacija 
I'sza rezerniih vojaških sta-

ki je dolga leta uspeš-
0 delovala v okviru Zveze 
"̂ fcev, nato pa se' je osa-
mosvojila. V okviru številnih 
"^•ovanj, ki bodo širom 

območja, pa priprav-
il-občinski odbor Zveze re-
f̂ vnih vojaških starešin v 

ob sodelovanju z Do-
^ JNA, družabni večer, ki 
^posvečen med drugim t-jdi 
^^novanju tega jubileja, 

je namenjen tako ak-
kakor tudi rezervnim 

l^ešinam. Družabni večer 
„̂ î® soboto v Domu JLa in 
^^"^ki odbor vas vabi, da 

udeležitev v kar največ-
^ številu. 

Šešče v Savinjski dolini 

Dan, ko bodo letošnji ob-
činski praznik občine Žalec 
proslavili na osrednji prosla-
vi v šeščah, se hitro pribli-
žuje. Vaščani, navajeni po-
prijeti za sleherno delo, ki je 
v korist kraja, hitijo, da bi 
pravočasno opravili vse, kar 
je še potrebno urediti. 

Že od nekdaj so bili va-
ščani v šeščah in Matkah, ki 
skupaj tvorita eno krajevno 
skupnost, izredno aktivni 
Veliko skupnih akcij je bilo 

v preteklosti, vse od gradnje 
prvega mostu preko Savinje, 
pa drugega in končno sedaj 
tretjega, pri katerem je so-
delovala tudi vojska. Nemalo 
je k vsem tem akcijam pri-
speval predsednik kraic-vne 
skupnosti Ivan Žagar, ki je 
znal organizirati vaščane za 
skupno delo, znal pa je pri-
tisniti tu na prave gumbe na 
občini, pa je tako kraj v ča-
su njegovega predsednikova-
nja hitro in lepo napredoval. 

Prvemu asfaltu od Rojskega 
križišča do šešč je ^iinalu sle-
dilo asfaltiranje tudi drugih 
cestnih odsekov. Tudi novo 
vodstvo krajevne skupnosti 
je izredno aktivno in zato re-
zultati seveda ne izostajajo. 
Ob pomoči Komunale iz Žal-
ca, posebno pa skupščine 
občine Žalec, se je asfaltni 
trak v kraju razpotegnil tudi 
na druge odseke, skupaj 
preko enega kilometra v sa-
mem kraju, za kar so občani 
prispevali okoli 15 milijonov 
starih dinarjev. Asfaltirajo 
pa še tudi druge, zelo po-
membne ceste, med njimi je 
prav gotovo najpomembnejša 
ta, ki vodi iz šešč proti Pre-
boldu, saj se po njej vsako-
dnevno vozi na delo veliko 
delavcev v Tekstilno t'')varno 
Prebold. 

Vse akcije v kraju, kjer bo 
osrednja proslava občinskega 
prazinika, so v polnem teku 
in kot vse kaže, bo za dan 
praznovanja vse narsd. Sešče 
bodo pričakale svoje goste v 
marsičem di'ugačnem, kot so 
bile doslej, vaščani pa bodo 
zadovoljni zrli na sadove 
skupno opravljenega dela. 

BERNARD CEPIN 
Skupina Matenčanov pri delu na trasi modernizirane ceste 
v Matkah. 

PETER HLASTEC -
PETDESETLETNIK 

Nič ni nenormalnega za 
človeka doživeti 50 let. Pa 
vendar — življenje jubi-
lanta ni bilo tako enostav-
no, da bi ga brez vzroka 
pogledali v preteklost. 

Od edinega moškega po-
tomca delovno prizade-vne 
in skromne slovenske dru-
žine, v kateri je domovala 
in domuje slovenska pe-
sem, je domoval tudi na-
rodnostni ponos. Okolje v 
času doraščanja našega ju-
bilanta ni bilo brez -vpliva 
nanj, saj je že leta 1936 
osnovana partijska celica 
v Ponikvi, kraju, kjer ju-
bilant še danes krmari ob-
činsko in krajevno politi-
ko. 

Drago je plačal svojo na-
cionalno zavednost in pri-
padnost revolucionarnemu 
delavskemu gibanju. Izda-
jalci so mu hoteli doka-
zati, kar je v resnici storil 
— bil je član odbora OF 
leta 1941 — sprejet v or-
ganizacijo SKO.J tega leta 
in že pozimi leta 1942 se-
kretar aktiva SKOJ. Le še 
dva člana tedanjega OF od-
bora sta danes-živa. Obe-
ma še mnogo zdravih in 
zadovoljnih let — to je 
Marica Rižner in naš ju-
bilant! 

Izdajalci in gestapo so 
napravili svoje, že 4. maja 
1942 prične okupator s tr-
njevo prevzgojo upornika, 
nato pot v Mathausen, na-
zaj v celjski »stari pisker«, 
mučenje do nezavesti, ob-
sodba na smrt in pomilo-
stitev v Mariboru ter dol-
ga delo-vnea prevzgoja v 
Dachau do konca junija 
1945. Takšna je bila pot 
med vojno revolucionarja-
jubilanta. 

Visoka zavest in priro-
jen odpor do nasilja in 

krivic nam ga obdržita za 
povojno socialistično gra-
ditev. Pričel je kot dela-
vec, šel na krajše marksi-
stično izobraževanje, po-
tem pa na vedno odgovor-
nejše družbene naloge, ki 
niso dajale materialnih 
privilegijev, vendar pa 
ogromno delovnih nalog in 

prizadevanj. Z njimi se je 
ubadal na (5kraju v Šmar-
ju pri Jelšah, kontrolni ko-
misiji, celjski okrajni za-
družni zvezi in končno po-
stane župan. 

Verjetno res ni .mogel 
zakrmariti bolj kapitalno 
nerazvitega območja v Slo-
veniji, kot je bilo takrat-
no območje šentjurske ob-
čine. Čeprav vseskozi vnet 
kmetijec, vendar pri 70% 
kmečkega prebivalstva z 
dokaj slabo in družbeno 
zaostajajočo kmečko go-
spodarsko strukturo v le-
tu 1955, res kaj posebnega 
ni mogel storiti. Nedvom-
no je bilo takratno in se-
danje največje bogastvo 
delovno in skromno ljud-
stvo, ki ga je preko 10 let 
volilo in spoštovalo kot ko-
munista in župana. 

Sam se je šolal iei ob 

njem so se šolali ljudje, 
tako v šolah kot v vsako-
dnevnih izkušnjah ter na-
porih za materialni in du-
hovni napredek. Ob njem 
in z njim se je došolala 
cela generacija, ki ob da-
našnjih ugodnejših gospo-
darskih osnovah bije boj 
za odločilen start za enako-
pravnejši položaj na gospo-
darskem, kadrovskem, in-
frastrukturnem, socialnem 
in drugih področjih, širša 
skupnost danes prizna ti-
sto slabost neenakomerne-
ga razvoja, katere jubilant 
z vsem trudom in znanjem 
v času svojega krmar jen j a 
občine v celjski regiji niti 
kasneje kot noslanec in 
direktor kmetijske delovne 
organizacije ni uspel do-
kazati. 

Ko danes krmari organi-
zacijo ZB NOV v občini, 
še vedno po svoji zdrav-
stveni zmogljivosti sodelu-
je in soustvarja na kmetij-
skem področju, v organih 
skupščine občine in orga-
nizacije Zveze komunistov 
mu lahko damo le skrom-
no priznanje za bogato, 
neutrudno in odgovorno 
delovanje pri izgradnji in 
razvoju socialistične samo-
nipravne družbe. Z mnogo 
ponosa lahko zre v svoje 
preteklo revolucionarno 
délo. 

Tovariši mu želimo še 
na mnoga leta v zdravju, 
osebni sreči in zadovolj-
st\ai ter da mu opravljene-
ga napornega in odgovor-
nega dela ne bi skušali 
razvrednotiti tisti, katerih 
naporov v svojem mnogo-
letnem delu ni čutil, niti 
ga danes vlagajo, pa ven-
dar sadove blagostanja bo-
gatejše uživajo. 

Vinko .I.\(H)D1Č 

KAM PO O S ^ N f SOLI? 
še nekaj dni in konec bo učenja. Za nekacere za ved 

no, drugi pa so šele na koncu začetka. Zlata doba se 
umika, še valeta, zadnji ples s sošolko, nekaj solz m od 
šli bodo na vse vetrove. Slovo bodo vzeli od osnovne šole, 
ki jim je dajala toplino v teh minulih osmih letih. Zdsj 
bo vsak po svoje zakorakal v svet. Nekateri bodo odšli na 
delo, precej se jih bo odločilo za učenje poklica, nekaj pa 
tudi naprej v šole, kjer jim bo še dolga leta zvonil zvonec, 
vendar nikoli več tako kot v osnovni šoli. 

Treba se je odločiti, za kovinarja, šiviljo, arheologa ali 
časnikarja. 

Tudi osnovnošolci »Bibe Röcka« v šoš':anju so pred 
dejstvom, da se približajo življenjskemu cilju in začrtajo 
nadaljnje korake. 

NADA VANOVŠEK — Sta-
nuje v Plešivcu pri šoštanju. 
V šolo se vozi z avtobusom 
6 km, pol ure pa mora peš. 
Izdelala bo z dobrim uspe-
hom. — »želim postati gos-
tinska delavka. Kaže pa, da 
mesta ne bom dobila. Zato se 
bom zaposlila v Gorenju in 
počakala sestro, da se bova 
skupaj odpravili na delo v 
Švico. Tam bom zaposlena v 
kuhinji.« 

I
MARKO VUČINA — Odlič-

njak vsa leta, doma v šo-
štanju. »šolanje bom nadalje-

i
val v velenjski gimnaziji. Do-
slej sem imel vedno najraje 
naravo in biologijo. Zato sem 
sklenil, da se po gimnazij-
skem delu posvetim zoologi-
ji. Morda bom pa tudi zobo-

I
zdravnik. Ker me oba pokli-
ca zelo veselita, bo odločitev 
bržčas težka.« 

ZDRAVKO BAČOVNIK — 
Doma v Belih vodah. Eno 
uro hodi peš, nato pa še 10 
km z avtobusom do šole. Iz-
delal bo s prav dobrim us-
pehom. — »Doma imamo kme-
tijo, zato oče hoče, da osta-
nem pri hiši in da se izšo-
lam za kmetijskega mehani-
ka, kar pa me sploh ne vese-
li. Rad bi bil kovinar, ker 
naša višinska kmetija ne obe-
ta veliko, razen tega nas je 
pri hiši več otrok in bi težko 
ostali vsi doma. Jaz bom 
kovinar!« 

C V E T K A CTOLAVŠEK — 

(Doma je v šoštanju, je od-
lična učenka. — »Ze v sed-
mem razredu, ko smo dobili 

Inov predmet — kemijo — 
sem se navdušila zanjo. Star-
ši na mojo odločitev ne vpli-

Ivajo. Jeseni bom odšla v Ru-
še, kjer bom obiskovala ke-
mijsko tehniško šolo. Če bom 

(uspela, se bom posvetila na-
daljnjemu študiju kemije.« 

VALENTIN GOLTNIK — 
V Šoštanj se vozi iz Gaberk. 
Razred bo izdelal z dobrim 
uspehom. — »Danes se za 
poklic pleskarja odloča malo 
fantov. Jaz pa sem se odlo-
čil prav za to delo. Me tudi 
močno veseli, že ko sem bil 
majhen, sem z navdušenjem 
opazoval, kako pleskarji spre-
tno vrtijo v roki čopič in se 
spenjajo po lestvi, šolal se 
bom v Mariboru v slikople-
skarski šoli.« 

Različni načrtfl. različna pota. Takšno jé tudi življenje, 
ki bo šele zdaj prav zajelo te in druge mlade ljudi. Da 
bi bili delavni in pošteni jutri in vse dni, pa naj bodo v 
tem ali drugem poklicu, na tem ali drugem študiju. 

B. MLINAR 



Obisk ¥ Dramijah 

ČEPRAV NiSO DEL KOZJANSKEGA, SE V TEJ LEPI SLOVENSKI VASI POČUTIJO, KOT DA SO. VERJETNO SE TEGA OBČUTKA NE BODO ZNEBILI ŠE 
DALJ ČASA. 

Pravijo, da je bii Franc Jožef eden redkih tujcev, k i so obiskali Dramlje. In še ta ni prišel 1891. leta 
zaradi turizma, ampak na vojaške manevre. 
Tuji, pa tudi domači tur ist i le redko zaidejo v Dramlje. Najprej zato, ker je težko preskakovati luknje 
na cesti, in drugič zato, ker tam ne bi vedeli kaj početi. Ni gostilne, ni dt)bro založene trgovine, m 
ničesar tistega, kar bi privlačevalo. Tja hodijo le t ist i , ki imajo v okolici vikende in seveda občinski 
socialni delavci na obisk k socialnim podpirancem. 

Tako sta enoglasno ugoto-
vila JOŽE PODRGAJS, 
predsednik krajevne skupno-
sti Drar . i je , in FRANC TRU-
PE J. ravnatelj in predsednik 
krajevne organizacije SZDL, 
sicer oba odbornika občinske 
skupščine Šentjur . 

Dramlje pravzaprav niso 
daleč od Šent jur ja in so zelo 
lep kraj . Okolica je čudovi-
ta. To so dokazali in potr-
dili številni »vikendaši«. Ne 
gre za to, da bi znova pisal 
o nemogoči cesti лИ o vseh 
tistih cestah v bližini Drá-
melj , ki so jih z veliki napo-
ri in požrtvovanjem poprav-
ljali občani, pa so jih sedaj 
in že prej razrili težki tovor-
njaki . Znova pisati o tem se 
več ne izplača, pesimistično 
pravijo prebivalci Drame)j. 

Ni dolgo tega, kar je bil v 
Dramljah precej »vroč« zbor 
občanov. Govorili so pred-
vsem o enem. o pr ikl jučku 
na hitro cesto, ki bi vodil iz 
Dramelj oziroma v Dramlje. 
S tem bi k ra j pridobil velike 
možnosti za razvoj kmečkega 
tranzitnega turizma, to pa 
pomeni dohodek, boljši živ-
l jenjski standard in razvoj. 

Dramelj cani se počutijo za-
postavljene v primeri z dru-
gimi kraji v šent jurski obči-
ni. 

»Poglejte, Ponikva je dobila 
novo trgovino, asfalt v sredi-
šču. Planina novo šolo, novo 
trgovino. Drugod .ie tudi ta-
ko. Le pri nas .se nič ne 
spreminja.« 

Tu in tam se čuje, da bi 
moralo biti v Dramljah deset 
občinskih praznikov v enem 
letu. da bi »prišli na zeleno 
vejo.« 

»Priključek nam veliko po-
meni. V n jem vidimo našo 
bodočnost. Končno smo zve-
deli, da priključek bo. Se 
bolj bi bili zadovoljni, če bi 
bil zgrajen v 1. faza, vendar 
bo šele v drugi. Danes de 

jansko ne moremo turistu, ki 
bi zašel sem, nuditi ničesar,« 
je dejal Franc Trupej . 

In res. Bilo je zgodnje so-
botno dopoldne. Z Dragom 
sva ugotovila, da lahko ' v 

Dramljah ponudijo turistu 
samo nekaj , kar v mestnih 
središčih tako manjka — od-
Mčen zrak in popoln mir, ki 
ga »moti« le mukanje krav, 
ščebetanje vrabcev in kikiri-
kanje petelinov. 

Nehote ima človek občutek, 
ko je v »središču« Dramelj, 
da se je tod okoli čas zausta-
vil. 

Nato to idilo za trenutek 
razbije tovornjak, ki se je 
zaustavil pred trgovino. Pri-
peljal ni veliko, ne za to, 
ker ne bi imeli, aH ker ne bi 
bilo potreb pri potrošnikih. 
Enostavno za to ne, ker si 
trgovina ne more ustvariti 

prevelike zaloge in izbire. Za-
to, ker n imajo dovolj pro-
stora. 

Jože Podrgajs: »Trgovina je 
enaka že dvajset let, med 
tem pa se je promet nekaj-

krat povečal. Veste, promet 
bi bil mnogo večji, če bi 
imeli boljšo trgovino. Tako 
kupna moč odhaja v druge 
kraje. Dramlje so partizan-
ski kra j . Res je, da po svoji 
legi več ne sodijo h Kozjan-
skemu, vendar ni tu pri nas 
nič drugače ampak še slab-
še. Imamo enake probleme 
kot drugod. Teži nas cesta, 
gostilna, drugi kraji se raz-
vijajo, mi pa . . . « 

In res je trgovina problem. 
Ne samo v Dramljah, ampak 
tudi na sejah občinske skup-
ščine. že dolgo časa. Nov 
lokal zahtevajo vsi, obljube 
padajo, težave nas ta ja jo za-

radi lastništva zgradbe, trgo-
vina pa ostaja enaka. Opro-
stite, zamenjan so star napis 
z novim. 

Prebivalstvo v Dramljah ni-
ti ne upada, niti se opazno ne 

povečuje. Precej ljudi hodi 
na delo zunaj domačega kra-
ja, veliko jih je odšlo v tu-
jino. Doma os ta ja jo bolj kot 
ne starejši l judje in tu je iz-

vor številnih socialnih pro-
blemov. To je morda edino, 
s čimer v obilici razpolaga 
krajevna skupnost. 

»Rešujemo jih, kakor ve-
mo in zaiamo. Od občine do-
bivajo podpore, pri skupno-
sti pa imamo posebno komi-
sijo, ki se ukvarja z ostare-
limi ljudmi. Precej je še v 
teh kraj ih problemov zaradi 
alkoholizma. Jasno, tudi to 
prispeva svoje za ponekod 
zelo žalostne razmere,« je po-

J. PODRG.\JS 

vedal predsednik krajevne 
skupnosti . 

Allj;oholizem, čeprav m go-
stilne. Da je ni, je resnično 
čudno, sa j od tod izvirajo 
odlična domača vina. Dia-
meljsko vino je priznano in 
cenjeno, pi ješ ga lahko po-
vsod, le tam ne, k je r dozo-
reva. 

Dramlje z zaselki predstav-
l ja jo približno 1.700 prebival-
cev. Na osnovni šoli je tre-
nutno 225 otrok. 

»Šola je kolikor toliko ure-
jena, čeprav ni nova,« je de-
jal ravnatelj. »To je popolna 
samostojna osemletka, živ-
l jenje r.a n je j je v redu, pro-
blemov s kadri nimamo, 
uspelo pa nam je zmanjkati 
tudi osip.« 

Veliko tega je bilo izvedeti 
o Dramljah. Tudi o slabih 

F. TRUPEJ 

avtobusnih zvezah s Šentjur-
jem in Celjem. In to ob tem, 
ko tako potrebuje jo dobre 
zveze. Po mars ika j je treba 
v središče občine ali v Celje. 
Da ne govorimo o kinemato. 
grafu, gledališču in drugem. 
Aktivni so tudi mladi. Nji-
hov predsednik je bil 25. ma-
ja na sprejemu pri tovarišu 
Titu. Drameljčanii so bili po-
nosni na to. 

Kar nekoliko škoda je bilo 
porušiti tišino, ko smo vžgali 
avtomobil, da bi se odpeljali 
iz Dramelj. Nekaj kratko-
hlačnikov nam je pomahalo v 
slovo. Na razriti cesti proti 
Šent jur ju smo srečali dva vo-
za, štiri krave, mopedista in 
dva avtomobila, verjetno 
lastnikov vikendov. 

Tekst: MILAN SENICAR 
Foto: DRAGO MEDVED 

Tovornjak, ljudje in krave pred žariščem problemov: staro trgovino 

Ob 60. obletnici smrti Antona Aškerca 

Minulo nedeljo je poteklo 60 let, odkar je v'Ljubljani 
umrl slovenski pesnik balad in romanc Anton Aškerc, ki je 
bil rojen v Globokem nad Rimskimi Toplicami, svojo mla-
dost pa je preživel na drugem očetovem domu v Senožetih, 
v strmini nad rimskimi termami. 

Obletnici njegove smrti se je s prisrčno slovesnostjo 
oddolžila osnovna šola v Rimskih Toplicah, ki nosi pesni-
kovo ime, 10. junij pa proslavlja vsako leto kot dan šole. 
Letos so spominsko svečanost združili še s podelitvijo bral-
nih značk vsem šolarjem, ki so letos zaslužili to priznanje 
na vseh treh osemletkah v občini. Bralna značka v laški 
občini nosi prav tako lik pesnika romanc in balad. Antona 
Aškerca. 

Učenci in učitelji osemlet 
ke »Antona Aškerca« iz Rim-
skih Toplic so bili v soboto 
gostitelji mnogih učencev iz 
Laškega in Radeč, ki so s 
svojimi vrstniki iz Rimskih 
Toplic prišli po zaslužene 
bralne značke z hkom pesni-
ka Antona A.škerca prav na 
njegov dom, na Senožetih. 
Precej .simbolike je bilo že p n 
tem, ko so se zbrali na grad-
bišču nove šole, ki bo se 

letos zamenjala dotra jano 
staro. I.,e nekaj korakov od 
nove sodobne šolske stavbe 
je tudi preprosta 'cmečka hi-
ša, k jer je bila v Aškerče-
vem času šola enorazrednica. 

Domačija na Senožetih je 
bila ozaljšana. Na pročelju 
kašče so bile zastave, pesni-
kova slika, vse pa okinčano 
s poljskim cvetjem. Dvorišče 
in trate okoli domačije so bi-
le polne otroškega vrvenja. 

Med šolskim drobižem je bi-
lo seveda tudi precej odra-
slih. Mimo učiteljev z vseh 
treh pol so biU tudi povablje-
ni prosvetni delavci iz brat-
skega Trstenika v Srbiji , na-
dalje je bil tu direktor za-
voda za šolstvo SRS Boris 
Lipužič, pobudnik za uvedbo 
Aškerčevih bralnih značk v 
občini Stane Kotnik, nekaj 
članov slavističnega društva, 
med njimi seveda pesnikov 
nečak profesor Anton Aškerc 
in da ne pozabimo, vsa dru-
žina, ki živi na pesnikovi do-
mačiji. Edino bitje, ki slo-
vesnosti ni bilo veselo, je bil 
hišni čuvaj, ki so .ga morali 
zapreti v hlev, da ne bi ne-
spoštljivo kvaril slovestnosti. 

Življensko delo pesnika An-
tona Aškerca, njegov umetni-
ški doprinos slovená-iti kultu-
ri, njegove napredae, narod-
nostne in vseslovanske ideje 
in težnje je na svečanosti iz-

redno živo' in poljudno orisal 
profesor Anton Aškerc, каг 
je dogodku dalo še poseben 
čar. Učenci iz Rimskih Top-
lic in Laškega so prireditev 
popestrili z recitacijami Aš-
kerčevih in pesmi drugih slo-
venskih pesnikov, šolski zbor 
pod vodstvom profesorja Ju-
h j a Goriča pa je spored do-
polnjeval s svojimi zvonkimi 
otroškimi grli. Razumljivo 
je, da so si obiskovalci og-
ledali tudi hišo, posebej spo-
minsko sobo v njej . Mladež 
je oblezla In obletala vso do-
mačijo in bližnjo okolico, kot 
bi se hotela do k ra ja naužiti 
vsega, kar je v njihovili le-
tih obkrožalo njihovega vzor-
nika. 

Gostje iz Srbije, k jer je pe-
snik Aškerc znana in spošto-
vana literarna oselmost, so 
za spomin dobili posnetek pe-
snikove reliefne podol>e, de-
lo kipar ja Stovička. Eden od 

njih je ves navdušen ogle-
doval hišo, pa kaščo in osta-
la poslopja, zlasti pa idilo, 
ki se od tod nudi ob pogle-
du v dolino na Savinjo in na 
hribe onstran nje. Pomod-
roval je, ko je rekel, da ni 
nič čudnega, če se je v takš-
nem okolju vzbudila umetni-

ška žilica v prsih bosopetih 
kmečkega fantiča, ki ga jo sla 
po spoznanjih popel j-ila tako 
daleč v svet, ki ga je samo-
niklost in kmečka poštenost 
tolikokrat spravila v hud4 
t ren ja in -spore s cerkvenimi 
in posvetnimi veljaki. 

JURE KRASEVEC 

Skupina udoležencev pred .Aškerčevo domaíí.jo 



iKRIV-
iOSTNI 
rUJEC 
iamo enemu iz našega ra-
'da Se posrečilo postati, 
r si je vsak izmad nas že-
: član kriminalne policije! 
ečal sem ga v srednje ve-
em mostu in zavist se me 
lotevala, kO mi je to po-

dal. Dosegel je, sem si tni-
I, o čemer si mi, navadni 
mljani, niti sanjati več ne 
tamo: razburljivo, pustolov-
o življenje; borbo z nevar-
istmi^ kronano z zmagami 
ibrega nad zlom. 
»Presenetil si me, da je 
\j, dragi žorž!« sem vzklik-
ž. »Srečnik! Kriminalni po~ 
iist!« 

Pa sem se koj zavedel, da 
so to konspirativne stvari, ki 
se ne smejo razbobnati po 
svetu. 

»Oprosti,« sem zašepetal, »a 
mislim, da ni nihče slišal.« 

»Kaj pa?« je vprašal 2orž. 
»Mojo indiskretnost! Da si 

kriminalni policist.« 
»Saj ve to že vsak otrok!« 

je odvrnil Zorž. 
Moje občudovanje je rasi-

lo: »Tako slaven si že?« 
»Oslarija!« je pribil žorž. 

»Sem namreč tudi vratar 
mestnega nogometnega klu-
ba«. 

Resnici na ljubo — to me 
je nekoliko razočaralo. Ne 
podcenjujem nogometnih klu-
bov, a kriminalist bi se le 
ne smel tako kazati. Morda 
se takrat maskira z baroko 
in umetnimi brki'... 

»Ali raziskuješ zdaj kak 
zločin?« sem vprašal. 

Nasmehnil se je. Nekoliko 
melanholično, kot se mi je 
zdelo. 

»Ne.« je odkimal. »Samo 
direktor neke gimnazije me 
je prosil, naj pridem k nje-
mu. Drugega nič«. 

Kalco tO: drugega 'nič! Mo] 
nezmotljivi instinkt se je 
oglasil: nekaj se je zgodilo! 
Moja reporterska radoved-
nost je vsplamtela. Prilika je 
ugodna . .. »Dovoli, da Qrem 
s teboj!« sem dahnil, 

»Ako hočeš — prosim!« 
Da bi se peljala s taksijem, 

je odklonil. Njegov oddelek 
da tekmuje v krčenju nepo-
trebnih izdatkov. »In če bo 
medtem ušel?« sem vzkliknil. 

»Kdo?« 
»Zločinec!« 
»Kakšen zločinec?« 
Kazno je bilo, da mu je 

fantazija v službi otopela. 
Skušal sem mu dopovedati, 
da zaman nihče ne išče po-

moči pri kriminalni policiji. 
^íoralo Se je kaj strašnega 
zgoditi! 

A žorž je menil, da ni bil 
direktorjev glas prav nič raz-
burjen, ko je telefoniral. Naj 
brž da ne bo nič nujnega. 

»Tako?« sem dejal in bil 
nezadovoljen. Obenem sem 
sj mislil: vsekakor sem ga še 
pravočasno opozoril! 

Direktor naju je sicer mir-
no in prijazno pozdravil: nje-
govo obnašanje pa je le iz-
dajalo nekak nemir. Opazo-
val sem ga ostro, medtem ko 
si je žorž prižgal cigareto. 
Cigareta! Ko bi bila vsaj 
kratka pipica! 

»Torej, kaj je?« sem vpra-
šal. 

Direktor me je nekam za-
čudeno pogledal, žorž mu je 
pojasnil, da sem novinar. 

»Tako!« je zamrmral direk-
tor, »Morda celo pri tistem 
časopisu, ki nenehno objav-
lja prav bedaste kriminalne 
romane . . .« 

Iz previdnosti nisem ne po-
trdil ne zanikal Posebno za-
to ne. ker sem sam napisal 
eno izmed nadaljevanj. 

» . . kajti osemintrideset 
izmed dvainštirideset učencev 
zadnjega letnika namerava 
stopiti v službo h kriminalni 
policiji,« je dodal direktor. 
»Bravo!« sem nehote vzklik-
nil. A žorž Se je nasmehnil 
in dejal, da hi bilo to vse-
kakor preveč. Saj so nam po-
vsod potrebni strokovnjaki, 
inženirji, zdravniki. . . 

»Saj!« je pokimal direktor. 
»In prav zaradi tega vas pro-
sim, da bi jutri prišli v ra-
zred in fantom izbili iz glave 
napačne ^predstave.« 

Prepričan sem bil, da bo 
žorž odklonil. Pa ni. 

»Tebi je lahko, ko si že na 

konju,« sem mu zunaj očital. 
»Kaj pa naraščaj, a?« 

»Saj, saj. ampak ne osem-
inkideset od dvainstiridese-
lih!« je dejal. 

»Sicer pa . . .« 
»Kaj sicer?« 
Takrat je izbruhnilo iz nje-

ga. Da so tudi moje pred-
stave bedaste in da ni nje-
gova sliižba prav nič zavida-
nja vredna. »Ali veš, kaj je 
bila moja največja prigoda v 
zadnjem četrtletju?« je brid-
ko vprašal. 

Previdno sem omenil, da 
kak soliden rop ali veličastna 
goljufija. 

»Krvavo dejanje,« je odgo-
voril. 

»Prosim.« sem se začudil, 
»zakaj se potem pritožuješ?« 

»Saj se ne!« je odgovoril. 
»Ali pri tem krvavem dejanju 
je šlo za zaklanega kunca. In 
nazadnje se je izkazalo, da 
ni bila niti kraja, ampak da 
si je gospodarjeva nevesta 
dovolila šalo. Jaz sem koj za-
vohal duh po pečenki v ne-
vestini pečici, se istega dne 
sta jo zaročenec in zaročen-
ka pojedla.« 

»A tako!« sem zamrmral in 
nenadoma se mi je žorž za-
smilil. 

»Nikar naj se ti ne smilim,« 
je dejal. »Kot dober držav-
ljan sem zadovoljen, da se 
pri nas tako malo slabega 
zgodi. Seveda sem tudi člo-
vek in sem vesel, ako se mi 
posreči vzbuditi zavist vseh, 
katerim sem jaz nekoč za-
vidal. Zdaj sem na sledi skri-
vnostnega tujca.« 

»Ah! Pripoveduj!« 
Žorž Se je zarežal: »O, ti 

reva, kaj še ne razumeš? To 
je vendar »Skrivnostni tujec« 
iz nagradile radijske uga-nke!<( 

R. S. 

Preteklo soboto sta slavila petdeseto obletnico po-
roke zakonca MARIJA in ANTON GLUŠIČ iz Prihove 
pri Nazarjih. Zlata poroka je bila izredno svečana, 
še posebno obeležje pa je pridobila s tem, ker jo 
je opravil predsednik skupščine občine Mozirje Jože 
Deberšek, ki je zakoncema ob tem visokem in red-
kem jubileju tudi spregovoril. V zakonu se jima je 
rodilo šestero otrok. Zakonca sta sprejela številne 
čestitke, tem pa se pridružujemo tudi mi. 

Foto: Franjo Pajk 

IZLET ZA NAGRADO 
Minulo nedeljo so se s po-

sebnim • avtobusom in ob 
spremstvu učiteljev ter pred-
stavnikov Zveze borcev in 
Občinske konference SZDL 
odpeljali na enodnevni izlet 
nagrajeni učenci osnovnih šol 
žalske občine. Ob letošnjem 
jubileju našega dragega pred-
sednika TITA so učenci vseh 
šol v žalski občini, v četrtih 
in osmih razredih, pisali spi-
se o Titu. Na vsaki šoli so 
izbrali najboljše, izmed nj ih 
pa šesterico, ki je v okviru 
občine prejela posebne na-
grade. 

Vsi učenci, vseh šol, ki so 
se s svojimi prispevki uvrsti-
li na občinski nivo, pa so, .si 
pridobili nagrado, bre.?;p]aòen 
enodnevni izlet. V nedeljo so 
se odpeljali na Pohorje, na 
Osankarico, k je r so si ogle-
dali mesto legendarne bitke 
pohorskega bataljona. Učenci 
so si ogledali zgodovinski 
prostor, z zanimanjem pa so 
poslušali tudi pripoved nek-
danj ih borcev. Izlet je izred-
no uspel, povedati pa velja, 
da je to prav gotovo zelo 
uspešna oblika sodelovanja 
borcev in mladine. 



O plavalnem 
pouku na 

šolah 

Učni načrt za letošnjo vzgo-
jo postavlja v osnovnih šolah 
med drugim zahtevo, da je 
treba učence osnovnih šol v 
teku 8 letnega šolanja naučiti 
tudi smučati in plavati. Oba 
ta športa sta brez dvoma 
življenjsko izredno praktična 
in pomembna, saj sodita v 
splošno izobrazbo in kulturo 
vsakega človeka! 

V zadnjih letih so sole tudi 
na celjskem področju načrt-
neje pristopile izvajanju tega 
pouka, čeprav nastajajo prav 
tu velike težave. Na voljo ni 
ustreznih objektov (plavalnih 
bazenov s toplo vodo, dovolj 
smučarskih postojank), opre-
me (drage smuči in oprema), 
strokovnega kadra (plavalnih 
in smučarskih učiteljev, va 
diteljev), pa tudi materialnih 
sredstev. 

Kljub tem težavam so šole 
pričele z raznimi oblikami 
pouka smučanja in pla-
vanja. Vse bolj se uvajajo 
šole v naravi, strnjeni smu 
carski in plavalni tečaji v ne-
posredni bližini matičnih šol 
ali pa tečaji z organiziranimi 
prevozi v bližnjt centre, kjer 
obstajajo ustrezni pogoji za 
poučevanje smučanja in pla-
vanja. 

Plavanje brez dvoma sodi 
kot osnovna higienska nava-
da vsakega človeka, z zdrav 
stvenega vidika med najpo-
membnejše telesne vaje. če 
šola v osmih letih šolanja 
otroka ne nauči te temeljne 
veščine potem lahko smatra-
mo, da je otrok odšel iz šole 
pomankljivo izobražen! Pri-
marna naloga šole je, da z 
raznimi oblikami dela poma-
ga otroku osvojiti to znanje. 
Odgovorni činitelji bi morali 
z materialno podporo omo-
gočiti šolam izvajanje pouče-
vanja plavanja. Za zgled ve-
lja omeniti SOb Šmarje pri 
Jelšah in TIS te občine, ki 
sta omogočila skupno š pri-
spevki staršev 10-dnevno pla-
valno šolo v naravi za 240 
otrok četrtih razredov svoje 
občine na Debelem rtiču! Na 
Rabu so trenutno v šoli v 
naravi učenci iz štorske 
osnovne šole, na Debelem 
rtiču učenci I. osnovne šole 
iz Celja, učenci osn. š. 1. 
celjske čete se vozijo k pla-
valnemu pouku v Rimske to-
plice, nekatere šole bodo 
opravile pouk plavanja v do-
mačih bazenih (v (^elju, Ve-
lenju, šoštanju, Šentjurju in 
pod.). Spričo neurejenega si-
stema financiranja te dejav-
nosti šole iščejo izhode na 
različne načine. Razveseljivo 
je, da so šole z največjo res-
nostjo prevzele obvezost iz 
učnega načrta, da bi otroke 
naučile plavanja. Šole v nara-
vi in plavalni tečaji so že pre-
šli v močno gibanje, ki ga ne 
bo moč več zajeziti Te šole 
postajajo stvarnost. Tudi 
starši močno podpirajo te 
oblike dela na naših šolah in 
so pripravljeni tudi prispeva-
ti določen delež za sofinan-
ciranje. 

Ker gre za obvezen р<»ик, 
ki bi ga naj bili deležni vsi 
naši otroci, pa velja za vso 
resnostjo razmisliti, da hi v 
bodoče ob šolskih investici-
jah gradili pokrite plavalne 
bazene tudi v šolah, morda 
za več šol skupaj v določe 
nih središčih. S tem bi se iz 
ognili velikim stroškom, ki 
jih terjajo te cblike pouka v 
oddaljenih obmorskih bazah. 
Ne gre za niliakršen tnik ve-
likopoteznosti ali razko.šja, 
Piič pa za funkcionalnost, 
smotrnost, sodobnost jn mo-
dernizacijo pouka telesne 
vzgoje ter posredovanje tiste 
izobrazbe, ki je že pri starih 
Grkih bila v čislih in ve'javi 

K. JUG 

Ob tednu TRIMA 

Le nekaj dni nas še loči od prvega »Tedna Tri-
ma« v Sloveniji, ki ga bosta izpeljala Občinski 
svet ZSS in Občinska zveza za telesno kulturo 
v Celju. Kakšen bo program tedna? Kaj bo naš 
delovni človek — željan rekreacije — lahko 
v tem tednu doživel in kakšne so možr>osti za 
naprej? 
Program tega tedna od 19. 

do 25. VI. Ibo vsekakor bo-
gat in zanimiv za vsalcogar, 
ki mu je^do tega, da se raz-
vedri v naravi, da se športno 
rekreira in s tem skrbi tudi 
za svoje dobro počutje in 
zdravje. Kot piše v prospek-
tu, ki so ga izdali ob tej pri-
liki, naj bodo »trimovci — 
vsi občani«, saj ni cilj samo 
norma za kakršnokoli znač-
ko, ampak predvsem prido-
biti kondicijo in se telesno 
osvežiti. 

Ze prvi dan »Tedna Tri-
ma« v ponedeljek bo ob 16.30 
na Gričku ob udeležbi pred-
stavnikov celjskega družbene-
ga in političnega življenja 
otvoritev druge »TRIM steze« 
v Sloveniji. Gre za stezo del-
go približno 1 km, ki ima 15 
različnih postaj za opravlja-
nje nalog, ki razvijajo spret-
nost, moč in gibkost ter se-
veda vzdržljivost. Start in cilj 
steze, ki bo na voljo vsako-
mur vsak dan, je pri strel-
skem domu na Gričku. Naj-
bolje je, če se steza uporab-
lja v trenirki in copatah, saj 
bo tudi za garderobo poskrb-
ljeno. V »Tednu Trima« bodo 
posamezni strokovnjaki na 
stezi tudi demonstrirali vaje 

in jo strokovno pojasnjevali. 
Prav tako bo v tem tednu 

poskrbljeno tudi za odrasle 
neplavalce. Pod vodstvom 
plavalnih učiteljev se bodo 
posamezniki na bazenu ob 
Ljubljanski cesti lahko nauči-
li plavati, treba se je prav 
tam le pravočasno prijaviti. 
Na račun pa bodo prišU tudi 
prijatelji streljanja, ki bodo 
imelo na voljo vsak dan od 
17. do 19. ure strelišče na 
Gričku. Pri organizatorjih si 
bodo »strelci« lahko izposodi-
li puško ter preiskusili svojo 
preciznost in mimo roko. 
Tek je najboljša telesna va-
ja. Na stadionu AD Kladivar-
ja se bodo lahko vsi občani 
pomerili sami s seboj, če 
vzdržijo 600 m ali 1000 metrov 
teka. Treba je samo priti na 
stadion, se preobleči v gar-
derobi in prijaviti organiza-
torjem na stadionu. Enako se 
bodo lahko občani preizkusi-
li tudi v vožnji s kolesom, 
zlasti tisti, ki sedijo vsak dan 
v avtomobilu. Vsak dan ob 
16. uri bo start kolesarjev 
pred tovarno Toper, proga 
pa bo dolga 10 km. Posebno 
zanimiva bOdo v soboto tek-
movanja v »Trim štafeti« pri 
Mlinar j evem Janezu, štafeto 

namreč sestavlja 8 tekmoval-
cev pri moških in 6 tekmo-
valk pri ženskah, vsakdo pa 
mora preteči 40 m, vmes pa 
opraviti nekatere spretnosme 
naloge (streljanje, plezanje, 
žaganje hloda, zabijanje žeb-
lja, ciljanje kegia ipd.). V 
teh štafetah se bodo najprej 
pomerile ekipe celjskih de-
lovnih kolektivov, nato pa še 
ekipe kolektivov iz 10 sloven-
skih mest. 

Zanimiva bodo tudi nekate-
ra tekmovanja bivših aktiv-
nih športnikov. Tako bo v 
sredo na Skalni kleti zanimi-
va rokometna tekma med se-
danjo rokometno ekipo Celja 
in igralci, ki so uspeli pred 
leti s svojo uvrstitvijo v zvez-
no rokometno ligo. Le dan 
kasneje pa se bodo na Glaziji 
pomerili nogometaši ki so 
včasih nastopali za Olimp, 
Celje in Kladivar, v odmoru 
pa bo nagradno streljanje 
enajstmetrovk za gledalce. 
Podobno srečanje bodo imeU 
tudi na Ljudskem kopališču 
v petek vaterpolisti. 

»Teden Trima« bo zaldjučen 
v naravi. Nedelja je namreč 
namenjena izletom i peš!!) k 
Celjski koči in na G')lte. 
Tam pa bodo prireditelji prav 
tako pripravni razne zabavne 
igre in nagradna tekmovanja, 
skratka piknik. Tako se bo 
»teden« zaključil. Upati pa 
je, da ne bo zadnji in da 
rekreativna dejavnost obča-
nov s tem tednom tudi ne bo 
prenehala. 

V okviru praznovanj ob 25 
letnici telesne kulture v Jugo-
slaviji je zveza za telesno kul-
turo Slovenije pretekli teden 
podelila priznanja tudi neka-
terim športnim delavcem in 
organizacijam v Celju. Pri-
znaje je prejelo vsega 134 
posameznikov in 14 telesno-
vzgojnih organizacij: AD Kla-
divar, ND Kladivar, Nogo-
metna podzveza, Podzveza 
nogometnih sodnikov, Pod-
zveza nogometnih trenerjev. 
Hokejski klub, ŽPK Neptun, 
Rokometni klub. Celjski ša-
hovski klub, Partizan Gaber-
je. Partizan Kovinar štore. 
Občinski strelski odbor. Ob 
ZTK, in Občinski sindikalni 
svet. 

Nagrajenci, v imenu kate-
rih se je za priznanja zahva-
lil eden najstarejših športnih 
delavcev Janko Vagner, so 
sprejeh tudi resolucijo o nuj 
nosti centralnega športnega 
parka za rekreacijo in kvali-
tetni šport. 

Priznanje je dobil tudi zvezni nogometni sodnik Marjan 
Goleš. 

Prvenstveno tekmovanje 
na področju celjske nogome-
tne podzveze gre h koncu. 
Medtem ko v prvi skupini 
morajo odigrati še dve koli, 
se je tekmovanje v drugi sku-
pini že končalo. Prvak v dru-
gi skupim se postal Boč, ki 
bo v rovi nogometni sezoni 
tako nastopal v prvi skupi-
ni CNP. 

Med, tednom se je odigra-
lo nepopolno kolo v I. sku-
pini. Resulati: Opekar-šmar-
tno 2:2, Senovo-Papirn-ičar 
5:1, žalec-Vojnik 3:1. 

Rezulati 20. kola I. skupi-

ne: šmartno-Celulozar 6:1, 
Ljubno-žalec 8:1 in Vojnik-
Senovo 4:3. Rezultata tekem 
Papirničar-Osankarica in 
Brežice-Straža do zaključka 
redakcije nismo dobili. 

ČÊ TŜ  
Na finalnem .ekmcvanju 

mladincev in mladinK za ju-
goslovanski atletski pokal so 
mladi atleti in atletinje Kia-
divarja v obeh konkurencah 
zasedli kot najboljši sloven-
ski predstavniki solidno četr-
to mesto. Pri mladincih sta 
se dobro uvrstila Orličnik 
(zmagal je v skoku ob pali-
ci — 400 cm) in Strniša (3. 
na 100 m - 11,0 sek.) Mla-
dinke so tekmovale solidno, 
vendar pa sta bili Pavšerjeva 
in Dermolova nekoliko slabši 
od svojih običajnih letošnjih 
rezultatov. 

D V I G A R J J E U T E Ž I ^ 
— — 

Celjski dvigalec uteŽ3 Jože Urankar je dosegel v mednarodnen 
dvoboju Jugoslavija — Avstrij^ olimpijsko normo. V lahkotežki 
tegoriji je dosegel izredne rezultate. Kar trikrat je popravil držat 
ne rekorde in to v leznem dvigu na iñO kg, v sunku na 165 kg J 
olimpijskem triatlonu nz 440 kilogramov 

Ker te norme m dosegel dvakrat, bo o njegovem potovanju,! 
München odločal olimpijski odho- v Beogradu. Vsekakor pa sá Jojf 
Urankar zasluži uvrstitev med oumpiice, kajti normo določeno I 
strani organizatorja 430 je letos že dosegel dvakrat. JugoslovansH 
normo 440 pa je dosegel le tokrat. 1 

Ü! 

O D B O J K A I 

Dekleta Gaberja so pokleknJa na predzadnjem poizkusu v J 
publižki Ligi. V derby srečanju so izgubila proti Fužinarju 1:3. Tjl 
ko se bodo morala zadovoljiti t drugim mestom v letošnji iaredà 
močni republiški lig:. Celjanke so v nedeljo igrale še v Ljubljani^ 
premagale Ljubljano г rezultatom 3:1 V zadnjem kolu igrajo f 
Kamniku. ij 

Moška vrsta Gaberja m nastopila. Ker ni bilo sodnika na sn 
čanje proti Trebnjem, so Celjani odigral; z gosti samo prijateljski 
tekmo. V pravi »sindikalni« tekmi so zmagah gostje z rezultate«) 
1;2 Na razpredelnici so Gaberčani še vedno peti. 

ii 

K O N J E N I Š K I Š P O R T I 

Celjski tekmovalci v preskakovanju ovir s konji so nastopi; 
v drugem kolu državnega prvenstva v Zagrebu. Tokrat ni bilo toli¿ 
uspeha kot kolo nazaj Kljub tprnu pa je Rančigaj na Kobri osvo 
jil drugo mesto m ч tem obdržal na skiipni razpredelnici drug 
mesto. Mesarič je moral tokrat odstopim. 

K O Š A R K A 

v 8. kolu so celjski koSarkarji dosegli pomembno zmago v Ma 
riboru, kjer so premagali bivšega orugoligaša MARLES z rezulta 
tom 91:86 (44:37) Celjani so s svojo igro v Mariboru dokazali, di 
so popolnoma opravičeno na čeiu prvenstvene lestvice. Zaigrali s 
skrajno borbeno, vodili so celo tekmo z 12 do 14 točkami razlik« 
Manjšo krizo so mieli le v 10 minuti drugega polčasa, ko je doma 
činom uspelo povesti s 64:63 ko pa se je vrnil v igro Zmago Si 
gadin, sc Celjani spet povedli zt. .0 košev m si s tem zagotovili i 
svojo osmo zaporedne zmago Pn Celjanih so najboljšo igro poki 
zali Jerič, ki ,6 bii nerešljiva uganka za obrambo domačinov. Zmaj 
m Miloš Sagadin, koše za Cel^e pa sc dali: Z. Sagadin 21, M. Sa 
gadin 21, Jerič 20, T Sagadin 18 Erjavec 7 in Leskovar 4. V na 
slednjem kolu bodo Celjan; spet zaigral, pred domačim občinstvo: 
v soboto 17. junija jb 19.30 proti zek dobri ekipi Radenske. To b 
priložnost za domačine de se Radenčanom revanširajo za pora 
v pokalnem prvenstvu, ko so izgubili preišnji teden 85:92 

Mladinska republiška liga — \rznod C E U E ; BRANIK 76:41 
(23:22). 

Področna štajerska Uga za mladinke CELJE : ŽKK MARIBOÎ 
43:75 (19:32) 

JANEZ ČEPU 

M O T O Š P O R T 

Na velikem tekmovanju najboljš.-h evropskih motoristov, « 
LOKI 72 je odličen rezultat dosegel celjski prikoličar Norbert S® 
lobir, ki je skupaj s svojim iinom os-vojil med najboljšimi tujid 
vozniki odlično drugo mesto Pri tem pa je Dila celjska dvojici 
pred večkratnim: evropskim^ prvakj. ^ 

T E N I S 

Celjski teniški igralci so jdlično izvedli republiško prvensti« 
za mladinke v temsu V ženal-u konKurenci so osvojili tudi uspeh 
Blanka Godnik je bila mea posameznicam, osma Kljub izredno rt 
ugodnemu žrebu jt celjsks tekmovalka v ponovnem troboju osvO 
jila osmo mesto, ko je premagala tekm-ovalko Olimpije F4i^no 6:< 
2:6, 6:4. V ign dvojif н celjskr oekmovaika Godnik skupaj s tel 
movalko Branika Emeršičevo dosegla uvrsutev v polfinale in osvoji 
la tretje do četrto mesto 

Fantje so tekmoval- v Kra iju Leskovar je bil odličen peti, M 
je v četrtfinalu izgubil prot- prvaku Svenšku iz Maribora, v ponot 
nem srečanju pa premagal Primea iz Kranja 6.2, 3:6 m 6:4. Celjsli 
dvojica Stojan — Lavrenčič pa se uvi-*ti'.,a v četrtfinale. Tu sta oí 
vojdla peto do osmo mesto ' ^ 

N O G O M E T 

Nogometaši Kiadivarja nada.jujejo o svojimi uspehi. Z zrna? 
nad Izolo so se uvrstili na- šesto mesto republiške lige in bodo " 
mesto tud. bržkone osvojili Tokrat *o na Glaziji premagali Izo" 
3:1 (0:1). Zadetkf- sr dos'^gi aeberšak, Mo toh л Kuder. V zadnje« 
kolu odločajo o prvaku ko igrajo / Ljubljani proti vodeči IliTi? 

Zadnji rezultati, k; so bili od.očilni za naslov prvaka v cons* 
ligi so bih: Rakičan - Ohmp .-.2 (in je prvi poraz Olimpa v sp" 
mladanskem prvenstvi!) Slekla - Koviiar (Mrb) 1:0, Kovinar ' 
Pohorje 0:1 šoštan - Fiižu» .r 0-C. Akumulator — Dravinja 3:2 

Vrstm red na razpredelnici je: 1 Kovinar (Mrb), 2. Olimp. ' 
Steklar. 4. Kovinar '.̂ t<^re), . . 7 Dravinja, 10. Šoštanj. V ^ 
deljo se igra zadnje kolo ^ 

' 

R O K O M E T 

Celjski rokometaši so v preteklem Kolu II, zvezne hge kon® 
razveselili sicer vedno oolj maloštevilne navijače Na gostovanji | 
Splitu so dosegli eno '•edkiJ- rmag na tujem, odkar sodelujejo 
zveznem tekmovanju Premagal so domačine 21:15 in si s t e m j 
zagotovih drugo mesto saj morajo v zadnjem kolu na Skalni 
premagati ljubljanskega Slovana. 



Ostanimo zvesti revolucionarnemu izročilu 

fješieto akcij po t r ju je , da 
jjočejo tudi mladi in najmlaj-
jj nadaljevati izročilo naše 
fgvolucije. Najmlajše spod-
buja k temu revija »Kurir 
¿ek«, fci je nastala hkrati s 
pohodom kurirčkove pošte, v 
Ijaten so vselej še prispevki 
Cicibana, Pionirskega lista in 
pionirja. Zgodilo se je celo. 
ja je bilo napisanih toliko 
prispevkov, da je bilo po-
trebno izdati posebno knji-
žico. Tak primer je bil tudi 
y Vidmu ob ščavnici, kjer sé 
je leta 1968 začela Kurirčko-

pošta Čeprav je videm-
ska knjižica iz leta 1971 po 
obsegu skromna, so prispev-
ki zanjo zbrani tako smotr-
no, da povezujejo izročilo 
narodnoosvobodilnega boja 
2 izročilom kmečkih uporov, 
nadalje oktobrske revolucije, 
ki je izzvala upore tudi v 
Sloveniji, med drugimi voja-
ški upor v Radgoni, in konč-
no z izročilom španske revo-
lucije, v kateri so sodelovali 
tudi Slovenci, 

Po vsem tem je razumljiva 
odločitev učencev 7. razreda 
videmske šole, da pozovejo 
svoje sovrstnike na drugih 
osnovnih šolah, na j v poča-
stitev 400-letnice Gubčevega 
upora u t rd i jo in poglobijo 
znanje zgodovine kmečkih 
puntov. Predelali bi snov iz 
prispevka prof. dr. Boga Gra-
fenauerja v knjižici »Od 

kmečkih uporov do sloven 
ske državnosti«, ki jo je iz-
dala založba Obzorja v iVIa-
riboru, in prispevka prof 
dr. Jožeta Koropca, ki bo 
kmalu izšel v mariborskem 
»Časopisu za zgodovino in 
narodopisje«. Nato bi napi 
sah spis. Kaj vem o kmeč 
kih uporih in poslali enega 
ali največ dva najbol je oce 
njena na r.aslov: Zgodovinski 
krožek. Osnovna šola Videm 
ob Ščavnici, 69244 Videm ob 
Sčavnici na jkasneje do 30 
januar ja 1973 Posebna ko-
misija bo nato pregledala vse 
spise, izbrala najboljše in 
povabila njihove pisce k ust-
nemu tekmovanju, ki bo ob 
1. maju 1973 v sklopu prosla-
ve 400-letnice Gubčevega upo-
ra. 

Vaše spise pr ičakujemo 
pionirj i iz Vidma 

ob ščavnici 

KIPARSKO 
KOLOHfJO 

v počastitev 500-letnice 
kmečkih uporov in še 400-le-
tnice Gubčevega upora bo 
začela v Vidmu ob ščavnici 

us tar ja t i tudi kiparska KOiO-
nija, ki bo iz lesa upodablja-
la motive iz takratnih upor-
niških dogajanj . 

V to kolonijo vabimo tudi 
pionirje, ki imajo talent in 
izredno veselje do rezbarstva. 
Kjer so na šolah že likov-
ni krožki, bodo lahko sami 
presodili, ali imajo v svoji 
sredini dovolj nadarjenega 
kandidata za to kiparsko ko-
lonijo in ga priporočili. Le-
tošnja kolonija na j bi štela 
dvanajst članov: pol bi bilo 
starejših kiparjev, največ 
akademskih kiparjev ali pa 
študentov akademije za likov-
no umetnost , medtem ko bi 
pol bilo pionirjev-rezbarjev 
in kiparjev-amaterjev. 

Del stroškov za to koloni-
jo bi prevzel prireditveni od-
bor za proslavo kmečkih 
uporov, kajt i ščavniška do-
lina je med n a j m a n j razviti-
mi območji v Sloveniji in bi 
njeno prebivalstvo le težko 
zbralo večja sredstva za to 
akcijo. Res pa je, da je bila 
leta 1930 še revnejša, toda so 
vendar v njenem središču v 
Vidmu ob Ščavnici takrat 
zgradiU dom Matije Gubca, 
ki je še danes ponos tega 
kra ja . Tu so lani z velikimi 
napori zgradili tudi prvo tre-
t j ino osnovne šole, ki jo bo-
do imenovali po Matiji Gub-
cu, ko bo v celoti zgrajena. 

Tako izročilo pa je tudi raz-
log, zakaj da je ta k ra j tolik-
šen poudarek obletnicam 
kmečkih uporov. 

Svo]e kandidate naj Ше 
prijavijo zgodovinskemu k<-o-
zku osnovne šole Videm ob 
Sčavnici po možnosti do 15. 
junija 1972. 

PRVI 
INGRAD 

Na sindikalnem prvenstvu 
v odbojki za člane je nasto-
pilo 19 ekip, ki so tekmova-
le v treh Ugah. Končni vrstni 
red je naslednji: I. liga — 
1. Ingrad 14, 2. Aero 12, 3. 
Cinkarna 10, 4. Klima 8, 5. 
Železarna 6, 6. EMO 3, 7. 
Postaja LM 2, 8. Prosveta 
(ŠIKS) 0; I I . Liga - 1. PTT 
8, 2. Libela 6, 3. Žična 4, 4 
Toper 2, 5. Kovintehnika 0; 
I I I . Liga — 1. Nivo 10, 2. 
Savinja 6, 3. Sava 4, 4. Ob-
čina 4, 5. Cestno podje t je 2, 
6. Ceste kanalizacija 2. 

Predčasno so iz tekmova-
n j a izstopile ekipe Osnove, 
Zlatarne in Merxa. 

F. PUNGERCIC 

J a rt U S Goleč 
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Pet Turkov je posekal in prekotalil s konj beli vitez, njegovi tovariši so se 
pognali za ostalimi, ki so pričeli z umikom proti taboru. Ko je opazil orjak tur-
ške zajce, je postal s konjem, segel za hrbet in v njegovi roki se je pojavil lok 
že je bila puščica na tetivi, par napetih trenutkov, prvi zadetek puščice je spre-
menil umikanje v beg, v katerem so pokazali turški konji reipe in Jezdeci hrbte. 
Jezdec je pognal konja naprej, tetiva se je napenjala in pošiljala za begunci 
strelice, кј so povzročale pokol in razjezile celo topničarje na levem bregu 
.Kolpe. Z nasipov je zabliskalo, počilo in prve okrogle granate so primomljale 
po zraku, se zakadile na bojišču v mehko zemljo In se razkadile s treskom na 
vse strani. Turki se niso mogli maščevati z mečem ter lokom, zato so pričeli 
obsipavati viteze s topovskimi kroglami. KrSčanska vojska je pretila 2 obzidja 
topničarjem s pestmi, vitezi so se umikali, ker proti strelu iz topa nista ob-
ramba niti meč in ne strelica. Vsi so izginili srečno pred točo granat za obzid-
jem, le kanonika Matijo Fintiča je zadel kos granate tako nesrečno, da sta ob-
ležala mrtva on in konj. 

Prvi oboroženi pozdrav je bil končan z lovoriko za hrvatsko-slovensko vite 
štvo; a je natovoril Hasanovim begom sramoto in ni oznanjal njegovi številni 
vojski nič kaj dobrega. 

Siščani so pozdravljali viteza Pavla. Vojaki in prebivalci so se dren j ali okrog 
njega. 

Padlega kanonika Fintiča so prenesli v trdnjavo, objokovali njegovo smrt 
in obenem peli Bogu zahvalnico za prvo zmago, ki je gotovo prepričala Turke, 
da bo tudi 300 Hrvatov in Slovencev crd oreh. če se bo sploh dal streti s tako 
ogromno močjo kakor je Hasanova Po zahvali bi bilo prišlo med obleganci 
gotovo do temeljite pijače, da ni obsul trdnjave Turek preko Kolpe s topovski-
mi izgtrelki. Za dobro uro ni bilo videti od sisaške trdnjave nič drugega kot 
gost oblak, iz katerega je bliskalo, grmelo in se kadilo. Turški nasipi so obsi-
pavali trdnjavo z ognjem do 4. ure popoldne, ko se je pričel naskok pehote, za 
katero je čakala v pripravljenosti konjenica. Turški oblegovalci so se usuli na 
napad. Naenkrat je oživel v oblak pogube zaviti Sisak. Izza sicer poškodova-
nega in zrahljanega obzidja so se prikazali bljski, grmelo je in udarjalo je med 
množico, ki je poskušala vreči preko obeh jarkov hlode, jih pokriti v vsej na-
glici z deskami in se približati preko mostov obzidju. Turške vojske je sicer 
kar mrgolelo, delo je šlo nekaj časa izpod rok, a zadetki trdnjavskih topov so 
trgali skupine paševih pionirjev, razmetavali so rezervo in grozili Konjenikom. 
V dobri un je bil odbit prvi naval. Niti en Turek ni stopil pod trdnjavsko ob-
zidje, kaj šele, da bi bil naslonil nanj lestev. 

Oba jarka sta bila polna mrtvecev, ranjenci so stokali po bojni ravni, ob-
leganci so opustili protinapad iz previdnosti pred turško artilerijo. 

Ргл̂ а turška kanonada ni povzročila v trdnjavi nobenih pomembnih izgub 

Branitelji so bili dobro kriti, ženske in deca so molili po kleteh, trpelo je le 
obzidje, hiše in cerkve. 

Prvi dan oblege in napada na Sisak, 17. junij, je zatonil za Hasana in celo 
njegovo vnaprej zmage pijano vojsko s sramoto, katero je razlila na Turke 
peščica djavrov. Pri pogledu na poraz se je Hasan penil. Sklical je sandžake in 
bege na vojni posvet. 

Turki so vedeli, da se zbira krščanska vojska pri Zagrebu. Za vsako ceno 
je m.oral biti padec trdnjave pospešen. Ob napadu od dveh strani bi odrekli 
tudi turški tisoči in se razleteli v beg. Hasan je priznal na posvetu oficirjev, da 
turška sila m kos naskakovanju utrjenih postojank. Krščanske trdnjave ki so 
padle Turkom v roke, so bile zavzete edino le z izkopavanjem podzemeljskih 
rovov in smodnik je dvignil v zrak zemljo in zidove. Sklenjena je bila takojšnja 
gradnja splavov in priprava čolnov za kopače in minerje. Iz smeri tabora bi bili 
ponovni naskoki utopija, ker sta čuvala trdnjavo od te strani dva globoka jarka. 
Prišla je v pošteiv še edino Kolpa ob bregu katere je bil pozidan tik ob reki 
del trdnjavskega obzidja 

še pred popolno temo so se oglasili turški topovi z nasipa in naznanili, da 
ne bodo mirovali oblegovaici med nočjo. Bilo je pričakovati ponovni napad pod 
zaščito noči, ali pa bodo poskusili Turki srečo z rovi. Branitelji so bili stalno 
na straži in so zažgali na več mestih obzidja visoko plamteče plamenice, da bi 
bilo izključeno vsako presenečenje. Kljub daleč vidnim varnostnim odredbam 
v Sisku je zapovedal paša kopačem in minerjem odhod. Vse polno splavov in 
čolnov se jo oglasilo pritajeno na Kolpi in sililo z vesli proti levemu toku roke 
k obzidju trdnjave. Za trdnjavske topove je bila razdalja prekratka. Zapraske-
tale so dolge puške. . . Nočni napadalci so kmalu .prekinili strogo zaukazano 
tišino z obupnimi: Allah! klici. Vitez Pavel se je pojavil na obzidju, napenjal 
lok, skupščal tetivo, strelice so frčale proti reiki. Zdaj pa zdaj je čofnil s splava 
ali iz čolna kak Turek in odnesla ga je Kolpa v Savo. Najbolj drznim in vztraj-
nim pa se je posrečil pristanek ob obzidju, a ti so bili sprejeti s kamenjem, 
vrelo vodo in gorečo smolo, Zvalovili in razburkali so nočni mir branitelji in 
napadalci, ki so skušali zasaditi za vsako ceno kopalno orodje, da bi izginili in 
se skrili pod zemljo. Množica pač zmore vse in tako je bilo tudi pri Sisku. Ne 
oziraje se na iz^be, so pritiskali Turki ob obrežje in začeli kopati rove na več 
mestih, da razstrelijo obzidje in izkurijo trdnjavsko posadko kakor trdovratne 
jazbece. Izpad na kopače in minerje je bil izključen, ker je tekla Kolpa tik ob 
obzidju. 

Prvo turško izkrcavanje je uspelo delno. Vsak nadaljnji dotok so onemo 
gočili trdnjavski topovi in puške. Braniteljem je bilo znano, da Turki zaenkrat 
nimajo na razpolago večje količine splavov in čolnov, da bi ponovili še v tej 
noči izkrcanje. Preden bodo spravili razpršene prve splave in čolne nazaj do 
tabora, bo preteklo nekaj ur. Ponehalo je pobesnelo kričanje napadalcev z reke. 
Slišati je bilo le še kopanje in vrtanje ob obzidje, ki bo najbrž pcmeinilo proti 
svitu v taboru prve razstrelitve. 

Kljub podzemeljskim rovom so bili ooleganci brez moči. Da ne bi žrtvovali 
poleg obzidja še topov in streliva, so spravili z dela trdnjave ob reki vse ob-
rambne predmete, da bi jih ne pokopale pod sefboj eksplozije. 



Draga Nataša, tako da-
leč sem že prišel, da ne 
vem izhoda, zato se obra-
čam k tebi po pomoč. 

Imel sem dekle, iinela 
sva se zelo rada tri leta. 
Imela sva med sabo, sa j 
veš, kaj mislim povedati, 
in to velikokrat. Takrat 
sem ji moral slačiti hlač-
ke jaz — saj sem jih tudi 
rad "in z užitkom. Letos 
začetkom" pomladi pa sva 
se vzela in postala mož in 
žena. Ona ima. lahko re-
čem, grdo navado, 'da ho-
di spat v hlačkah. Oba si 
želiva tisto, saj veš kaj, a 
do tistega ne pride. Jaz jo 
nočem več slačiti, ona pa 
tudi ne in pravi, da je to 
moje delo, jaz pa, da je 
njeno. Tako čas teče 
brez zaželenih užitkov in 

sva takorekoč lačna pn 
polni mizi dobrot. Prosim 
te, draga Nataša, presodi 
pri sebi, komu je dolžnost 
opravljati takšne posle. Pa 
tudi ne odlašaj predolgo, 
ker zaradi njene trme tr-
piva oba. 

Vitiiiijski nesrečnež 

Spoštovani mladi mož, 
najpre.j vas moram korigi-
rati. ko zatrjujete, da je 
žena trmasta. .laz mislim, 
da sta oba in v vsej ve-
soljni zgodovnii nazaj 
bil mož listi, ki je osva.jal 
ženo in jo tudi slačil. Kes 
je, da živimo v enakoprav-
nosti, A včasih nam pri-
meri dokazujejo, da si to 
enakopravnost nekateri 
možje kar čudno pred-
stavljajo. Tudi vi ste med 
njimi in enakopravnost se 
¿reste še v zakonski po-
stelji. Jaz ženo razumem, 
želi si nežnosti in osvaja-
nja, vi pa tehtate, ali ji 
boste slekli hlačke aH ne. 
Upravičeno je užaljena, 
zlasti, ker se to dogaja v 
prvih mesecih vašega za-
kona. Bodite srečni, da ži-
vite v dobi mini kril in 
hlačk, ker ne vem, s kak-
šnimi problemi bi se sre-
čevali v dobi krinolin vseh 
mogočih podveznic. Ta-
krat bi najbrž že v pred-
zakonski skupnosti obupa-
li, kaj pa šele v daljši za-

konski zvezi. Sebičnost se 
vam bere že i/, nosu, opro-
stite, iz pisma, in vaše sa-
niodržstvo Je še holj očit-
no. Kadar boste zelo lač-
ni, potem zavijte drugam, 
morda vam tam ne bo tre-
ba slačiti hlačk, ali pa 
ostane timasto \ztrajan,je 
pri tem, kdo ima prav. še 
ena možnost je, če žena 
pristane nanjo — mečita 
dinar in se zmenita, kdo 
bo slačil pri cifri ali mo-
žu. Alorda mož? Bodite to 
vi. N \ T \ š . \ 

Vsaka žena želi biti ne-
govana, pa če ima za to 
čas in denar ali ne. Osno-
va kozmetike je higiena, 
(o vemo vsi in za to prvo 
stopničko k popolni ne-
govanosti ni treba veliko 
časa. Še manj denarja. Pri 
manj občutljivi koži bo 
zadostovala le topla voda 
in kvalitetno milo, pri ob-
čutljivejši pa primerno či-
stilno mleko ali pa kdaj 
kakšna obloga. Nevarnej-
še pa so druge stvari, ki 
delavki v tovarni onemo-
gočajo lep in ^drav videz 
če se tega ne zaveda in si 
ne zna pomagati. 

Enostranska poklicna 
obremenitev pogosto po-
vzroči napačno držo in 
motnje v človekovem glo-
balnem aparatu. Razen te 
ga povzročajo škodo na 

notranjih organih umaza 
nija v zraku, prah, plim 
in pare. Najbolj izpostav-
ljena raznim nevarnostim 
pa je koža. Kisline, lugi, 
olja, maščobe, barve, laki 
in razna topila povzročajo 
kožne anomalije, če ne 
začnemo pravočasno s pre-
ventivno zdravstveno ne 
go. 

Ženska, ki dela v prahu, 
umazaniji, med kemikali-
jami, bo morala skrbno 
paziti na nego in čiščenje 
kože, če noče, da bi se ji 
na koži pojavili mozolji, 
lišaji in podobno. Skrbno 
je treba odstranjevati kož 
ne izločke (loj, pot, epi 
telijske celice), ki so se 
pomešali z umazanijo oko 
Ija (bakterije, maščobe, 
prah, topila itd.). Za či-
ščenje kože ne uporab-
ljamo več težkih mil, pral-
nih sredstev in podobno 
Uporabljati moramo mast-
no milo, najbolje tako. ki 
je primerno tudi za do 
jenčke. Enkrat na teden 
je priporočljiva kopel v 
savni. Priporočljivo je tu-
di natiranje kože z dezo 
doranti, ki vežejo vonje 
ali uporaba sredstva, ki 
vonje prekrije. Pri negi 
las se moramo zavedati 
naslednjega: lasje in lasi-
šče se prehitro umažejo. 
Do.stanejo mastni (nenor-

malno delovanje lojnic), 
lasje zaradi bolezni lasi 
sča hitreje izpadajo, priče 
ska zaradi par in prahu t 
hitreje popusti. 

V nekaterih tovarnah je 
količina par in prahu pre | 
cej velika. Pred pretirano f 
umazanostjo nas nekoliko I 
varuje ruta. če lasje niso 
skriti, jih je pogosto tre ^ 
ba prati vsak dan. Da se 
lasje in lasišče ne osuše, 
je treba uporabljati sred | 
stva, ki ne vsebujejo alka | 
lij, npr. rumenjak ali olj 
ni šampon, las ne smemo 
sušiti predolgo in ne pod 
vročim sušilcem Po pra 
nju je dobro lasišče natre-
ti z žveplenim sredstvom 
za nego lasišča. 

Enkrat tedensko si sku 
šajte vzeti čas za obisk 
pri frizerju. Če to ne gre, : 
si po pranju las doma na-
nesite na lase kakšno do 
bro sredstvo, ki bo vaše I 
lase učvrstilo (ne pivo!) | 
in jih navijte na nekaj na- | 
vijalcev. Po možnosti po- | 
sušite lase takoj in ne spi- | 
te z vlažnimi, navitimi ko- I 
dri. I 

Pri taki domači negi bo | 
pričeska res nekoliko slab- | 
ša, kot če bi jo napravil | 
strokovnjak, vendar bo go- | 
tovo pripomogla k videzu | 
urejenosti in negovanosti. | 

BOŽA ML.A.KAR I 



o Sutjeski smo veliko 
slišali, brali, g,ledali. Toda 
ob vsem tem si le težko 
predstavljamo tisto pravo 
okolje, v katerem se je od-
vijala ena Od najbolj po-
membnih bitk v našem ju-
goslovanskem prostoru. Te-
ga so se zavedali tudi 
celjski šolniki in organizi 
rali z Izletnikom iz Celja 
v te legendarne kraje stro-
kovno ekskurzijo. 

Potovanje na Sutjesko — 
v Tjentište ni enostavno. 
Pot iz naših krajev do tja 
je skoraj 750 kilometrov 
dolga, ob njem pa so sa-
nimivosti iz pretekle m 
polpretekle dobe tako šte-
vilne, da potrebuješ precej 
časa — še po ogledu, da 
urediš vse vtise. h4 treba 
posebej poudarjati, da so 
se učitelji ustavili v Banja 
liiki — v tistem mestu Bo-
sanske krajine, ki je pred 
kratkim doživela hud po-
tres. Posledice so never-
jetne temne in svetle m 
se odražajo navzven — v 
gradnjah in navznoter — 
v spremembi miselnosti, 
odnosih in delu. Banjalu-
ka je dohitela naš srednje-
epropski — toliko opeva-
ni in vzgledovani čas. Se-
veda ne v vsem. Tistega 
starega je še ravno toliko, 
da je primeren za tam-
kajšnje okolje. Da bi le 
še ostalo! 

Drugi postanek je bil v 
legendarnem mestu ob iz-
livu Plive v Vi-bas. Jajce, 
simbol naše socialistične 
graditve, legenda iz časov 
NOB, kraj kjer je never-
jetno lepo ohranjeno vse 
tisto, kar je najpomemb-
nejše tudi za naš sedanji 
čas. To je treba videti, da 
ле doživi, kar je bilo v 
tem mestu leta 1943. 

V samem Sarajevu — 

mestu preteklosti in seda-
njosti, je vrsta spomeni-
kov, ob katerih bi lahko 
postajali in gledali, razisko-
vali in poslušali ure in 
ure. Pa kaj, ko ni časa! 
Preveč hitimo. .^Pot iz Sa-
rajeva do Sutjeske je v 
prvem delu izredno slaba. 
Tega skoraj ne opazimo — 
toñko lepot je med Roma-
ni jo m Jahorino. Tu seve-
da niso samó lepote, so 
tudi ljudje, so tudi spomi-
ni. Naš spremljevalec — 
dobro poznani Celjan, Va-
so Starovič — sedaj uprav-
nik mladinskega kluba v 
Celju — nekoč junak Fo-
čanske mladinske brigade, 
borec na Sutjeski, človek, 
ki je z mladeniškim žarom 
doživljal m preživljal vse 

•strahote in junaške — he-
rojske podvige vseh teh 
Ofenziv, je začel pripove-
dovati. Pokazal je eno li-
vado, pa drugo; pa cesto 
m železnico. Povsod so 
spomini. 

Tu smo se mi umaknili, 
tu so bili boji, tam so sta-
li nemški, italijanski in 
drugi sovražni oklopniki. 
Po tej železnici je vozil 
naš vlak! Veliko vsega je 
povedal. Poslušalci so vse, 
kar je pripovedoval Vaso, 
vsrkavali. Hribi so visoki, 
razdalje ogromne. Ni bilo 
hrane. Bukova skorja, tra-
va in podobno zelenje je 
bilo najbolje, kar so ponzi-
li. Strahota ob tem spomi-
nu Se veča. Včasih je kot 
mora, kot sanje, kot ne-
kaj, kar v resnici nikoli ni 
bilo. Pa so zmogli. Zmago-
vali so. V tem je življenje! 

Goražde — čisto novo 
mesto. Starega ni. Fse je 
bilo požgano, uničeno, po-
bito. Foča. Tudi novo. Na 
znane dokumente spomi-
njajo le še spominske plo-

šče, spomenik in izredno 
lep muzej NOB. 

Dolina Sutjeske je po-
dobna dolini Vrat. Obsež-
na in lepa je bila y svo-
jem zelenju. Prevladuje 
mir. Reke in jezera v ne-
posredni bližini so polne 
rib, gozdovi so znani po 
divjadi. Lahko bi zapisal 
— pravi raj za turiste. Le 
kaj ho tisto, smo se spra-
ševali, kar ho spominjalo 
na legendarne boje, na tež-
ke odločitve našega mar-
šala, na vodje, kot so bili 
Koča Popovič, Mijalko To-
dorovič, padli heroji Sava 
Kovačevič in še in še. Ču-
dovit spomenik, ki nadvse 
plastično prikaže v res ve-
ličastnem obsegu proboj 
naših enot skozi tri obro 
če, boj prsa ob prsa in ve-
liko zmago naših enot, je 
enkraten. Pa ni samo to. 
Intimnost groba Save Ko 
vačeviča, do katerega smo 
se povzpeli visoko v hrib, 
nas je pripeljala oh spo-
minih Vase Staroviča za 
29 let nazaj. Skoraj doži-
veli smo usodo naše voj-
ske, ki jc tu štela okrog 
12.000 mož — Od tega pre-
ko 4.000 ranjenih, obdanih 
z osemkrat številnejšim 
sovražnikom. Urejujejo ču-
dovit muzej. Tu nastaja 
športno-rekreativni center 
mladih iz vse .Jugoslavije! 
Izkušnje in mladost, spo-
mini iZ preteklosti in de-
lo bodočih generacij se zli-
vajo. Tradicije, ideali žive 
naprej. Smo polni vtisov. 
Vsi vtisi bodo v nas žive-
li še dolgo. To je potrebno 
doživeti in prav je, da do-
žive to tisti, ki bodo. iz-
kušnje in občutke teh 
vrednot vstavljali v naše 
mlade v šolah, kjer se gra-
di naš prihodnji rod. 

J. ZUPANČIČ 

Seminar je twl pri kra-
ju. Predavatelj vzneseno 
gostoli vabljive obete, ka-
ko bo vse dobro, kako bo 
vse prav, kako bo med 
ljudmi samo zadoyoljstvo 
in toplota, če se bodo dr-
žali njegovih besed. 

Ploskanje. Dolgotrajno. 
Predavatelj žari. Organiza-
tor seminarja tudi. Ven-
dar enkrat иекај, kar se 
je splačalo. 

Pristini se slušatelj in 
stresa roko predavatelju, 
ko da mu jo hoče odtrga-
ti, da bo imel spominek 
f>anj in ves vročičen za-
tujuje: 

»Oh, ko bi bilo res ta-
iio, kot ste povedali, to-
variš. Ko bi bilo enkrat 
fes tako!« 

Dvorana se prazni, pre-
fiavatelj in organizator 
Ostaneta sama. 

— Ste zadovoljni? vpra-
ša predavarelj 

Seveda. *;aj ste vide-
•i- Ta apla\'z, ta pozornost 
i^ed vašim predava-
^.jem . . . zatrjuje organi-
zator. 

— Mislite, da bo zdaj 
•^anj nepravilnosti v po-
slovanju podjetij? Menite, 

bodo prisotni vplivali 
^^ to, da bo delitev bolj 
i>ravična, da bomo odpra-
vili enkrat to nesrečno 

socialno razlikovanje? 
— Mislim, da bodo, po-

hiti organizator. 
— Mislite? Niste prepri-

čani? povzame predavatelj 
dvignjenih obrvi. 

— Ne. Ne mislim, ker 
bi pomišljal, mislim, da 
sem prepričin e tem. — 

— Potem ste bili zado-
voljni z mano Že prav, 
že prav. Nimam rad, če 
me kdo hvali. . . Toda, 
preidiva na drugo, moram 
reči, nekoliko vulgarno 
plat. No, saj veste, k ho-
norarju pač . . . 

— Oh, sevedLi. Nisem po-
zabil. Samo vaš žiro račun-
mi povejte. Upoštevali bo-
mo najvišjo postavko v na-
šem pravilniku, je hitel za-
trjevati organ-zator in dr-
žal pripravljen kuli nad 
papirjem 

— Potem niste bili za-
dovoljni, potepne glas pre-
davatelj Poglejte. Nič več 
napak v poslovanju v ob-
čini. Nelikvidnost bo splah-
nela, socialno razlikovanje 
pravtako. Nič več prekini-
tev dela, nič več nespora-
zumov in malodušnosti pri 
delu. Kaj pravite, koliko 
je to vredno? 

— Ne vem. Res ne vem. 
Nisem utegnil izračunati, 
se v zadregi brani organi-
zator in gà začenja p>oIago-

ma skrbeti proračun de-
laAi-ske univerze. 

— Jaz pa sem. To je vre-
dno milijone. Razumete 
milijone. Ne razumite me 
napak. Jaz ,moram biti v 
nivoju. Nočem, da bi mi 
banalne denarne zadeve 
ogrozile samozavest in moj 
nivo. Jaz nisem sodeloval 
pri sestavi vašega pravil-
nika. Ne vem, kakšen je. 
Toda jaz imam svojo skro-
ПШО ceno. Recimo dva no-
va tisočaka brez odbitkov, 
in seveda, tudi potni stro-
ški, tu imam potne obra-
čune. 

Predavatelj naglo seže v 
žep, privleče na dan tri li-
stiče. Tri obračune za vož-
njo in dnevnice. Suma su-
marum tri nove tisočake. 
Organizatorju je pobralo 
sapo. Nov tisočak na dan. 
Poleg rednega mesečnega 
dohodka. 

Predavatelj je sedel v av-
to m s filmskim nasme-
hom pomahal gruči na 
cestnem vogalu, ki je še 
vedno diskutirala. Zlasti 
živahno mu je pomahal ti-
sti, ki mu je po predava-
nju prišel stisniti roko. Bil 
je to možak, ki dosega sin-
dikalni minimum, tudi ti-
sočaka — vendar na me-
sec. -ček. 

SLUŽBA DRUŽBENEGA 
KNJIGOVODSTVA 
P O D R U Ž N I C A C E L J E 

r a z p i s u j e 
1. PROSTA DKI.OVNA \lKSr.i \ 

1. za .sedež Clelje: 
DVEH INŠPEKTORJEV 
ENEGA ANALITIKA 
TREH KONTROLORJEV . 
PETIH DELAVCEV s srednjo šolsko izobrazbo in 
ENEGA DAKTILOGRAFA 
2. za ekspozituro Žalec: 
ENEGA KONTROLORJA in 
ENEGA DELAVCA s srednjo šolsko izobrazbo 
3. za ekspoziture Laško, \lozirje in Šoštanj: 
PO ENEGA KONTROLORJA, skupaj 3 kontrolorje 

Podružnica razpolaga z enim komfortnim dvosobnim stanovanjem za in-
špektorja. 
Za delovno mesto inšpektorja je potrebna visoka šolska izobrazba pravne ah 
ekonomske smeri, za delovno mesto kontrolorja pa višja šolska izobrazba 
pravne ali ekonomske smeri. Delavci s srednjo šolsko izobrazbo in daktilograf 
morajo imeti končano štiriletno srednjo ekonomsko šolo ali štirilatno admi-
nistrativno šolo ali pa gimnazijo. 
Prošnjo v rokopisu, življenjepis, zadnje šolsko spričevalo, pri kandidatih za 
delovna mesta inšpektorjev in kontrolorjev tudi spričevalo o zaključnem izpi-
tu na srednji šoli. je treba poslati naslovu do vključno .30. junija 1972. 

II. ŠTIPENDIJE 
1. za kandidate, ki se bodo po končanem študiju vključili na delo v .sedežu 
Podružnice v Celju: 
ENO za študij na pravni ali ekonom.ski fakulteti 
DVE za študij na višji pravni šoli ali na višji ekonomsko-koniercialni šoli in 
DVE za šolanje na ekonomski srednji šoli, gimnaziji ali .srednji atimini.strativni 
šoli 
2. za kandidate, ki imajo stalno prebivališče na območju naših ekspozitur v 
Laškem, Mozirju, Slov. Konjicah, Šmarju pri Jelšah, Šoštanju in Žalcu in se 
bodo po končanem šolanju vključili na delo v teh ekspoziturah: 
PO ENA ŠTIPENDIJA za vsako ekspozituro za študij na višji pra\ni šoli ali 
ekonomsko-komercialni šoli, skupaj šest štipendij in 
PO ENA ŠTIPENDIJA za vsako ekspozituro za šolanje na ekonomski sretJnji 
.šoli, gimnaziji ali srednji administrativni šoli, skupaj šest štipendij 
Vlogo, življenjepis in zadnje šolsko spričevalo je treba dostaviti naslovu do 
30. junija 1972. 

NUDIMO VAM OGROMNO IZBIRO 
OCAL VSEH DIMENZIJ IN OBLIK 
ZA ZAŠČITO VAŠIH OCI! 

ZATO v d r o g e r i j o 





zdKávstvív 

ČREVESNI 
ZAJEDALCI 

Dr. med. LJUBO DOKEM 
Crevesmh glist je več, 

vrst — p n nas so najbolj 
razširjene tako imenovane 
valjaste gliste. Raziskave 
so pokazale, da dandanes 
trpita za črevesnimi para-
ziti dve tretjini človeštva, 
črevesni zajedalci ali gli-
ste, kakor jih običajno i-
menujemo, žive v čreves-
ju svojega gostitelja — 
človeka. So ena najbolj 
razširjenih nadlog širokih 
ljudskih množic, še poseb-
no pri nas. Praviloma jih 
najdemo pri ljudeh vseh 
starosti, zato si upravičeno 
zastavljamo vprašanje, ka-
ko naj rešujemo ta social-
nomedicmski problem, ka-
ko naj spoznamo nosilce 
črevesnih zajedalcev in ka-
ko naj preprečujemo ozi-
roma zdravimo to obole-
nje. 

Gliste se zelo pogosto 
naselijo v prebavilih člo-
veka. Znamenja glistavosti 
so nasploh neopredeljena. 
Pri huj.sili okužbah previa 
dujejo bolečine v trebuhu, 
motnje v prebavi, utruje-
nost, nemirno spanje in 
živčna razdražljivost. čre-
vesne gliste povzročajo v 
prebavilih človeka težave, 
ki se izražajo kot preob-
čutljivost, napadi, podobni 
padavici ali histeriji, kr-
či, znamenja, podobna 
vnetjem možganskih open 
itd. Kot tujki v telesu lah-
ko gliste povzroče še vr-

sto drugih težav. Bolnik 
postane nemiren, razdra-
žen, pogosto celo pobit, 
izgubi sposobnost za kon-
centracijo na delovnem 
mestu, zaradi česar lahko 
pride do nesreč pri delu. 

Našteli smo nekaj sploš 
nih znakov, ki nam lahko 
povedo, (ja so se v preba-
vilih naselile gliste. Zani-
mivo pa je to, da večina 
bolnikov sploh ne ve, da 
se je okužila z glistami. 
Zato se pogosto dogaja, da 
cele družine dolga leta ali 
celo desetletja gostijo te 
neprijetne parazite. Še po-
sebno so ogroženi kolekti-
vi, v katerih žive nosilci 
teh zajedalcev: otroški vrt-
ci, intei-nati. tovarne, šole. 
Najbolj izpostavljeni gli-
stam so otroci, ki se oku-
žijo pri dnevnih aktivno-
stih — pri ign, pri sesanju 
prstov itd. 

Do okužbe pride pretež-
no skozi usta. Nalezljive 
oblike glist pridejo v usta 
s hrano, z umazanimi ro-
kami, s pijačo in z drugi-
mi predmeti, ki pridejo v 
stek z usti. še zlasti težko 
je preprečiti okužbo z jaj-
čeci in ličinkami, ki so za-
radi čvrste ovojnice zava-
rovane pred viihvi okolja. 
Omenjeni obliki najčešče 
najdemo v blatu človeka 
in nekaterih živali. 

Civilizirani narodi na-
sploh mislijo, da živil ni 
težko zavarovati pred o-
kužbo s človeškimi feka-
lijami. Res je, da sodob 
ne sanitarije in odstranje-
vanje človeških fekalij v 
precejšnji meri pomagajo 
pri preprečevanju okužbe 
s črevesnimi glistami. 
Kljub temu pa je znana 
dolga vrsta primerov, ko 

so higienski ukrepi odpo-
vedali m je prišlo dO mno-
žične okužbe. Dejstvo je, 
da marsikje vrtove še ved 
no gnojijo s človeškimi 
fekalijami. Solata je eden 
najpogostejših virov okuž-
be, še posebno pn nas. 

Poglejmo si rieüoliko na-
tančneje dve vrsti čreves-
nih glist, ki sta v naši dr-
žavi najbolj razširjeni. 

1. Pociančica najčešče na 
pada otroke, ker pa je ze-
lo n¿*lezljiva, se okužba hi-
tro razširi tudi na orasle 
v družini. Samica podan-
čice, ki potuje skozi debe-
lo črevo in danko, okrog 
katere izloča veliko število 
jajčec (okrog ll.tKK))), po-
vzroča okrog danke srbe 
nje, kar je eden od naj-
pomeinonejših simptomov, 
če jajčeca z umazanimi 
rokami ah hrano pridejo 
v usta drugih članov dna-
žine, se okužba naglo raz-
širi. Otroci, ki se igrajo 
po dvoriščih, imajo poci 
nohti veliko teh jajčec, s 
sesanjem prstov in doti-
kanjem ust se tako vedno 
znova okužijo. Jajčeca po-
dančice najdemo v hišnem 
prahu (okužba z diha-
njem) po omarah, mizah 
in oknih, v straniščnih 
školjkah, v posteljnem pe-
rilu. Nasploh jih je največ 
po spalnicah, tako, da je 
okužbi izpostavljena vsa 
družina. Iz družine se o-
kužba razširi v otroške 
vrtce, v tovarne, kasarne 
in druge kolektive. V ta-
kih primerih je neobhodno 
potrebno zdravljenje vse 
družine oziroma kolektiva. 

Najpogostnejši znaki o-
kužbe s podančicami so iz-
guba teka, hujšanje, moče-
nje postelje, nespečnost. 

šklepetanje z zobmi, bole-
čine v trebuliu, slabost, 
bruhanje in alergične reak-
cije orgimizma. 

Da bi se obvarovali pred 
okužbo, si moramo redno 
umivati roke po opravlja-
nju polrebe m pred jedjo. 
Med zdravljenjem in še te-
den dni po njem mora bol-
nik nositi tesno oprijeto 
perilo, ki preprečuje, da bi 
jajčeca podančice prišla v 
stik z rokami m se tako 
raznesla. Telesno perilo je 
treba prekuhati vsak dan, 
posteljnino, spalne srajce 
in pižame pa dva — do tri-
krat na teden. 

2. Navadna ali velika 
glista je prav tako zelo 
razširjen zajedalec člove-
škega črevesja. Z njo je 
okuženih približno 650 mi-
lijonov ljudi. Navadna ali 
velika glista je dolga 15 
do 35 centimetrov, živi v 
tankem črevesu in se hra-
ni z njegovo vsebino. Sa-
mica izleže približno 200 
tisoč jajčec na dan; mož-
nost okužbe je zaradi te-
ga zelo. velika. Jajčeva se 
izločijo iz organizma z bla-
tom, se zunaj njega razvi-
jejo v ličinke, pridejo ob 
ponovni okužbi spet v tan-
ko črevo, prodro skozi nje-
gove stene m potujejo po 
limfnih žilah in venah v 
jetra, v spodnjo zbiralno 
veno, v d ^ n o srce in v 
pljučne arterije. Iz pljuč 
pridejo v usta in od tam 
nazaj v tanko črevo, kjer 
se 75 dni razvijajo v odras-
le gliste. Ni nujno, da oi, 
bolnik v tej fazi razvoja 
navadne gliste imel težave. 
Tisti, ki pa; jih vendarle 
miajo, običajno tožijo p 
krčih in neopredeljenih 
bolečinah v želodcu. 

poznamo zdravilna zelišča? 
R A B A R B A R A — R H E U M O F F I C I N A L E 

Rabarbara je pri nas zeio 
čislana rastlina, ki jo mnoge 
gospodinje uporablja^D kot 
osvežujoč kompot sredi vro-
čih, soparnih poletnih dni 
ko je še sosedovemu Sultanu 
težko in bi najraje pobegnil 
kam za vodo. Rabarbari iz-
haja iz Azije, od koder se je 
v začetku naše ere prinesla 
v naše kraje, kjer se je lepo 
udomačila. Rastlina spada 
med ščavnice ter je zanjo 
značilna debela, močna, zu-
naj temno, znotraj pa svetlo-
rumena korenika z mno.gimi 
koreninicami. Iz korenike 
poganja šop velikih srčastih 
listov, ki so na dolgih pec-
Ijih. Junija, ko rabarbara cve-
ti, požene med listi precej vi-
soko steblo z velikim socvet-
jem belih oziroma rdečka-
stih cvetov. 

Zdravilna je predvsem ko--
renika in jo prodajajo tudi v 
lekarnah pod imenom Rhiso-
ma rhei kot blago odvajalno 
sredstvo. Korenika ima gre-
nek, trpek okus in svojevr-
sten vonj. Ima precej sluzi, 
čreslovin, sluzi, razne urgan-
se kisline, njihove rudninske 
soli in antrakinonske spojine, 
ki Imajo odvajalni učinek. 

Kot odvajalno sredstvo 
uporabljamo v prah zdroblje-
no posušeno koreniko. Uspe-
šna je njena uporaba pri sla-
bi prebavi in zgagi, pri za-
prtju. Ker ne draži je pri-
poročljiva njena uporaba pri 
otrocih in slabotnih osebah. 
Korenika pa glede na količi-
no praška deluje dvojno. V 
večji — ena žlička praška na 
skodelico vode na dan — de-
luje kot blago odvajalo. Ć'e 
pa vzamemo le četrtino te ko-
ličine ima nasproten učinek, 
in zapira. Zato predolga upo-
raba rabarbarine korenike 
kot odvajalno sredstvo m pri-
poročljiva, ker pride do 
stranskega učinka, ki daje 
nasprotni rezultat od tistega,' 
ki smo ga želeli. 

Nadzemni deli ra bar bare, 
kot smo že omenili zgoraj, 
služijo, za pripravo kompota. 
Vendar pride pri tem v po-
štev samo steblo, ki ga mo-
ramo predhodno olupiti. Li-
sti rabarbare niso uporabni 
in je zaradi prevelike vseb-
nosti oksalne kisline škodlji-
vi zdravju. Oksalna kislina 
tvori v človekovem telesu ne-
topni kalcijev oksalat, ki rad 
povzroči hude okvare ledvic. 

B. J. 

NAGR.\DNA KRIŽANKA TEHNOMERCATORJA 
Tokrat vam je križanko pripravil TEHNOMERCATOR. 

Slike prikazu.}ejo štiri celjske prodajalne TEHxNO>1I:R(1A-
TORJA. V eni dobite vso potrebno železnino, v ostahh treh 
pa elektroinstalacijski ter elektroakustični material. 

Nagrade so tele: 
1. nagrada: 100 din 
ter 5 nagrad po 30 din. 

Rešitve pošljite do 24. .juni.ja na naslov NOVI TEDNIK, 
Celje, Gregorčičeva 5, s pripisom nagradna križanka T1ÍH-
NOMERC.ÍTOR. 

Prijetno reševan,je! 







NA DOMU 
PESNIKA 
AŠKERCA 

Dvorišče med poslopji na domu pesnika Antuna 
Aškerca je bilo minulo soboto premajhno za vse, 
ki so se zbrali na Senožetih nad Rimskimi Topli-
cami k proslavi 60. obletnice smrti pesnika balad 
in romanc. Okoli dvesto učencev iz osemletk h 
Rimskih Toplic, Laškega in Radeč je tu dobilo za-

, služene bralne značke Antona Aškerca, navdušeni 
so bili gostje iz Srbije, ki so se priložnosti, da so 
obiskali dom njim dobro znanega um.etnika, nad-
vse veselili. Bili pa so na Aškerčevijj tudi člani 
slavističnega društva, vse skupaj pa je pod gosto-
ljubno streho sprejel lastnik domačije, pesnikov 
nečak s svojo družino. Poročilo o poteku sloves-
nosti objavljamo v tej številki na notranjih stra-
neh. Foto: J. Kr. 

GOSPODAR GA JE NAREDIL 
Peter Drolc je bil pravg slovenska grča. Imel je še devet bratov in vsi so služili 

cesarju Francu Jožefu. Tako je dobila njihova mati Micka denarno nagrado od samega 

cesarja, ker mu je dala deset sinov pod zastavo. Fantje pa niso bili samo dobri vojaki, 

temveč so znali narediti še marsikaj drugega. 

Tako je Peter naredil tu-
di mlin in žago ob Bolski. 
Oba še danes stojita na 
levem bregu Bolske med 
Ločico in Vranskim. To je 
bilo okoli leta 1910. Peter 
je vse sam naredil, tudi zi-
darska dela. Njegov brat 
Tinče, ki je slovel daleč 
naokoli kot odličen kovač, 
pa je napravil vsa kova-
ška dela. Sploh pa je vseh 
deset bratov slovelo kot 
dobri delavci, vsi po vrsti 
pa so bili »taužentkunst-
lerji«, popolni samouki. 
Franc si je pri žagi, ki je 
tik pri mlinu, nabil na de-
ske Ustino, ki že leta 1932. 
izpričuje, da ima vešče ro-
ke za razna opravila. 

1920. leta se je Petru 
rodil sin Vinko. Ta je kas-
neje gospodaril vsa leta do 
svoje tragične smrti, ko se 
je ponesrečil s sinom v 
prometni nesreči. Danes z 
vsem upravlja njegova že-
na Ivanka, ki pa jo ljudje, 
ki se ustavljajo v Ločici 
pri Vranskem, bolj pozna-
jo kot gostilničarko, sa j 
marsikdo rad zavije k nje j 
na sveže postrvi. Toda pri 
hiši so imeli še nekaj dru-
gega. Namreč, izdelovali 
so tudi olje in izpod preše 
je ostajal tudi »trd« ali 
bučni kamen, ki je bil za 
otroke posebna poslastica. 

nekaj takega, kar je v da-
našnjem času žvečilni gu-
mi. 

Gostilničarka Ivanka je 
z nasmehom pripovedova-
la, kako so ga pri hiši ve-
dno biksali. Posebno se 
spominja Blažičkovega ata, 
ki je prišel v mlin s ko-
šem. Medtem ko mu je 
mlinar Vinko pripravljal 
moko, so Blačikov ata šli 
v kuhinjo na razgovor. 
Toda včasih mu je mlinar, 
če je bil dobre volje in 
pripravljen na špas, dal 
v koš namesto moke ka-
menje in ata so nosili te-
žo, da je bilo joj. 

Toda ni bil mlinar ve-
dno tisti, ki s e ' j e smejal 
na račun drugih. Našel se 
je kakšen karnpeljc, ki je 
znal tudi njega ugnati v 
rog. Tako sta nekega dne 
prižla na žago Lončarjev 
Rado in Košeninov Boris. 
Pod žago je bila klet in v 
kleti prečudovito vabljive 
in dišeče domače klobase, 
seveda Vinkove. In vrata 
so bila odprta, pa je Ra-
do vzel iz kleti dva para 
klobas in še tretjega. Dva 
je dal Vinku, naj mu jih 
skuha, potem pa mu je 
dal še tretji par rekoč, 
ker je mlinar Vinko fejst 
možakar, pa naj bo še za 
njega tisti par. Ni treba 

posebej poudarjati, da ni 
dolgo trajalo, ko so si za-
dovoljno obrisali mastne 
brade od domače dobro-
te, le Vinko je živel v veri, 
da je bil pogoščen od Ra-
da in Borisa. No, smeha 
ni manjkalo, ko je spo-
znal, da je jedel svoje klo-
base in upam, da mu po-
tem, ko je zvedel za to 
kruto dejstvo, ni okus o-
grenčil slastnost te svinj-
ske dobrote. 

Pa ti pride k hiši Sla-
tinškova Hela, bila je še 
deklica, da vpraša Vinka, 
če ima kaj »trdga«. Misli-
la je na bucni kamen. Pa 

ji Vinko modro odvrne, 
naj se oglasi čez kakih de-
set let, pa se bosta potem 
zmenila, kot je treba, kar 
se »trdga« tiče. Verjetno 

se je Vinko teh potegav-
ščin naučil (xi očeta Pe 
tra. Tudi njega so otroci 
nadlegovali za »trdga«, pa 
si je včasih moral zmi-

sliti kakšno ukano, da jih 
je malo unesel. Tako je 
nekoč Strnišnikovi Mariji 
dal v škrnicelj poleg »trd-
ga« tudi velikega pisanega 
močerada. V dobri veri,, 
da bo doma sesljala bučni 
kamen, potegne med njim 
tudi močerada, ki pa je ni 
kdo ve kako vzpodbudil, da 
bi se kamna lotila. Toda 
bila je prebrisana, pa ni 
takoj izdala te ukane. Leta 
so tekla in ko je malo 
odrasla, toliko, da je šla 
v gostilno, je tam našla 
tudi »strica« Petra. Med 
navadnim vsakdanjim po-
govorom mu je naročila 
pri šanku dva deci. Ker m 
imel rojstnega dneva in ne 
kakšnega drugega prazni-
ka, se mu je le čudno zde 
lo, zakaj taka širokogrud-
nost mladenke. Pa mu je 
zabrusila v brk, da naj pi-
je na zdravjt tistega mo-
čerada, ki ji ga je tako le-
po podtaknil v vrečko. In 
ga je spil! 

Tako je,,mineval čas, 
mlinska kolesa so miela, 
žaga je pela. Med vojno 
je bil Vinko v partizanih, 
o težkih časih pa ne bom 
pisal So bili povsod pre 
boleči. Po vojni se je mlin 
zelo dobro obnesel, saj je 
bilo pšenice in koruze ve 
liko, pa so pri hiši mieli. 
Toda čas je naredil svoje 
in kakor je nekaterim 
pomagal, da se razvijejo, 
tako je druge prisilil, da 
se umaknejo in utihnejo. 
Tako tudi Drolčev mlin. 
Ko sem pnšel do jeza, čez 
katerega se je besno zli-
vala narasla Bolska, sem 
srečal pred mlinom Fran-
ca, Vinkovega brata. »Rav-
no danes smo mu sneli 
turbino,« je dejal in mi 
razkazal mlin, ki pa je bil 
od zadnjega neurja še ves 
v znaku poplave, ki je go-
spodarila v njem. 

Za spomin bo ostala sli 
ka, pa mnogo, mno.go ve 
selih in žalostnih dni. Šoferska mamica France pred mlinom 
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